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اثر سیاست داخلی آمریکا بر اقتصاد ایران
رضا نصری اقتصــاد ایران به شــدت تابع نوســانات سیاســی و انتخاباتی در 

آمریکاست.
حتی اظهارات منفی مقامات آمریکا بر قیمت  ارز و کالا و رشــد تورم در ایران تأثیر 
می گذارد. آثار اجتماعی آن هم دیگر بر کســی پنهان نیست.تقریباً در هیچ کشور 
دیگری چنین رابطه ای - مانند رابطه میان »سیاســت داخلی آمریکا« و »اقتصاد 
ایران« - به این شکل و شدت برقرار نیست.طبیعی اســت استقلال واقعی زمانی 
برای ایران محقق می شــود که این وضعیت تغییر کند. تغییــر این وضعیت هم 
مستلزم تدوین یک راهبرد جامع نســبت به موضوع »آمریکا« است و نمی تواند 

صرفا از طریق اتخاد »تدابیر اقتصادی« میسر شود.

یادداشت

عوارض

مدیرکل بهره برداری آزادراه های 
کشور با بیان اینکه عوارض فعلی 
آزادراهی برای سال ۱۳۹۹ است 
و تا کنون تغییری نداشته، گفت: 
ســتاد تنظیم بازار باید با افزایش 
عوارض موافقت کنــد و تا کنون 
با وجود پیگیری هایــی که انجام 

دادیم هنوز به نتیجه نرسیده ایم.
عباس بیــات ســرمدی درباره 
ســرانجام تعیین قیمت عوارض 
آزادراهــی توضیــح داد: انجــام 
ایــن کار از دســت وزارت راه و 

شهرســازی خارج شــده است. 
قبلا ســالیان متمــادی وزیر راه 
و شهرســازی در ایــن خصوص 
تصمیــم  می گرفــت و از ســال 
گذشــته این کار را تعلیق کرده و 
به دستور مستقیم شخص رئیس 

جمهوری این کار انجام می شود.
وی ادامــه داد: گفتــه بودند این 
موضوع ظرف دو هفته در ســتاد 
تنظیم بــازار مطــرح و بعد ابلاغ 
می شــود اما این دو هفته از سال 
گذشــته تا کنون زمــان برده و 

هرچه پیگیری می کنیم به جایی 
نرســیده اســت؛ به نظر می رسد 
هنوز در اولویت بررســی در ستاد 
تنظیم بــازار نیســتیم و با وجود 
وعده های متعــدد ابلاغ عوارض 
انجام نشده اســت. عوارض فعلی 
برای سال ۱۳۹۹ است و تا کنون 
تغییری نداشته و ادامه این روند، 
ظلم به سرمایه گذاری و خیانت به 
کشور است. در شرایطی که هیچ 
سرمایه گذار خارجی نمی خواهد 
در ایــران ســرمایه گذاری کند، 

ســرمایه گذاران داخلی را هم با 
این اقدامات از خود رنجیده خاطر 
می کنیم کــه بخواهــد به دنبال 

سفته بازی و دلالی برود.
مدیرکل بهره برداری آزادراه های 
توســعه  و  ســاخت  شــرکت 
زیربناهــای حمل ونقل کشــور 
با اشــاره به فرار ســرمایه گذاری 
از پروژه هــای کشــور گفت: در 
چنین شــرایطی اگــر بخواهیم 
آزادراه جدید احداث کنیم، هیچ 

سرمایه گذاری تمایل ندارد. 

خریــدار  طبــق اعلام  شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتی، هیچ محدودیتی در اســتفاده 
از کارت های شخصی سوخت و کارت های جایگاه 
وجود نــدارد و برای مالکان خودروها در سراســر 
جایگاه های سوخت کشــور، امکان اســتفاده از 
هر دو نوع کارت به هر مقدار میســر است.شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در پی انتشــار 
اخبار ضــد و نقیض در فضــای مجــازی درباره 
اعمال شــده در کارت هــای  محدودیت هــای 
اضطراری جایگاه های عرضه سوخت اطلاعیه ای 

صادر کرد.
 در متن این اطلاعیه آمده اســت: »در پی انتشــار 
اخبار ضد و نقیض در فضــای مجازی در خصوص 
محدودیت هــای اعمــال شــده در کارت هــای 
اضطــراری جایگاه هــای عرضه ســوخت، موارد 
ذیل را به اطلاع هموطنان عزیز می رســاند: هیچ 
محدودیتی در اســتفاده از کارت های شــخصی 
ســوخت و کارت های جایگاه وجود ندارد و برای 
مالکان خودروها در سراســر جایگاه های سوخت 
کشــور، امکان اســتفاده از هر دو نوع کارت به هر 
مقدار میسر است، همســو با تکالیف تعیین شده 
در قانــون، تحویل ســوخت منحصراً بــا کارت 
هوشمند ســوخت در همه مجاری عرضه می شود 

و توصیه شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
ایران اســتفاده از کارت سوخت شخصی به منظور 
بهبود نظام توزیع اســت«.در ادامــه این اطلاعیه 
آمده اســت: در همه جایگاه های عرضه سوخت به 
تعداد مناسب کارت سوخت جایگاه برای استفاده 
هموطنان موجود اســت، برای ترغیب هموطنان 
عزیــز به اســتفاده از کارت ســوخت شــخصی، 
به منظور اجرای قانون مصوب مجلس، کارت های 
اضطراری جایگاه های عرضه سوخت سامان دهی 
خواهــد شــد، پیــرو اطلاعیه هــا و توصیه های 
پیشــین، از هموطنان عزیز درخواســت می شود 
در صورت مفقودی کارت ســوخت بــا مراجعه به 
دفاتر پلیس + ۱۰ درخواســت صدور المثنی ثبت 
کنند، هموطنان عزیزی که هنوز کارت هوشمند 
post. سوخت خود را دریافت نکرده اند، به سایت

ir و epolice.ir مراجعه، یا با ســامانه پاسخگویی 
۰۹۶۲۷ تماس حاصل کنند.«

بنابراین گزارش پیش از این رضا نواز، ســخنگوی 
صنف جایگاه داران سوخت کشــور،  در گفت  و گو 
با  فارس گفته بــود: در حال حاضــر 4۶ درصد از 
سوخت گیری بنزین کشور با قیمت لیتری ۱5۰۰ 
تومان اســت که با کارت سوخت شــخصی انجام 
می شــود، همچنین 54 از درصد ســوخت گیری 

نیز با قیمت آزاد ۳۰۰۰ تومان انجام می شــود که 
۹۰ درصد آن با استفاده از کارت سوخت جایگاه ها 
انجام می شــود نه کارت سوخت شــخصی؛ از 5 تا 
۶ روز گذشــته جمع آوری کارت های سوخت آزاد 
جایگاه های تهران آغاز شده اســت و مردم حتما 
توجه داشته باشــند که برای سوخت گیری بنزین 
آزاد، کارت سوخت شــخصی خود را همراه داشته 
باشــند؛ جمــع آوری کارت ســوخت بنزین آزاد 
جایگاه ها در استان های مرزی از ماه های قبل آغاز 
شده اســت و مســئولان معتقدند موجب کاهش 

قاچاق بنزین می شود.

چرا عوارض آزادراهی افزایش نمی یابد؟

دبیرانجمنصنایعهمگنقطعهسازان:

 در حال دادن یارانه سیاه 
و هستیم به خودر

آگهی مناقصه عمومی 
یک مرحله ای 

 نوبت اول

اداره امور عشایر استان البرز

فاز  اجرای  به  نسبت  دارد  نظر  در  البرز  استان  عشایر  امور  اداره 
مطابق  طالقان  شهرستان  ماشینو  عشایری  پل  احداث  پروژه  دوم 
یک  عمومی  مناقصه  طریق  از  مناقصه  اسناد  در  مندرج  شرایط 
کلیه  نماید.  واگذار  دارای مجوز  به شرکتهای  به شرح ذیل  ای  مرحله 
پیشنهاد  ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دریافت  از  مناقصه  برگزاری  مراحل 
تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  مناقصه  برنده  تعیین  و  گران  مناقصه 
 www.setadiran.ir اینترنتی  آدرس  به  )ستاد(  دولت   الکترونیکی 
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت ،قبلی 
مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
الف - مبلغ و نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 
تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار  ۱/۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال میباشد که به 
صورت ضمانت نامه بانکی و یا واریز نقدی و یا سایر تضمینهای معتبر ذکر 
شده در ماده )۶( آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره ۱۲۳۴۰۲ /ت 

۵۰۶۵۹ هـ مورخ ۱۳۹۴/۹/۲۲ هیات محترم وزیران می باشد.
 ب -شرایط مناقصه گران : شرکتهای پیمانکاری دارای گواهینامه 
صلاحیت پیمانکاری معتبر حداقل پایه ۵ در رشته آب و یا ابنیه از سازمان 

برنامه و بودجه کشور
ج -تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( :

۱ - مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه : از ساعت ۹ 
مورخ  پنجشنبه  روز  مورخ  ۱۴۰۲/۰۲/۰۵تا ساعت ۱۹  شنبه  روز سه 

۱۴۰۲/۰۲/۱۴
۲ -مهلت زمانی ارائه پیشنهادها: تا ساعت ۱۹ روز چهارشنبه مورخ 

۱۴۰۲/۰۲/۲۰
3- زمان بازگشایی پیشنهادها : ساعت ۱۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۲۳ 
در محل سالن جلسات اداره به نشانی : کرج میدان استاندارد- خ پولیکا 

-اداره امور عشایر استان البرز
د- سایر شرایط :

۱- مناقصه گران موظفند علاوه بر بارگزاری تصویر تضمین شرکت در 
بازگشایی  زمان  از  قبل  کار در سامانه، حداقل ۲ ساعت  ارجاع  فرآیند 
،پیشنهادها اصل تضمین را در پاکت »الف« گذاشته و به اداره امور قراردادها 

و پیمانهای اداره امور عشایر استان البرز تحویل نمایند.
۲ -مدت اعتبار پیشنهادها ۶۰ روز پس از تاریخ بازگشایی پیشنهادها 

می باشد.
3- زمان انعقاد قرارداد حداکثر ۵ روز پس از اعلام برنده مناقصه می باشد.

بارگزاری  سامانه  در  مناقصه  اسناد  در  جزئیات  و  اطلاعات  ۴ -سایر 
خواهد شد.

شماره فراخوان مناقصه : ۲۰۰۲۰۰۰۳۱۷۰۰۰۰۰۱

شناسه آگهی:1483498

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای به روش معمولی
 با ارزیابی کیفی  نوبت دوم                  

شناسه آگهی : 1479063

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه : تامین و راه اندازی سامانه مدیریت دسترسی و کنترل تردد پرسنلی، خودرویی و مراجعین
مشخصات مناقصه :

مبلغ برآورد )ریال(شماره فراخوان سامانه ستادنام مناقصه گزار

000ر000ر000ر۲00۱09398500۱36۴70 شرکت ملی حفاری ایران

ارزیابی کیفی مناقصه گران : 

روش ارزیابی 
بر اساس قیمت تراز شده با ضریب تاثیر 0/۴ و کسب حداقل امتیاز فنی )50( و کسب حداقل امتیاز کیفی لازم )50( که 

توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گیرد. 

نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت و تحویل اسناد
از  3۱/ 0۱ /۱۴0۲  لغایت  ۱3/ 0۲ /۱۴0۲تاریخ شروع و پایان     دریافت اسناد

از ۱۴/ ۱۴0۲/0۲  لغایت  3۱/ ۱۴0۲/0۲تاریخ شروع و پایان تحویل  استعلام های ارزیابی کیفی

آدرس مناقصه گزار جهت دریافت 
اطلاعات

آدرس– اهواز – بلوار شهید قاسم سلیمانی– بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران - ساختمان 
پایگاه عملیاتی – طبقه اول – پارت A  - اداره قراردادها   شماره تلفن کارشناس پرونده  :  06۱-3۴۱۴63۱9

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

سه میلیارد و پانصد میلیون )000ر000ر500ر3( ریال مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه های مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره ۱۲3۴0۲/ 50659  هـ تاریخ 
۱39۴/09/۲۲و اصلاحات بعدی آن .

اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره۴00۱۱۱۴006376636 و شماره شبا 
IR  350۱0000۴00۱۱۱۴006376636نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز 

وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران 

90روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین
 

کلیه مراحل  برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل اسناد مناقصه و بازگشایی پاکات پیشنهادی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس  www.setadiran.irانجام می شود.

  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران    
www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۰۱/۲۹ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۱/۳۰

اداره امور عشایر استان البرز

آگهی مناقصه عمومی 
یک مرحله ای 

 نوبت اول

اداره امور عشایر استان البرز

فاز  اجرای  به  نسبت  دارد  نظر  در  البرز  استان  عشایر  امور  اداره 
مطابق  طالقان  شهرستان  ماشینو  عشایری  پل  احداث  پروژه  دوم 
یک  عمومی  مناقصه  طریق  از  مناقصه  اسناد  در  مندرج  شرایط 
کلیه  نماید.  واگذار  دارای مجوز  به شرکتهای  به شرح ذیل  ای  مرحله 
پیشنهاد  ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دریافت  از  مناقصه  برگزاری  مراحل 
تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  مناقصه  برنده  تعیین  و  گران  مناقصه 
 www.setadiran.ir اینترنتی  آدرس  به  )ستاد(  دولت   الکترونیکی 
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت ،قبلی 
مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
الف - مبلغ و نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 
تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار  ۱/۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال میباشد که به 
صورت ضمانت نامه بانکی و یا واریز نقدی و یا سایر تضمینهای معتبر ذکر 
شده در ماده )۶( آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره ۱۲۳۴۰۲ /ت 

۵۰۶۵۹ هـ مورخ ۱۳۹۴/۹/۲۲ هیات محترم وزیران می باشد.
 ب -شرایط مناقصه گران : شرکتهای پیمانکاری دارای گواهینامه 
صلاحیت پیمانکاری معتبر حداقل پایه ۵ در رشته آب و یا ابنیه از سازمان 

برنامه و بودجه کشور
ج -تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( :

۱ - مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه : از ساعت ۹ 
مورخ  پنجشنبه  روز  مورخ  ۱۴۰۲/۰۲/۰۵تا ساعت ۱۹  شنبه  روز سه 

۱۴۰۲/۰۲/۱۴
۲ -مهلت زمانی ارائه پیشنهادها: تا ساعت ۱۹ روز چهارشنبه مورخ 

۱۴۰۲/۰۲/۲۰
3- زمان بازگشایی پیشنهادها : ساعت ۱۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۲۳ 
در محل سالن جلسات اداره به نشانی : کرج میدان استاندارد- خ پولیکا 

-اداره امور عشایر استان البرز
د- سایر شرایط :

۱- مناقصه گران موظفند علاوه بر بارگزاری تصویر تضمین شرکت در 
بازگشایی  زمان  از  قبل  کار در سامانه، حداقل ۲ ساعت  ارجاع  فرآیند 
،پیشنهادها اصل تضمین را در پاکت »الف« گذاشته و به اداره امور قراردادها 

و پیمانهای اداره امور عشایر استان البرز تحویل نمایند.
۲ -مدت اعتبار پیشنهادها ۶۰ روز پس از تاریخ بازگشایی پیشنهادها 

می باشد.
3- زمان انعقاد قرارداد حداکثر ۵ روز پس از اعلام برنده مناقصه می باشد.

بارگزاری  سامانه  در  مناقصه  اسناد  در  جزئیات  و  اطلاعات  ۴ -سایر 
خواهد شد.

شماره فراخوان مناقصه : ۲۰۰۲۰۰۰۳۱۷۰۰۰۰۰۱

شناسه آگهی:1483498

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای به روش معمولی
 با ارزیابی کیفی  نوبت دوم                  

شناسه آگهی : 1479063

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه : تامین و راه اندازی سامانه مدیریت دسترسی و کنترل تردد پرسنلی، خودرویی و مراجعین
مشخصات مناقصه :

مبلغ برآورد )ریال(شماره فراخوان سامانه ستادنام مناقصه گزار

000ر000ر000ر۲00۱09398500۱36۴70 شرکت ملی حفاری ایران

ارزیابی کیفی مناقصه گران : 

روش ارزیابی 
بر اساس قیمت تراز شده با ضریب تاثیر 0/۴ و کسب حداقل امتیاز فنی )50( و کسب حداقل امتیاز کیفی لازم )50( که 

توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گیرد. 

نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت و تحویل اسناد
از  3۱/ 0۱ /۱۴0۲  لغایت  ۱3/ 0۲ /۱۴0۲تاریخ شروع و پایان     دریافت اسناد

از ۱۴/ ۱۴0۲/0۲  لغایت  3۱/ ۱۴0۲/0۲تاریخ شروع و پایان تحویل  استعلام های ارزیابی کیفی

آدرس مناقصه گزار جهت دریافت 
اطلاعات

آدرس– اهواز – بلوار شهید قاسم سلیمانی– بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران - ساختمان 
پایگاه عملیاتی – طبقه اول – پارت A  - اداره قراردادها   شماره تلفن کارشناس پرونده  :  06۱-3۴۱۴63۱9

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

سه میلیارد و پانصد میلیون )000ر000ر500ر3( ریال مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه های مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره ۱۲3۴0۲/ 50659  هـ تاریخ 
۱39۴/09/۲۲و اصلاحات بعدی آن .

اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره۴00۱۱۱۴006376636 و شماره شبا 
IR  350۱0000۴00۱۱۱۴006376636نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز 

وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران 

90روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین
 

کلیه مراحل  برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل اسناد مناقصه و بازگشایی پاکات پیشنهادی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس  www.setadiran.irانجام می شود.

  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران    
www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۰۱/۲۹ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۱/۳۰

اداره امور عشایر استان البرز

شرکتپخشفرآوردههاینفتی:

محدودیتی در استفاده از کارت   سوخت شخصی و جایگاه نداریم



بهادریجهرمی:

دولت قصد هیچگونه تغییری در وزارت صمت را ندارد

رئیسجمهوردرمراسمروزارتش:

کوچکترین اقدام علیه ایران با نابودی تل آویو همراه می شود

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران
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وزیرکشور:
  از دیدگاه  احزاب در تصمیم گیری ها

 استقبال می کنیم
 وزیر کشور بر فعالیت احزاب قوی و کارآمد تاکید کرد و گفت: انتخابات 
باید با مشــارکت حداکثری و نقش آفرینی اثرگذار احزاب برگزار شود، 
ما از دیــدگاه  احــزاب در تصمیم گیری ها اســتقبال می کنیم. احمد 
وحیدی در جمع دبیران کل و نمایندگان احزاب و گروه های سیاســی 
کشــور اظهار کرد: از دیــدگاه و نقطه نظرهای احــزاب مختلف اعم از 
اصولگرا، اصلاح طلب و مســتقل در تصمیم ها برای پیشرفت و اعتلای 
ایران اسلامی اســتقبال می کنیم.وی در این دیدار که با حضور دبیران 
کل احزابی از فراکســیون های اصلاح  طلبان، اصولگرایان و مستقلین 
در سطوح ملی و استانی حضور داشــتند، این پرسش را مطرح کرد که 
چرا احزاب از پایه های قوی برخوردار نیستند؟وزیر کشور با برشمردن 
چند دیدگاه مختلف در این خصوص اظهار کرد: آســیب شناسی برای 
برون رفت از شرایط کنونی حاکم بر احزاب و یافتن علت ها، بسیار حائز 
اهمیت است.وحیدی با بیان اینکه وزارت کشور خواستار حضور احزاب 
قوی و کارآمد است که قدرت عمل خوبی داشته باشد، ادامه داد: وزارت 
کشور و احزاب، یک خانواده اند. زمانی که در حوزه سیاسی و اجتماعی 
موفق عمل خواهیم کرد که احزابی بــا کارایی قوی و با قدرت در صحنه 

سیاسی و اجتماعی کشور نقش اثرگذاری داشته باشند.
وی تاکید کرد: باید از گذر این آسیب شناســی ها به این هدف مطلوب 
برســیم که یک نظام حزبی موفــق و کارآمد که بتوانــد همراه با نقش 
آفرینی تعهداتی را نیز بپذیرد، برای کشــور ما چگونه است.وزیر کشور 
با بیان اینکه با نظام حزبی منتقد و پاسخگو موافقیم که هم ایفای نقش 
کند و هم پاســخگوی تعهداتش باشد، خاطرنشــان کرد: گفت و گو و 

تبادل نظر می تواند بخش زیادی از مشکلات را برطرف سازد.

باید فضای گفت وگوهای انتقادی را فراهم کنیم
وحیدی گفت وگوی انــدک در میان جناح ها و گروه های سیاســی را 
یکی از عوامل فقــدان احزاب کارآمد و قوی در جامعه دانســت و اظهار 
کرد: افزایش این گفت و گوها لازم اســت و ما باید فضای گفت وگوهای 

انتقادی را فراهم سازیم.
وزیر کشور یادآور شــد: گفت وگو می تواند تفاهم ایجاد کند یا حداقل در 
روش ها و چارچوب ها به وحدت نظر دســت یابیم. در این صورت بخش 
زیادی از ســوء تفاهم ها هم برطرف خواهد شــد.وحیدی با اشاره به در 
کشورهای دیگر احزاب مختلف در موضوعات مهم و ملی اتفاق نظر دارند، 
گفت: در کشــور ما هم این امکان وجود دارد تا در ارتبــاط با موضوعات 
مرتبط با منافع و مصالح ملی، موضع واحد و مشــترکی اتخاذ کنیم.وی 
مخالفت همه احزاب از هر طیفی با رژیم صهیونیســتی را یکی از اصول 
مشترک دانست و افزود: هیچ حزب و گروهی در جمهوری اسلامی ایران 

نیست که مشروعیت این رژیم جعلی را به رسمیت بشناسد.

مشی ستاد انتخابات کشور اجرای راهبردهای چهارگانه رهبر 
معظم انقلاب است

وزیر کشــور در ادامه ســخنانش به مســاله انتخابات دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اســلامی و ششــمین دوره مجلس خبرگان رهبری هم 
اشاره کرد و گفت: انتخابات بسیار مهم است و لازم است تا همه در صحنه 
حضور داشته باشیم و با توجه به راهبرد چهارگانه رهبر معظم انقلاب در 

ارتباط با سلامت، امنیت، مشارکت و رقابت انتخابات، اقدام کنیم.

انتخابات در همه ادوار سالم برگزار شده است
وحیدی با رد برخی دیدگاه ها در ارتباط با ســلامت انتخابات گذشــته 
ادامه داد: بر اساس اطلاعات دقیق می گویم ســلامت انتخابات برگزار 
شده در 44 سال گذشــته، چه در دوره اصولگراها و چه اصلاح طلب ها 
مشکلی نداشته و اصل اساسی ما نیز این است که انتخابات پیش رو نیز 
با سلامت برگزار شود.وزیر کشور تاکید کرد: انتخابات باید با مشارکت 
حداکثری و نقش آفرینی احزاب برگزار شود.وحیدی خاطرنشان کرد: 
احزاب مختلف گروه هایی برای گفت وگو درباره مسایل کشور تشکیل 
دهند و نتایج آن را برای وزارت کشور ارسال کنند تا در تصمیم سازی ها 

و تصمیم گیری ها مورد استفاده قرار گیرد.
در این جلسه اسدالله بادامچیان، عبدالحســین روح الامینی، حسین 
کنعانی مقدم، مجتبی اکبری از طیف اصولگرایان، ســید احمد نقوی، 
علیرضا متانی، ســهیل ملک آرایی، مهــدی پورنامداری، جمشــید 
ایرانی از طیف مســتقلین و طاهره نقی ئی، احمد حکیمی پور، سهیلا 
مدارایی، حسین کاشفی، یدالله طاهرنژاد، مصطفی کواکبیان از طیف 
اصلاح طلبان بر اساس برنامه ریزی خانه احزاب، دیدگاه های خود را در 

ارتباط با موضوعات مختلف کشور بیان کردند.
ضرورت اقدام مشترک در گام دوم انقلاب در کنار مردم با یاری فعالان 
سیاســی و احزاب، ضرورت کمک دولــت به احزاب برای اســتفاده از 
ظرفیت های آنها و ایفای نقش بهتر و بیشــتر جهــت وحدت آفرینی، 
ضرورت اهمیت به احزاب به عنوان نماد دموکراســی در کشــور، عدم 
توجه برخی رســانه های رســمی به بیانیه های احــزاب در ارتباط با 
مناســبت هایی مانند روز جهانی قدس و افزایش یارانه احزاب از سوی 
دولت بخشــی از دیدگاه های دبیران کل و نمایندگان احزاب سیاسی 
بود.ایفای نقش احزاب برای افزایش مشــارکت در انتخابات، ضرورت 
توجه به تســریع در اقدام های قانون برای صــدور مجوزهای احزاب و 
گروه های سیاسی از ســوی دســت اندرکاران، ضرورت تشنج زدایی 
در روابط خارجی به خصوص با همســایگان، فراهم کردن زمینه های 
اعتماد ســازی بین مردم، لزوم افزایش دیدارها بین احزاب و مسئولان 
وزارت کشــور و توجه به هزینه های اقتصادی آنان، ارتباط بین توسعه 
و ثبــات و آرامــش در جامعه، بیــان مطالبات مردم توســط احزاب و 
ایجاد حس رضایت بیشتر از این طریق، شناســایی و برخورد با عوامل 
مسمومیت دانش آموزان، زمینه سازی برای حضور نسل جوان در امور 
کشور برای تضمین حرکت های بعدی در کشور از جمله موارد دیگری 

بود که پیش از سخنان وزیر کشور از سوی نمایندگان احزاب بیان شد.
عیب نبودن عضویت در احزاب برای افــراد در جامعه وضرورت امتیاز 
دادن به آنان برای اشتغال، وجود دیدگاه های سیاسی مختلف در دولت 
و مجلس برای پیشــبرد امور، مشــارکت دادن احزاب در امور مختلف 
کشور، برنامه ریزی سریع تر برای قانونمند شدن اعتراض های مردمی، 
توجه بیشــتر به اصول مختلف قانون اساســی در ارتباط با نقش مردم 
در امور کشور، نقش احزاب در انســجام ملی و آرامش و ثبات سیاسی ، 
لزوم پایبندی همه احزاب و گروه های سیاســی به قانون اساسی و اصل 
ولایت فقیه و اساســنامه های فعالیت خود، حضور و رقابت همه نحله 
های فکری در انتخابات برای افزایش مشارکت، ضرورت تشکیل احزاب 
سیاســی مختص بانوان و نقش آن در کاهش ناآرامی های اجتماعی و 
لزوم آسیب شناسی در ارتباط با کاهش مشــارکت مردم در انتخابات 
مختلــف در چهار دهه گذشــته محورهای ارایه شــده دیگر توســط 

نمایندگان و مسئولان احزاب در جلسه دیدار با وزیر کشور بود.

تریبون

خریدار  سخنگو و دبیر هیات دولت گفت: 
آمارهای عملکــردی در حوزه های مختلف 
وزارت صمــت قابل قبول اســت، از این رو 
دولت قصــد هیچگونه تغییــری در حوزه 

وزارت صمت را ندارد.
علی بهــادری جهرمــی در گفــت و گو با 
خبرنــگاران در ســاختمان کوثــر درباره 
احتمال ادامه دار بــودن تغییرات در دولت 
و وزارت صمــت پاســخ داد: وزارت صمت، 
بسیار بزرگ و با حوزه های فعالیت گسترده 
و متنوع اســت و برای ارزیابی عملکرد این 
وزارتخانه نباید یک جــز آن را مبنا قرار داد، 
باید کل محدوده فعالیت را مــورد ارزیابی 
قرار داد بیشــترین مباحث پیرامون حوزه 
خودرو اســت و در حوزه خودرو باید مسائل 
مختلــف را در نطر گرفــت ، وزارت صمت 

گستره زیادی دارد.
بهــادری جهرمی با ارایه آمــاری از عملکرد 
وزارت صمت گفت: رشــد بخــش معدن تا 
پیش از دولــت منفی نیم درصد بــود اما در 
طول دوره وزارت فاطمی امین شاهد افزایش 
این شاخص و رســیدن آن به رشد حدود ۲ 
درصــدی بودیم.دبیر هیات دولــت تاکید 
کرد: عملکــرد وزارتخانه ای با مســئولیت 
های متعدد و ســنگین را نمی شــود فقط با 
یک مسئله خودرو ســنجید؛ البته استیضاح 
حق قانونی نمایندگان مجلس اســت و ما به 
آن احترام می گذاریم.وی افزود: بر اســاس 
گــزارش مرکز آمــار میانگیــن فصلی نرخ 
رشــد بخش صنعت در دوره مدیریتی آقای 
فاطمی امین 4.۲ بوده که ۲.5 برابر میانگین 
نرخ رشــد در دولت های یازدهم و دوازدهم 
است.بهادری جهرمی متذکر شد: رشد تولید 
ناخالص داخلی در ۹ ماهه ۱4۰۱ معادل 5.۱ 
درصد و رشــد بخش معدن که در تابستان 
۱4۰۰ معادل منفی ۰.5 درصد بود، در طول 
دوره مدیریت ایشان و در پاییز ۱4۰۱ چهار 

برابر شده و به ۲ درصد رسیده است.
وی اظهار داشت: در حوزه تجارت نیز ارزش 
حجم تجارت خارجی کشور)غیر نفتی( در 
سال ۱4۰۱ نسبت به سال قبل از آن حدود 
۱۰ درصد افزایش داشــته و از ۹۰ میلیارد 
دلار به ۱۱۲ میلیارد دلار رســیده اســت 

ضمن آنکه در حوزه ســرمایه گــذاری در 
ماشین آلات در ۹ ماهه سال گذشته به طور 

متوسط ۱۹.۷ درصد رشد داشته ایم.
بهادری جهرمی کاهش چشمگیر نرخ تورم 
تولید را از دیگر دستاوردهای این وزارتخانه 
در دولت ســیزدهم برشــمرد و گفت: نرخ 
تورم تولید کننده در 4 فصل منتهی به پاییز 
۱4۰۱ معــادل 4۳.۷ بود که در مقایســه با 
رقم ۶۰.۹ درصدی مدت مشــابه سال قبل 

۲۸ درصد کاهش داشته است.
ســخنگوی دولــت تاکید کــرد: آمارهای 
عملکــردی در حوزه هــای مختلف وزارت 
صنعــت، در کنــار برخی مشــکلات قابل 
قبول اســت، از این رو دولت قصد هیچگونه 

تغییری در حوزه وزارت صمت را ندارد.

خوزستان مقصد چهارمین سفر دور 
دوم سفرهای استانی

وی با تبریک به مناســبت ســالروز ارتش 
جمهوری اسلامی ایران به دیدارهای اخیر 
رئیس جمهور با اقشــار و نخبگان اشــاره 
کرد و گفت: محور اصلــی دیدارهای رئیس 
جمهور با حوزه های اولویــت دار اقتصادی 
و کارآفرینان بــود و در حوزه های نخبگانی 
به منظــور بهــره بــرداری از ظرفیت های 
نخبگانی این دیدار ها برگزار شده است که 
در مجموع تاکنون ۹ دیــدار برگزار و امروز 

هم یک دیدار برگزارمی شود.
بهادری جهرمی به چهارمین ســفر استانی 
رئیس جمهــور در دور دوم که پنجشــنبه 
آینده )هفتم اردیبهشــت( انجام می شود، 
اشاره کرد و افزود: انجام دیدارهای مردمی 
و افتتــاح برخی پــروژه هــای نیروگاهی، 
پالایشــی، محیط زیســتی و ریلی از جمله 
برنامــه های رئیــس جمهور در این ســفر 

خواهد بود.

انتشار اطلاعات تسهیلات و تعهدات 
کلان 13 بانک

سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی درباره 
انتشــار اســامی ابَرَ بدهکاران بانکی و نیز 
میزان تســهیلات دریافتی کــه در اختیار 
مردم قرار می گیرد گفت کــه این اقدام در 

راســتای ایجاد شفافیت اســتمرار خواهد 
داشــت.وی با یادآوری اینکه سال گذشته 
برای اولین بار فهرســت بدهــکاران بزرگ 
بانکی منتشــر شــد، افزود: اینکار در طول 
ســال گذشــته ادامه یافت و فهرســت آن 
به طور مســتمر به روز شــد؛ اکنون نیز در 
راستای انضباط بخشــی و شفافیت بیشتر 
نظام بانکــی، مقابله با فســاد، فهرســت 
تســهیلات و تعهــدات کلان ۱۳ بانــک تا 
پایان اسفندماه ۱4۰۱ به روی سایت بانک 

مرکزی منتشر شده است.

کم کاری بانک ها در ارائه تسهیلات 
مسکن پذیرفتنی نیست

ســخنگوی دولت در پاسخ به ســوال ایرنا 
دربــاره گزارشــی از عملکــرد بانک ها در 
پرداخت تســهیلات مســکن و اینکه کدام 
بانکها کم کار بودند و دولت برای رفع مشکل 
و تسریع در نهضت ساخت مسکن ملی چه 
برنامه ای برای رفــع آن دارد؟ توضیح داد: از 
ابتدای راه اندازی ســامانه مذکور در قانون 
جهش مسکن که مبنای تســهیلات بود تا 
پایان ســال قبل، حدود ۷۱۱ هزار میلیارد 
ریال منابع و تسهیلات از سوی شبکه بانکی 

پرداخت شده است.
بهادری جهرمی افــزود: تاکنون ۳۷۰ هزار 
میلیارد ریال تســهیلات مســکن شهری، 
۱۱۰ هزار میلیارد ریال تســهیلات مسکن 
روســتایی و ۱۳۱ هــزار میلیــارد ریــال 
تســهیلات ودیعه مســکن بــه متقاضیان 
پرداخت شــده اســت اما این ارقــام با ۲۰ 
درصد هدف گذاری قانون، فاصله معنا دار و 

نشان دهنده کم کاری نظام بانکی در تأمین 
منابع است.

بهادری جهرمی ادامه داد: البته رییس کل 
بانک مرکزی گزارشی را درخصوص دلایل 
این حوزه داده اســت که یکی از این دلایل 
قوانین مختلف بوده که تکالیف مختلفی را 
بر شــبکه بانکی تکلیف کرده است که گاها 

در عرصه عمل با هم تعارض دارد.
وی با بیان این جمله کــه »حتما کم کاری 
نظام بانکی در تأمین تســهیلات مســکن 
پذیرفتنی نیســت«، خاطر نشان کرد: باید 
تدابیر لازم را مجموعــه بانکی برای اصلاح 
این رویه داشته باشند. یکی از اولویت های 
دولت اصلاح نظام بانکی است. کم کاری در 
پرداخت تســهیلات البته تنها اشکال نظام 
بانکی نیست ما با مشــکلاتی دیگر از سوی 
بانک هــا مواجــه بودیم. یکــی از اقدامات 
تحولی دولت در ســال جدید در حوزه های 

بانکی و خصوصا تسهیلات مسکن است.

نگاه دولت به تورم اصلاح ریشه ای 
در بلند مدت است

ســخنگوی دولت درباره برنامه دولت برای 
کاهش تورم در ســال جاری گفت: بیماری 
تورم در اقتصاد ایران مزمن شده و سالهاست 
که درگیر ایــن تورم ها هســتیم؛ بنابراین 
درمان های مقطعی کفایــت نخواهد کرد و 
باید ریشــه های این معضــل از بین برُد که 
بخشــی از این ریشــه ها ناترازی  در بودجه 
اســت که مهار آن سال گذشــته در دستور 
کار دولت بود. حال با لایحــه اصلاح قانون 
بودجه ۱4۰۲ در تلاش هســتیم تا ناترازی  
های احتمالی را در بودجه امســال را نیز از 
بین ببریم.بهادری جهرمی وابســته کردن 
بیش از حد اقتصاد کشور به شرایط خارجی 
را از دیگر مشــکلات عنوان کرد و تورم 4۶ 
درصدی را بسیار بالا و غیرقابل قبول دانست 
و گفت: نــگاه دولت اصلاح ریشــه ای این 

مساله بلندمدت اقتصاد ایران است.

دولت برنامه قیمتی در حوزه
 انرژی ندارد

وی در پاسخ به ســوالی درباره جمع آوری 

کارت های سوخت از جایگاه ها توضیح داد 
که دولت برنامه قیمتی در حوزه انرژی ندارد 
و یکــی از محورهای اساســی در این حوزه 
قاچاق سوخت است و وزارت نفت به دنبال 
اصلاح رویه هاســت. همه تــلاش کنند از 

کارت های سوخت شخصی استفاده کنند.
بهــادری جهرمی همچنین گفــت: کارت 
ســوخت جایــگاه داران بــرای مقابلــه با 
قاچاق ســوخت محدود شده اســت اما در 
همه جایگاه های ســوخت کارت ســوخت 
اضطراری وجــود دارد.ســخنگوی دولت 
اظهار داشت: از مالکان خودرو می خواهیم 
که با کارت سوخت شخصی سوخت گیری 
کنند و اگر کارت سوخت ندارند، درخواست 
کارت سوخت المثنی داشــته باشند؛ البته 
شــرکت پالایش و پخش هم باید در صدور 
کارت های سوخت تسریع و عقب افتادگی 

گذشته را جبران کند.
ســخنگوی دولــت همچنین بــه اعطای 
تســهیلات در ســال ۱4۰۱ بــه بخــش 
دانش بنیان گریزی زد و گفــت: با توجه به 
محوریت شعار ســال در ۱4۰۱، در مجموع 
بــه ۲۱۱۳ شــرکت دانش بنیــان، بیش از 
یکهــزار و ۷۰۰ میلیارد ریال تســهیلات 
پرداخت شــده که این رقم نســبت با سال 

۱4۰۰، افزایش ۱۶5 درصدی داشته است.
بهادری جهرمی به میزان تحقق شاخص ها 
برای اجــرای دولت الکترونیک هم اشــاره 
کرد و گفت کــه حرکت در مســیر تحقق 
هرچه بیشــتر دولت الکترونیــک، هم به 
افزایش بهره وری دستگاه ها کمک می کند 
و هم افزایــش رضایت مندی مــردم را به 
همراه خواهد داشــت، بنابراین ارتقا در این 

حوزه از اولویت های دولت بوده است.
ســخنگوی دولت بر اســاس گزارش های 
مراجع رسمی از جمله شورای عالی فضای 
مجازی از ســال ۱۳۸4 کــه فرآیند ایجاد 
شبکه ملی اطلاعات آغاز شــد اشاره کرد و 
گفت که تا ابتدای آغاز بــه کار دولت تحقق 
و پیشــرفت کمتــر از ۳۰ درصد را شــاهد 
بوده ایــم اما در طــول این ۲ســال تکمیل 
شــبکه ملی اطلاعات به حــدود ۶۰ درصد 

رسیده است. 

خریدار   رئیس جمهور با بیان اینکه پیام 
نیروهای مسلح ما به نیروهای فرامنطقه ای 
به ویــژه نیروهای آمریکایی این اســت که 
هرچه زودتر منطقه را تــرک کنند، گفت: 
کوچکترین اقدامی علیه کشــور توســط 
دشــمنان به ویژه رژیم صهیونیستی پاسخ 
سختی از جانب نیروهای مسلح دربر خواهد 
داشــت و با نابودی حیفا و تــل آویو همراه 

خواهد بود.
 آیت الله رئیســی در آیین گرامیداشت روز 
ارتش جمهوری اســلامی ایــران در جمع 
فرماندهــان نظامی و امــرای ارتش گفت: 
امروز ارتــش دلاور شــجاع و قهرمان ما در 
عرصه هــای مختلف علم و فنــاوری گوی 
ســبقت را از ارتش های منطقه ربوده است 

و همگان به این امر معترف هستند.
وی افزود: ارتش ما امروز ارتشــی مجهز و به 
روز و به هنگام است؛ ارتشی که از تجهیزات 
پیشــرفته برخوردار بوده و ایــن تجهیزات 
پیشــرفته به برکت علم و دانش بومی شده 
اســت در حالی که در برخــی از ارتش ها و 
نیروهای مســلح، تجهیزات وارداتی حرف 
اول را می زنند، اما ارتش جمهوری اسلامی 
ایــران با اتکا بــه دانش روز و تــوان داخلی 

تجهیز شده است.

توان نظامی ایران به نفع منطقه است
رئیس جمهــور ارتش را ســد محکمی در 
مقابــل عناصر ضــد انقلاب و گــروه های 
تکفیری و اشرار توصیف کرد که هم مرزبانی 
و پاسداری از مرزهای ایران را برعهده دارد 
و هم در اقیانــوس ها از منافع کشــورمان 

پاسداری هم و امنیت را برقرار می کند.
آیت الله رئیســی با بیان اینکــه امروز مردم 
احساس یکی بودن را با ارتش دارند، اظهار 
داشــت: ارتش و ســپاه به نام ایران پاسدار 
حریم جمهوری اســلامی ایران هســتند؛ 
پیام ارتش و نیروهای مســلح و آن اســت 
که نیروهای فرامنطقه ای هــر چه روزدتر 
منطقــه را ترک کننــد زیرا حضــور ایران 
امنیت ساز اســت و حضور نیروهای بیگانه 
امنیت را تهدید مــی کند.رئیس جمهور با 
اشاره به رشادت های نیروهای مسلح ایران 
و ایســتادگی آنها در برابر اشرار و تروریست 
ها که ســبب شــد امنیت در منطقه فراهم 
شــود، تاکید کرد: قدرت جمهوری اسلامی 
ایران و توان نظامــی آن حتما به نفع منطقه 
اســت و امروز ارتش از این امنیت حراست و 

پاسداری می کند.
آیت الله رئیســی گفت: امروز مردم با همه 

نیروهایــی که پاســدار حریــم جمهوری 
اسلامی ایران هســتند، احساس یکی بودن 
دارند. حضور نیروهای مسلح ما برای منطقه 

امنیت ساز است.

نیروهای فرامنطقه ای، هرچه زودتر 
منطقه را ترک کنند

رئیس جمهور ادامه داد: خدا باوری اندیشه 
دفاع از مردم و وطن و حفظ ارزشهای الهی 
و ایســتادگی و مقاومت را ایجاد می کند و 
ارتش ایران در دنیا افتخــار دارد که ولایت 
مدار اســت و تحت زعامت جانشــین امام 
عصر خدمت می کند و دســتور و فرمان او را 

که فرمان الهی است را به جان می خرد.
آیت الله رئیسی در بیان پیام روز ارتش برای 
کشورهای منطقه و فرامنطقه این گونه بیان 
کرد که پیام روز ارتش پیام، صلح و دوستی 
برای کشورهای منطقه است و هر دستی که 
بخواهد امنیت برای منطقــه را حفظ کند 
محکم می فشارد. اما پیام ارتش و نیروهای 
مســلح ما به نیروهای فرامنطقه ای به ویژه 
نیروهــای آمریکایی این اســت که هرچه 
زودتر منطقه را ترک کنند و حضور نیروهای 
فرامنطقــه ای کمکــی به امنیــت منطقه 
نمی کند. اما حضور نیروهای ســرافراز ما به 

امنیت منطقه کمک می کند.
وی هشــدار داد که نیروهای فرامنطقه ای و 
آمریکایی باید هرچــه زودتر منطقه را ترک 

کنند زیرا به نفع خود و به نفع منطقه است.
رئیس شــورای عالــی امنیت ملــی تاکید 

کرد: حضور نیروهای بیگانه امنیت منطقه 
را تهدید می کند اما نیروهای مســلح ما در 
هرکجا از منطقه هستند امنیت ساز هستند. 
نیروهای مســلح ما در مقابل تروریست ها 
ایســتادگی کرده و منطقه را امن کردند. اما 
بیگانگان فقط امنیت کشــورهای منطقه را 
تهدید می کنند. قدرت نیروهای مســلح ما 

به نفع امنیت منطقه است.
رئیس جمهــور ارتش جمهوری اســلامی 
را افتخار حراســت زمینی، دریایی و هوایی 
دانست و آسمان کشور را از همیشه در نقاط 
منطقه امن ترین آســمان را عنوان کرد که 
این افتخار، حضور و شــجاعت مثال زدنی 

است.
آیت الله رئیســی این را هم گفت که نیروی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران با 4۸ هزار 
شهید از کشــور، مردم، وطن و ارزش های 
اســلامی دفاع کردند که جای شکرگزاری 
و تشــکر از فرماندهی کل قوا و ســتاد کل 
مشــترک نیروهای مســلح را دارد و همه 
کسانی که برای توانمند شدن هر چه بیشتر 

نیروهای مسلح تلاش می کنند.

کوچکترین اقدامی علیه ایران با 
نابودی حیفا و تل آویو همراه خواهد بود

آیت الله رئیســی تاکید کرد: دشــمنان به 
ویژه رژیم صهیونیستی این پیام را دریافت 
کرده اند که کوچکترین اقدامی علیه کشور 
پاسخ سختی از جانب نیروهای مسلح دربر 
خواهد داشــت و با نابودی حیفــا و تل آویو 

همراه خواهد بود.رئیــس جمهور در ادامه 
با طرح چند پرســش از جمله اینکه نیروی 
مسلح ما در مقابل تروریســت ها چگونه از 
حضور اشرار و نیروهای تکفیری در منطقه 
با تمام وجود و با فرماندهی ســردار شهید 
ســلیمانی جلوگیری کرد؟ پاســخ داد: بر 
هیچکس در منطقه پوشــیده نیســت که 
چطور نیروهای مســلح ما بــرای تمامیت 
ارضــی کشــورهای منطقه ایســتادگی 
کردند. امروز ما شاهد بکارگیری تجهیزات 
پیشرفته ای در ارتش هستیم که این همان 
جلوه ما می توانیم اســت. ارتش جمهوری 
اسلامی ایران از تهدیدها و از همه کاستی ها 

برای کشور فرصت می سازد.
رئیس شــورای عالی امنیت ملی با تاکید به 
اینکه که ارتش جمهوری اســلامی به مردم 
عشــق دارد و ملت هم به ارتش اعتماد دارد 
گفت: ارتش امروز پشــتوانه امنیت کشور 
اســت و هرجا حادثه ای در کشور پیش می 

آید ارتش در کنار ملت است.
آیت الله رئیســی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران را ســد محکمی در مقابل ضد انقلاب 
و گروه های تکفیری و اشــرار عنوان کرد و 
گفت که ارتــش جمهوری اســلامی ایران 
مرزبانی از مرزهای کشــور را به عهده دارد و 
حتی در اقیانوس ها از منافع ایران پاسداری 

می کند و مردم این زحمات را می بینند.
وی ادامــه داد: ارتش جمهوری اســلامی 
ایران همواره پشــتیبان امنیت، آسایش و 
زندگی آرام ملت و پاسدار انقلاب شکوهمند 

اســلامی و خون شــهدای انقلاب اسلامی 
است و خانواده معظم شــهدا بدانند که اگر 
تا امروز آثار خون شــهدای آنان توانســته 
در برابــر جاهلیت مدرن ایســتادگی کند، 
ارتش و نیروهای مسلح ما این مسیر را ادامه 
می دهد.رئیس دولت ســیزدهم همچنین 
در بخش دیگــری از ســخنان خودگفت: 
امــروز دولت خود را نســبت بــه تجهیز و 
پشــتیبانی نیروهای مسلح موظف می داند 
تا دغدغه نیروهای مســلح را در این زمینه 

برطرف کند.
 مراســم رژه ۲۹ فروردین ســالروز ارتش 
جمهوری اســلامی ایران و گرامیداشــت 
قهرمانی های نیروی زمینی ارتش صبح سه 
شنبه با حضور آیت الله سیدابراهیم رییسی 
و فرماندهان ارشد نیروهای مسلح در جوار 
مرقد حضرت امام خمینــی )ره( بنیانگذار 

جمهوری اسلامی ایران برگزار شد.
در این مراســم یگان های رزمــی و زرهی 
نیروی زمینی ارتش، بالگردهای هوانیروز، 
جنگنده های نیروی هوایی، تســلیحات و 
سامانه های پدافندی نیروی پدافند هوایی 
و تجهیــزات دریایــی محمــول از جلوی 
جایــگاه رژه می روند و همچنین بخشــی 
از دســتاوردها و تجهیزات بومیِ پهپادی، 
موشــکی، هوایی، دریایی و زمینی در این 

مراسم به نمایش در می آید.
اجرای نمایش پــروازی توســط جنگنده 
بومی کوثر در مقابــل جایگاه بخش دیگری 

از برنامه های رژه ۲۹ فروردین امسال است.
هر سال به مناسبت فرارسیدن ۲۹ فروردین 
روز ارتــش و نیروی زمینــی، رژه نیروهای 
ارتش در تهران و استان های سراسر کشور 
با حضور مقام های کشوری و لشکری برگزار 

می شود.
۲۹ فروردین سال ۱۳۶۷ نیروهای متجاوز 
آمریکایی در خلیج فارس، نیروهای پدافند 
ســکوهای نفتی نصر و ســلمان را تهدید 
به ترک ســکوها کردنــد اما ایــن نیروها با 
ایستادگی در مقابل متجاوزان، قهرمانانه به 
شهادت رسیدند و به همین منظور در چنین 
روزی روز تجلیل و تکریــم دلاورمردی ها 
و رشــادت های پرســنل ارتش جمهوری 
اســلامی ایران است که در ســایه حمایت 
های بی دریــغ حضرت امــام خمینی)ره( 
بنیانگذار جمهوری اســلامی و پشتیبانی 
های ملت همیشه در صحنه ایران اسلامی، 
حضور خود را برای فداکاری در راه استقلال 
و حفظ تمامیت ارضــی در مرزهای زمینی، 

هوایی و دریایی کشور اعلام کردند.
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اثر سیاست داخلی آمریکا بر اقتصاد ایران
رضا نصری اقتصاد ایران به شدت تابع نوســانات سیاسی و انتخاباتی 

در آمریکاست.
حتی اظهارات منفی مقامات آمریکا بر قیمت  ارز و کالا و رشــد تورم در 

ایران تأثیر می گذارد. آثار اجتماعی آن هم دیگر بر کسی پنهان نیست.
تقریباً در هیچ کشــور دیگری چنیــن رابطه ای - ماننــد رابطه میان 
»سیاســت داخلی آمریکا« و »اقتصاد ایران« - به این شــکل و شدت 

برقرار نیست.
طبیعی است اســتقلال واقعی زمانی برای ایران محقق می شود که این 
وضعیت تغییر کند. تغییر این وضعیت هم مســتلزم تدوین یک راهبرد 
جامع نسبت به موضوع »آمریکا« است و نمی تواند صرفا از طریق اتخاد 

»تدابیر اقتصادی« میسر شود.
به عبارت دیگر، هرچنــد تدابیری مانند کم رنگ ســازی نقش دلار در 
مبادلات کشور در نگاهی کلان حائز اهمیت است، اما »راهبرد جامع« 
مورد اشــاره باید حتما یک عنصر یا یک تاکتیک »سیاســی« هم در بر 
داشته باشد تا بتواند دســت کم در کوتاه مدت و میان مدت برای کشور 

فضای تنفس ایجاد کند.
در بهترین حالت لازم اســت رویکردی اتخاذ شــود تا ایــران و آمریکا 
مسائل قابل حل شان را حل کنند، برای مسائل پیچیده تر راه حل میانی 
پیدا کنند و در حوزه های »آشــتی ناپذیر«  همچنان رقابت کنند؛ و در 

برخی زمینه ها نیز حتی همکاری کنند.
درگیری تمام عیار در همه حوزه ها با آمریکا نه مطلوب است، نه پایدار و 
نه کم هزینه؛ و هیچ کشوری - از چین گرفته تا سایر قدرت های نوظهور 

- چنین رویکردی پیش نگرفته است.
ضمن اینکه نمی شود پذیرف تداوم سیاستی که تا کنون منجر به ایجاد 
رابطه مسمومی میان سیاســت داخلی آمریکا و اقتصاد ایران شده - و تا 
حدود زیادی تحقق شــعار »استقلال« را زیر ســوال برده - در پایان به 

نتیجه مثبتی منتهی شود.
به همین خاطر معتقدم لازم اســت نظریه پردازان و سیاســت گذاران 
عرصه سیاست خارجی در کشور به صورت جدی به تدوین یک راهبرد 
جدید - با رویکردی مبتنی بر تغییر این رابطه، ولو در راســتای اجرای 
سیاســت کلی »مهار تورم« - فکر کنند و به حاکمیت پیشــنهاد ارائه 

دهند.

وزیرراهوشهرسازی:
ومان  ۳۶۰ هزار واحد مسکونی برای محر

 احداث می شود
 وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به احداث ۳۶۰ هزار واحد مسکونی برای 
محرومان گفت: ۲4۰ هزار واحد در شــهرها و ۱۲۰ هزار واحد دیگر در 
روستاها باید ساخته شود که دراین بین ســازمان ملی زمین و مسکن، 
زمین موردنیاز این پروژه را در شــهرها و مراکز استان ها تأمین خواهد 

کرد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش در نشستی با رئیس 
کمیته امداد امام خمینی )ره( با اشاره به تفاهم نامه منعقد شده در قالب 
قانون جهش تولید مسکن برای ســاخت ۳۶۰ هزار واحد مسکونی در 
شهرها و روســتاها ویژه مددجویان، اظهار کرد: تأمین زمین برای این 
طرح باید به صورت استان به استان و به شــکل مستمر پیگیری شده و 

از ظرفیت موجود اراضی برای ساخت مسکن متقاضیان استفاده شود.

وی همچنین بر لزوم برگزاری جلسات مستمر و ماهانه با مدیران کمیته 
امداد و معاونان حوزه مســکن وزارت راه و شهرســازی برای پیگیری 

اقدامات موردنیاز ساخت مسکن محرومان تأکید کرد.
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( نیز در این نشست، اشتغال، تأمین 
مسکن و فرهنگ سازی برای خودباوری و خوداتکایی را سه محور مهم 
اقدامات کمیته امداد امام خمینی )ره( بر اساس فرمایشات مقام معظم 

رهبری مبنی بر توانمندسازی و مولدسازی عنوان کرد.
سید مرتضی بختیاری گفت: در همین راســتا 5۰۰ هکتار زمین برای 
ساخت مســکن محرومان شناســایی شــده و با همراهی وزارت راه و 
شهرسازی با طی مراحل تغییرات کاربری و الحاق آنها به محدوده های 

شهری استفاده خواهد شد.
در این نشســت مقرر شد که ســامانه هوشمند امداد )ســها( کمیته 
امداد امام خمینی )ره( به سامانه املاک و اســکان متصل شده تا ثبت 

و دسترسی به اطلاعات و تبادل اطلاعات این دو سامانه تسهیل شود.

معاونوزیرصمتخبرداد
وشی به صورت برخط گزارش گرانفر

معاون وزیر صمت بــا بیان اینکه مردم میتوانند گرانفروشــی را برخط 
گزارش کنند، گفت: فروش کالاها از جمله فروش اقســاطی و اعتباری 

شفاف می شود.
 علیرضا شــاه میرزایی در مراســم پایش پیشرفت ســامانه شفافیت 
فروشگاهی با بیان اینکه این سامانه اغلب حوزه ها از جمله لوزام یدکی، 
خودرو، لاســتیک، موبایل، خرده فروش ها، پوشــاک، فروشگاه های 
زنجیره ای و … را شفاف می کند، اظهار داشــت: سال گذشته به دلیل 
نوســانات ارزی در حوزه گوشی های موبایل نوســاناتی را شاهد بودیم 
که از قبل ارز ارزان قیمت گرفته بودند و لزومی نداشــت که موبایل را با 

قیمت بالاتری بفروشند اما مشکلاتی ایجاد شد.
معاون تجارت و خدمات وزیر صمت افزود: همچنین در بخش خدمات 
پس از فروش هم مشــکلاتی داشــتیم که پیش از ســال در این حوزه 
اتفاقاتی افتاد و مصوباتش ابلاغ شد. امروز اولین واردکننده ای را داریم 
که این تعهد را پذیرفته و کل شبکه اعم از خدمات پس از فروش و قیمت 
را شفاف می کند.وی در ادامه گفت: با توجه به اینکه علاوه بر تورم، رکود 
هم داریم باید مهار تورم همراه با مقابله با رکود باشــد. به دلیل کاهش 
قدرت خرید مردم این رکود در بسیاری از بازارها مشکل ایجاد می کند. 

لذا یکی از راهکارها تشویق تحریک تقاضا فروش اقساطی است.
معاون وزیر صمت افزود: برای اینکه مطمئن باشــیم این شیوه تورم زا 
نیست باید زنجیره شفاف شــود. بنابراین فروش اقساطی و اعتباری را 

شفاف می کنیم.
شاه میرزایی به سامانه شفافیت فروشگاهی اشاره کرد و گفت: مقدمات 
اجرای سامانه شفافیت از آذر ۱4۰۱ ایجاد و در اوایل بهمن ماه ابلاغ شد. 

بنابراین کار به صورت رسمی از بهمن ماه کلید خورد.
وی با بیان اینکه برای فروشــگاه ها باید یک پنجره واحد داشته باشیم، 
تصریح کرد: کالاها مجهز به بارکد هستند و مردم با زدن بارکد مستقیم 
به ۱۲4 متصل می شوند و اگر گران فروشــی دیدند همانجا می توانند 
تخلف را گزارش دهند.شــاه میرزایی گفت: در حــال حاضر روی ۱۰۰ 

هزار کارتخوان و بارکد خوان نرم افزار مربوطه نصب شده است.

یادداشت

بازار

دبیر انجمن صنایع همگن قطعه ســازان می گوید که 
با اصرار به قیمت گذاری دســتوری و اختلاف قیمتی 
ایجاد شــده میان کارخانه و بازار، در حال دادن یارانه 

سیاه به خودرو هستیم.
 آرش محبی نژاد در نشســت خبری اظهار کرد: یکی از 
اصلی ترین مشــکلاتی که در سال های گذشته صنعت 
خودرو ایران با آن رو به رو بوده، نامشخص بودن شیوه 
نهایی فــروش خودرو بــه مصرف کننده اســت و این 
جابجایی های مداوم در کنار ســردرگمی مردم، قطعه 
ســازان را نیز برای برنامه ریزی با چالش مواجه کرده 

است.
وی با اشــاره به فضای رانت ایجاد شده میان قیمت 
خــودرو در کارخانه و بازار، تشــریح کــرد: در واقع 

خودروســازان ما یا دولتی هستند یا مردم 
عــادی در بازار ســرمایه ســهامدار آن به 
شمار می روند. با این شیوه ما پول را از کل 
جامعه می گیریم و در اختیار کســانی قرار 
می دهیم که با شانس یا هر مسیر دیگری، 
توانســته اند خودرو را با قیمــت کارخانه 
دریافت کننــد. به این ترتیب یــک  یارانه 

ســیاه در بازار خودرو فعال کرده ایم که در نهایت به 
ضرر خودروساز، قطعه ســاز و مصرف کننده نهایی 

در بازار است.
دبیر انجمن قطعه سازان با بیان اینکه با این شیوه، رشد 
تولید در خودرو رخ نخواهد داد، گفت: تولید وقتی رشد 
می کند که قیمت تمام شــده یک محصول مشــخص 

بوده و قیمت فــروش آن با نرخــی بالاتر در 
نظر گرفته شود اما ما در خودرو با این پدیده 
مواجه هســتیم که تولیــدات جدید با ضرر 
به فروش می رســند و به ایــن ترتیب هر چه 
تولید بیشتر شــود، ضرر هم بیشتر می شود. 
پس باید راهی پیدا کرد تا این روند را متوقف 

کنیم.
محبی نژاد با بیان اینکه تنها انحصار موجود در خودرو 
به بازار نهایی آن باز نمی گردد، تشریح کرد: این که مواد 
اولیه به شــکل انحصاری تولید می شود عملا فراموش 
شده است. اگر بنا بر قیمت گذاری دستوری است، چرا 
تنها محصول نهایی شــامل آن می شــود؟ چرا فولاد و 
آهن و مس و ســایر مواد اولیه را در این فهرســت قرار 

نمی دهیم؟وی به امید قطعه ســازان برای اصلاح امور 
اشــاره کرد و گقت: جــدا از آنکه ما باید این ســوال را 
بپرسیم که اگر قطعه سازان دیگر فعالیت نکنند، اساسا 
کشور چه ظرفیتی برای واردات و تامین ارز آن دارد، در 
واقع آنچه که باعث شــده ما همچنان به کار خود ادامه 
بدهیم، امید به آن اســت که در آینده این روند اصلاح 

شود.
محبی نژاد خاطر نشــان کرد: اینکه عــددی در حدود 
۱۶۰ هزار میلیارد تومان از نقدینگی موجود در جامعه 
در مدتی کوتاه برای خرید خودرو از سوی مردم سرمایه 
گذاری می شــود، ظرفیت این بازار و صنعت را نشــان 
می دهد و امیدواریم که با بهبود اوضاع از ظرفیت های 

این بخش استفاده شود.

به گفته رئیس انجمن قطعه سازان اینکه ما کل ظرفیت 
و تمرکز را بر روی عرضه خودروهای جدید قرار دهیم 
و از بازار آزاد غافل شــویم، نشان از آن دارد که ما هسته 

اصلی بازار خودرو را فراموش کرده ایم.
محمد رضا نجفــی منش  رئیس انجمن قطعه ســازان 
همگن اســتان تهران  در نشســت خبری  با اشــاره به 
گســتردگی بســیار زیاد بازار خودرو در ایــران گفت: 
آخرین آمارهای اعلام شــده از ســوی پلیس نشــان 

می دهد که در حال حاضر بیــش از ۲۸ میلیون خودرو 
فعال در کشور در حال تردد هستند. از سوی دیگر تنها 
در سال گذشته بیش از هفت میلیون معامله خودرو در 
سراسر کشور انجام شده است.وی ادامه داد: این موضوع 
نشــان می دهد که مردم در بــازار آزاد بــا قیمت های 
موجود در حال معامله هســتند و اینکه ما کل ظرفیت 
و تمرکز را بر روی عرضــه خودروهای جدید قرار دهیم 
و از بازار آزاد غافل شویم، نشــان از آن دارد که ما هسته 

اصلی بازار خودرو را فراموش کرده ایــم. از این رو توقع 
ما این اســت که با نگاهی واقعی به مسائل این صنعت، 
تصمیماتی گرفته شــود که در نهایت به ســود فعالان 
خــودرو و البته مصرف کننــده نهایی باشــد.در ادامه 
امیر حســین جلالی - عضو هیات رئیسه انجمن قطعه 
ســازان - اظهار کرد: وقتی از مشــکلات صنعت قطعه 
ســازی صحبت می کنیم، تنها موضوع محدود به عدم 
تامین نقدینگی یا بدهی خودروسازان نیست، بلکه باید 

به این مسئله نگاه کنیم که قطعه سازان در این شرایط 
چطور توانســته اند به کار خود ادامه دهند.به گفته وی، 
در سال های گذشته، قیمت برخی مواد اولیه، چند صد 
درصد افزایش یافته اما قطعه ســازان یا اجازه افزایش 
قیمت محصول خود را نداشته اند یا خودروسازان توان 
خرید با قیمت واقعی را پیــدا نکرده اند که این موضوع 
در نهایت به ضرر صنعت خودرو کشــور و البته مصرف 

کننده نهایی تمام می شود.

و خودر

و خودر

خریــدار  وزیر صمــت گفت: ســامانه 
شفافیت فروشگاهی تکمیل کننده سامانه 
جامع تجارت است که انتهای زنجیره تولید 

و فروش را شفاف می کند.
ســید رضا فاطمی امین در مراســم پایش 
پیشــرفت ســامانه شــفافیت فروشگاهی 
وزارت صمت اظهار داشت: کلیدواژه ای که 
در یک سال و نیم گذشته بر آن تاکید کردیم 
حکمرانــی نوین اســت. اعتقــاد داریم که 
استعداد و ظرفیت مردم و شرکتهای ایرانی 
بسیار بیشــتر از خروجی فعلی است. شیوه 
حکمرانی ما به گونه ای اســت که برای این 
ظرفیت ها گاهی اوقات مانع ایجاد می کنیم 

و آن پیش برندگی را نداریم.
وی تاکید کرد: با اصلاح نظام حکمرانی این 

استعداد و ظرفیت جهش می یابد.
وزیر صمت افزود: سامانه جمع سپاری یکی 
از ابزارهای حکمرانی نوین است که به رشد 
تولید و مهار تورم کمک می کند. بحث امروز 
هم یک مؤلفه دیگر از حکمرانی نوین است 

که می توان به آن هوشمندسازی هم گفت.
وی ادامــه داد: در مورد دولــت الکترونیک 
یا هوشمند تصور اشــتباهی است مبنی بر 
اینکه اگر فرایندهــای داخلی را الکترونیک 
کنیم یعنی بــه هدف رســیده ایم اما اصل 
حاکمیت هوشمند یعنی اینکه بخش تحت 

مدیریت هم الکترونیک شود.
فاطمی امین افزود: دولت هوشــمند را در 
حد یک سازمان هوشمند تعریف نمی کنیم 

بلکه هوشمندســازی ســاختارها و بخش 
مدیریتی نیز مدنظر است.

وی بــا بیــان اینکــه ســامانه شــفافیت 
فروشــگاهی تکمیل کننده ســامانه جامع 
تجارت است، گفت: در سامانه جامع تجارت 
میزان تولید و حلقه های نخســت زنجیره 
مشــخص بود اما انتهای ســامانه شــفاف 
نبود؛ بنابراین سامانه شفافیت فروشگاهی 
مربوط به حلقه انتهای سامانه جامع تجارت 

می شــود که انتهای خط را شفاف می کند، 
از این رو باعث می شود داده های حلقه های 

قبلی زنجیره تولید نیز قابل استفاده شود.
وزیر صمت گفت: البته اســم سامانه جامع 
تجارت به ســامانه تولید و تجــارت تغییر 
کرده اســت.وی در ادامه تصریــح کرد: در 
حال حاضر همکاران ما در سراســر کشور 
مثلًا ۱۰۰ قلم کالا را قیمت گیری می کنند و 
عصر آن روز استعلام قیمتها را می گیریم. اما 

در سامانه شفاف فروشگاهی وقتی خریدی 
انجام می شــود و خریدار کارت می کشــد 
تمام اطلاعــات مبلغ و میــزان خرید برای 

سامانه ارسال می شود.
فاطمی امین اضافه کرد: هر روز به ما اطلاع 
می دهند که مثلًا فلان نوع ماکارونی با این 
تعداد و قیمت در فلان فروشــگاه در شــهر 

ایکس فروخته شد.
وی افزود: این ســامانه دو کاربرد دارد؛ ابتدا 

اینکه موجــودی کالاها و کالاهــای باقی 
مانده مشخص می شود و به این ترتیب آمار 

شرکت پخش شفاف می شود.
وزیر صمت ادامــه داد: کاربــرد دوم اینکه 
مشخص می شود کالا با چه قیمتی فروخته 
شــده و می توان متوجه گرانفروشی ها شد. 
بنابراین اطلاعات پرداخت در اختیار ما قرار 

می گیرد و قیمتها را می تواند کنترل کند.
وی افــزود: الگــوی خرید هم مشــخص 
می شــود و کلان داده فراهــم و رفتارهای 

مصرفی مردم مشخص می شود.
وزیــر صمــت گفــت: بنابراین با ســامانه 
فروشــگاهی علاوه بــر اطلاع داشــتن از 
موجودی و قیمت کالاها کلان داده ای مبنی 
بر رفتار مصرف کنندگان به دست می آوریم 

تا بدانیم بازار به کدام سمت می رود.
فاطمی امین در ادامه یادآور شد: در سامانه 
جامع تجارت یــک جایی به بعــد زنجیره 
آماری قطع می شــود. از زمانی که محصول 
به دست عمده فروش می رســد و وارد بازار 
می شــود، اطلاعاتی نداشــتیم اما سامانه 
شفافیت فروشــگاهی حلقه انتهایی سامانه 
جامع تجارت یا سامانه تولید تجارت است تا 

انتهای خط، تولید و تجارت نیز شفاف شود.
وی گفت: بیــش از ۱۱ هزار فروشــگاه به 
این سامانه متصل هســتند که از این تعداد 
۹ هزار ۶۰۰ فروشــگاه در حال تبادل داده 
هستند و اطلاعات مربوط به قیمت کالا در 

سراسر کشور را به این سامانه ارائه می دهد.

و هستیم دبیر انجمن صنایع همگن قطعه سازان:در حال دادن یارانه سیاه به خودر

وهای جدید نباید از بازار آزاد غافل شد رئیس انجمن قطعه سازان:با عرضه خودر

دلاریزهبودناقتصادملیابزاریبرایتحریماست

دلارزدایی از اقتصاد با  پیمان های پولی چندجانبه
  عیســی صادقی  کارشناســان معتقد 
هســتند دلاریزه  بودن   اقتصاد ملی، یکی از 
اصلی ترین ابزار های تحریم کشــورمان از 
سوی دشمن است، با توســعه پیمان های 
پولی چندجانبــه، آقایی دلار می شــکند 
و کاهش تورم در اقتصاد بــه تدریج محقق 
می شود. کارشناســان اقتصاد کلان درباره 
اهمیت برقــراری پیمان هــای پولی چند 
جانبه  با کشــور هــای مختلــف در اصلاح 
مسیر دور زدن تحریم ها، کاهش تورم ، رشد 
مبادلات تجاری و احیــای ارزش پول ملی 

تاکید دارند.
 امروزه بســیاری از کشــور های پیشرفته 
یا در حــال توســعه دنیا با خارج شــدن از 
محدودیت  های تجاری حاصل از ارز و دلار 
آمریکا و با برقــراری پیمان های پولی چند 
جانبه و ایجاد ســازمان های مالی مشترک، 
اعتبار و اســتحکام قدرت اقتصادی خود را 

روز به روز تقویت می کنند.
به عقیده کارشناسان اقتصاد کلان، با سلطه 
دلار بر دنیا، شــوک های ناگهانی حاصل از 
این ارز جهانی موجب بر هم خوردن انضباط 
مالی اقتصاد بسیاری از کشور ها می شود در 
این راســتا، باید به موضوع پیمان های پولی 

چند جانبه به طور خاص  توجه داشت.
 کشــور هایی که سهم بیشــتری از تجارت 
جهانی دنیا را از آن خــود کرده اند با تقویت 
زیرســاخت های تولیــدی، صنعتی و مالی 
خــود و افزایــش ذخایــر ارزی در موضوع 
شــکنندگی در برابر دلار، موفــق بوده اند و 
امروزه به عنوان یکی از مدعیان اصلی غلبه 

بر دلار محسوب می شوند.

  پیمان های پولی توافقی پایدار بین 
چند کشور با هدف کاهش تورم و غلبه 

بر سلطه دلار
در این باره میــلاد ترابی فرد، کارشــناس 
اقتصاد کلان در گفت  وگو با فارس می گوید: 
پس از بحران مالی ســال ۱۹۹۷ در جنوب 
شرق آسیا عملا بحث پیمان های پولی چند 
جانبه بین ژاپن، چین و کره جنوبی با ایجاد 

صندوق پول آسیایی شکل گرفت.
وی با بیــان اینکه ۲ رکن اساســی ذخیره 
ارزی و مبــادلات ارزی در برقراری معاهده 
پولی کشورمان بین کشور های هم پیمان از 
اهمیت خاصی بر خوردار است، تاکید کرد: 
تلاش برای افزایش ذخایر ارزی و مبادلات 
ارزی، یکــی از ضرورت هــای پیمان های 
پولی چند جانبه اســت و ایــن می تواند به 
یک توافق پایدار و مســتمر بین کشورمان و 
دیگر کشور ها با هدف کاهش تورم و غلبه بر 

سلطه دلار منجر شود.
ترابــی گفــت: تاکید بــر ۲ رکــن اصلی 
پیمان های پولی چنــد جانبه ، توجه به عدم 
تحمیل  و دستوری شــدن روابط اقتصادی 
میان یک کشور با تراز تجاری بالا و کشوری 
دیگر با تراز تجاری پایین است؛ با این وجود 
توجه به دیپلماسی اقتصادی کلان و عبور از 
سلطه دلار نباید دســتگاه های اجرایی را از 
تقویت ارزش پول ملی و اصلاح زیر ساخت  

های مالی و اقتصادی کشور منحرف کند.
ایــن کارشــناس اقتصــاد ی ادامــه داد: 

مهمترین تاثیر مثبت معاهدات بین المللی 
پولی، توجــه بر ارز ملی در جبران کســری 
مبادلات تجــاری و رفع موانــع بین المللی 
بانکی در کشور است، چنین اتفاقی به طبع 
می تواند در افزایش ذخایــر ارزی، کاهش 
نوسانات و شوک ارزی دلار در بازار، افزایش 
تورم در کالا های اساسی و تسریع دراجرای 
پروژه های ساخت ساز در کشور کمک کند.

  پیمان های تجاری چند جانبه اقتصاد 
کشور را بیشتر در مقابل تحریم ها 

قابل دفاع می کند
یکی دیگر از کارشناسان اقتصادی در این باره 
به فــارس می گوید: نبایــد فراموش کرد که 
توسعه روابط چندگانه اقتصادی می تواند در 
مسیر سیاسی کشورمان و اعتبار و اعتماد آن 
اثرگذار واقع شود، توسعه روابط اقتصادی و 
همچنین پیمان های تجــاری چند جانبه، 
می توانــد به اقتصــاد و مســیر مبادله ای ما 
مشروعیت بخشد و آن را بیشتر قابل دفاع در 

برابر کشور های اســتکباری و تحریم کننده، 
کند. به گفته میلاد ترابــی  تقویت مبادلات 
ارزی بین کشــور ها به دیپلماســی سیاسی 
کشــور نیز در اجرای بســیاری از توافقات و 

پیمان ها کمک می کند.

 دلاریزه شدن و انتظارت تورمی، 
استقلال سیاست پولی کشور را از بین 

می برد
یکی دیگر از کارشناســان مسائل اقتصادی 
در این بــاره به فارس می گویــد:  مهمترین 
موضوعی که می تواند  پایان ســلطه دلار بر 
بازار و اقتصاد کشور را تسریع ببخشد »دلار 

زدایی از انتظارت تورمی« در جامعه است.
به گفته میثم خســروی، از آنجا  که چشــم 
انداز تورمی اقتصاد کشــور را بانک مرکزی 
تعیین می کند، مطالب بانک مرکزی درباره 
قیمت دلار و تورم، عــلاوه بر غیر پیش بینی 
کردن بازار، موجب ســلب اعتمــاد عموم 
جامعــه از سیاســت گذاری های اقتصادی 
دولت می شــود.این کارشــناس مســائل 
اقتصادی گفت: دلاریزه شــدن و انتظارت 
تورمی، اســتقلال سیاســت پولی کشــور 
را از بین می بــرد و موجب کاهــش اعتبار 
دستگاه های اقتصادی کشور و عدم اعتماد 
مردم به سیاســت های مالی دولت می شود 
ضمــن آنکه تراکنــش خــرد و کلان نظام 

اجتماعی به دلار گره می خورد.
به گفته خســروی، مهمترین راهکار برای 
مقابله با دلاریزه شــدن بازار، جلوگیری از 
مداخله ارزی بانک مرکزی و ارزپاشــی در 

بازار به منظور کاهش نرخ ارز است.
وی اظهار داشت:  اســتفاده از دیگر ارز های 
خارجی  باید در دســتور کار دســتگاه های 

اجرایی دولت قرار گیرد.

 رویکرد کشورها به سمت استقلال 
سیاست مالی و برقراری روابط اقتصاد 

منطقه ای
موســی شــهبازی هــم یکــی دیگــر از 
پژوهشگران اقتصادی کشور است که درباره 
پیمان های پولی به فارس می گوید:   بسیاری 
از کشور های دنیا از توجه به دهکده جهانی 
و محدود شــدن به دلار، به سمت استقلال 
سیاســت مالی، توجه به توان تولید داخل 
و برقــراری روابط اقتصــاد منطقه ای روی 
آورده انــد .وی افزود: برای اینکه کشــور  ما 
هم از این حقیقــت میدانی عقــب نماند، 
نیازمند ایجاد یک کریــدور اقصادی معین 
اســت تا بتوان ظرفیت ها، توان ها و اهداف 
را تشــخیص داد و آن را در جهــت اجرای 
یک توافق اقتصادی اثر بخش و مســتمر به 
کارگیــری کرد.این کارشــناس اقتصادی 
گفت: تشخیص تراز ارزی برابر در برقراری 
یک پیمان مدت دار اقتصادی با کشورهای 

دوست از اثرات این کریدور اقتصادی است.
بــه گفتــه شــهبازی  بازنگری در نقشــه 
اقتصادی کشــور که بخش مهم آن مربوط 
به حوزه سیاست خارجی اســت، ایران را از 
وابســتگی به برخی کشــور ها برای تأمین 
اقلام اساســی نجات داده و نقــش  ارزی و 

تجاری ما را در دنیا  مشخص می کند.
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یکنفربا41هزارتماس
مزاحم تلفنی اورژانس ۱۱۵ رکورد زد

مزاحمت های تلفنی اورژانس ۱۱5 تمامی ندارد، به طوری که یک نفر 
توانسته رکوردشکنی کند و 4۱ هزار بار مزاحم تکنسین های اورژانس 
شود.بابک یکتاپرست معاون روابط عمومی ســازمان اورژانس کشور،  
به مشکلات تکنســین های اپراتور ۱۱5 اورژانس اشــاره کرد و گفت: 
نیروهای ما به صورت شــبانه روزی آماده ارائه خدمــات به هموطنان 
هســتند، در حالی که معدود افرادی بــا تماس های بی مــورد، برای 
همکاران ما ایجاد مزاحمت می کنند.وی با عنوان این مطلب که ما حق 
نداریم خط تماس مزاحم تلفنی را مســدود کنیم، افزود: طبق قوانین، 
ممکن است یکی از تماس های او درخواســت کمک باشد. از همین رو، 

نمی توانیم شماره او را مسدود کنیم.
یکتاپرست با اشــاره به مزاحمت های تلفنی که باعث ایجاد اختلال در 
روند خدمت رسانی کارشناسان اورژانس ۱۱5 می شود، گفت: در حین 
تماس هایی که با اورژانس ۱۱5 گرفته می شود و بعضی از این تماس ها 
حیاتی هســتند، به یکباره یک نفر مزاحم می شــود و بــرای همکاران 
ما مشــکل درســت می کند.وی با تاکید بر ارائه راهکارهای حقوقی و 
قضائی برای برخورد با مزاحمت هــای تلفنی، تصریح کرد: در یک مورد 
مزاحمت تلفنی، یک نفر در ۶ ماهه دوم سال گذشته بیش از 4۱ هزار بار 

تماس با اورژانس ۱۱5 داشته و رکورد زده است.
یکتاپرســت ادامه داد: از این قبیل موارد زیاد داریــم، به طوری که در 
شب چهارشــنبه ســوری از ســاعت ۲4 تا ۱۸ روز بعد، یک نفر از یک 
خط تلفن ۲۲۹ بار با ۱۱5 تماس گرفته بــود.وی افزود: ۸ درصد موارد 

مزاحمت های تلفنی اورژانس ۱۱5 مربوط به تهران است.
یکتاپرست با اشــاره به محدود بودن خطوط تلفن ۱۱5، گفت: ثانیه ها 
در تماس با اورژانس ۱۱5 مهم است و نباید به خودمان اجازه دهیم جان 

یک هموطن به خاطر مزاحمت ما به خطر بیافتد.
پزشک فوریت های پزشکی تاکید کرد: دفتر حقوقی سازمان اورژانس 
کشور به دنبال راهکاری اســت تا بتواند از ایجاد مزاحمت های تلفنی با 

اورژانس ۱۱5 جلوگیری کند.

اعلاممراحلونحوهبرخوردپلیسباکشفحجابدرخودروها
و چیست؟  توقیف سیستمی خودر

پلیس از روز شنبه طرح برخورد با کشــف حجاب را آغاز کرده که یکی 
از موارد آن برخورد با کشــف حجاب در خودروهای ســواری است، اما 
سازوکار این اقدام پلیس چگونه اســت و چطور می توان به آن اعتراض 
کرد؟ موضوعی که مرکز اطلاع رسانی پلیس توضیحاتی را در خصوص 
آن ارائه کرده اســت. هفته گذشــته بود که ســردار احمدرضا رادان، 
فرمانده فراجا از اجرای طرح عفاف و حجاب خبــر داده و اعلام کرد که 
پلیس از روز شنبه ۲۶ فروردین ماه با اســتفاده از ابزارهای هوشمند با 
هرگونه کشــف حجاب برخورد خواهد کرد. طرحی که به گفته رادان 
پلیس در اجرای آن از فن آوری و تجهیزات پیشــرفته برای شناســایی 

افراد خاطی بهره خواهد گرفت.

چگونه می توان به پیامک کشف حجاب اعتراض کرد؟
در این میــان یکی از اقدامــات پلیس برخــورد با کشــف حجاب در 
خودروهای سواری اســت. آنطور که مرکز اطلاع رســانی پلیس اعلام 
کرده اســت، در صورتی که گزارش کشــف حجاب در خودرو به پلیس 
مخابره شــود برای بار اول پیامکی با سرشــماره POLICE به شماره 
موبایل صاحب خودرو ارسال می شود. در انتهای این پیامک هم لینکی 
قرارداده شد که افراد در صورت اعتراض می توانند روی آن کلیک کرده 
و اعتراض خود را ثبت کنند. اعتراضی که پیــش از فرمانده فراجا اعلام 

کرده بود که برای بار اول مورد پذیرش قرار خواهد گرفت.
اما اگر برای بار دوم کشف حجاب در خودرویی مشاهده شده و پلیس از 
آن مطلع شود، پیامکی برای صاحب خودرو ارسال می شود که بر اساس 

آن خودرو به شکل سیستمی توقیف می شود.

توقیف سیستمی خودرو چیست؟
ســوالی که در این میان وجود دارد این اســت که توقیف سیســتمی 
چیســت؟ توقیف سیســتمی یعنی خودرو نمی تواند از خدمات اداری 

مانند نقل و انتقال و ... بهره مند شود.

مدت توقیف سیستمی چقدر است؟ 
بر اساس آنچه که پلیس اعلام کرده است، توقیف سیستمی به مدت ۱5 
روز بوده و اگر چنانچه در این مدت کشف حجابی در خودرو ثبت نشود، 

خودرو بعد از مدت ۱5 روز رفع توقیف می شود.

خودرو تحت چه شرایطی به دلیل کشف حجاب توقیف می شود؟
اگر برای سومین بار گزارشــی از کشــف حجاب در خودرو در سامانه 
پلیس ثبت شــود، باز هم پیامکی برای صاحب پلاک ارســال می شود. 
در این پیامک از صاحب خودرو خواســته می شــود که منتظر تماس 
ماموران بماند. ماموران پلیس در اولین فرصت با صاحب خودرو تماس 
گرفته و آنطور که مرکز اطلاع رسانی پلیس اعلام کرده، از مالک خودرو 
می خواهند که میان توقیف در پارکینگ یا توقیف با قفل چرخ در محل 
پارکینگ خانه و ... یکــی را انتخاب کند. در صــورت انتقال خودرو به 

پارکینگ، باید قبض پارکینگ نیز به ماموران تحویل داده شود.
مدت زمان توقیف خودرو برای بار سوم نیز حدود یک هفته اعلام شده 

است.

ح اکرام ایتام   ثبت نام ۱۳۰ هزار حامی در طر
و محسنین در ابتدای ماه رمضان تا کنون

معاون توسعه مشــارکت های مردمی کمیته امداد امام خمینی )ره( از 
ثبت نام ۱۳۰ هزار حامی در طرح اکرام ایتام و محســنین از ابتدای ماه 

مبارک رمضان خبر داد.
حبیب اله آســوده با تقدیر از همراهی مردم نیکوکار در طرح اکرام ایتام 
و محســنین، گفت: از ابتدای ماه مبارک رمضان تا روز گذشــته ۱۳۰ 
هزار نفر به عنوان حامی جدید در طرح اکرام ایتام و محســنین ثبت نام 

کرده اند.
وی افزود: این امر نســبت به مدت مشــابه ســال گذشــته ۶5 درصد 
افزایش یافته است. معاون توسعه مشــارکت های مردمی کمیته امداد 
خاطرنشــان کرد: علاوه بر مراجعات حضوری، ۹۳ هزار نفر نیز با ارسال 

پیامک، متقاضی عضویت در طرح اکرام ایتام و محسنین شده اند.
آســوده اضافه کرد: ۳۰۰۰ پایگاه کمیته امداد و مراکــز نیکوکاری در 
سراسر کشور آماده ثبت نام از حامیان برای طرح اکرام ایتام و محسنین 
هستند. همچنین مردم نیکوکار می توانند با ارسال عدد ۱ به سرشماره 
۳۰۰۰۳۳۳۳  در این طرح ثبت نام کرده و حامی مادی و معنوی یک یا 

چند فرزند یتیم نیازمند شوند.

دیوار

دانشمندان می گویند بقایای ویروس های باستانی که 
میلیون ها ســال در درون »دی ان ای« انســان پنهان 
شــده اند به بدن انســان در مبارزه با ســرطان یاری 
می رســانند؛ ســرنخی که می تواند به ساخت واکسن 

سرطان منجر شود.
 این مطالعه علمی انجام شــده در »موسسه فرانسیس 
کریک« نشــان داد زمانی که ســلول های سرطانی از 
کنترل خارج می شــوند، بقایای نهفتــه این ویروس 
های قدیمی بیدار می شــوند. این امر بطور ناخواسته 
به سیســتم ایمنی بدن برای هدف قرار دادن و حمله 
به تومور کمک می کند.این محققان قصد دارند از این 
کشف برای طراحی و ساخت واکســن هایی به منظور 
تقویت درمان سرطان یا حتی پیشــگیری از سرطان 
بهره برداری کنند. محققان متوجه ارتباطی بین نجات 
یافتن از سرطان ریه و بخشی از سیستم ایمنی موسوم 

به سلول های »بی« شــدند؛ سلول هایی که 
پیرامون تومورها تجمیع می شوند.

ســلول های »بی« بخشــی از بدن انســان 
هســتند که پادتن ها یا آنتی بادی ها را تولید 
می کنند و بیشــتر برای نقش آنها در مبارزه 
با عفونت هایــی مانند »کووید« شــناخته 
شــده اند. کاری که آنها در ارتباط با سرطان 

ریه انجام می دهند در گذشــته یک راز بــود، اما یک 
رشته آزمایش ها با اســتفاده از نمونه های گرفته شده 
از بیمــاران و همچنین آزمایش های حیوانات نشــان 
داد این ســلول ها همچنان در تلاش بــرای مبارزه با 

ویروس ها هستند.
پروفســور »جولیــان داون وارد«  مدیــر تحقیقــات 
این موسســه گفت: مشــخص شــد که آنتی بادی ها 
بقایــای چیــزی را شناســایی می کنند کــه به آن 

endog� درون زا«  )»رتروویروس هــای 
enous retroviruses( گفتــه می شــود. 
رتروویروس ها این شــگرد جالــب دارند که 
یک نسخه از دســتورات ژنتیکی خود را وارد 
ژنتیک مــا می کنند. بیش از هشــت درصد 
از چیزی کــه ما آن را »دی ان ای انســانی«  
می دانیم در واقع چنین منشاء ویروسی دارد. 
برخی از این رتروویروس ها ده ها میلیون ســال قبل به 
یکی از لوازم کد ژنتیکی ما تبدیل شدند. برخی دیگر از 
رتروویروس ها ممکن اســت چند هزار سال پیش وارد 

»دی ان ای« ما شده باشند.
برخی از این دســتورالعمل های خارجی در طول زمان 
در خدمت مقاصد ســودمندی در درون سلول های ما 
قرار گرفتند، اما برخی دیگر تحت کنترل شــدید قرار 

دارند تا از گسترش آنها جلوگیری شود.

اما در درون یک سلول ســرطانی هرج و مرج حکمفرما 
است و کنترل شدید این ویروس های باستانی از میان 
می رود. این دســتورالعمل های ژنتیکی باستانی دیگر 
قادر به احیای ویــروس های کامل نیســتند، اما آنها 
می توانند بخش هایی از ویروس هــا را ایجاد کنند که 
برای سیستم ایمنی به منظور شناســایی یک تهدید 
ویروســی کافی هســتند.این تحقیقات منتشر شده 
در نشــریه »طبیعت« چگونگی این رویــداد طبیعی 
را در بــدن توصیف می کند، اما محققــان می خواهند 
تاثیر یاد شــده را از طریق ابداع و تولید واکســن هایی 
ارتقا دهند. این واکســن ها به بدن یاد خواهند داد که 
چگونه به دنبال رتروویروس های درون زا باشد. به گفته 
این محققان، اگر این کار محقق شــود در این صورت 
می توان نه تنها واکسن های درمانی بلکه واکسن هایی 

برای جلوگیری از سرطان را تصور کرد.

مدیــرکل مرکز نظارت و اعتباربخشــی امــور درمان 
وزارت بهداشــت ضمن هشــدار نســبت به عوارض و 
خطرات احتمالی تولدهای مناســبتی و تقویمی برای 
مادر و نوزاد، گفت: انجام تولدهای تقویمی اقدامی غیر 

اخلاقی و غیر قانونی است.
دکتر ســلمان حیدری، دربــاره اولتیماتــوم وزارت 
بهداشــت به بیمارســتان ها برای ســزارین  تقویمی 
در تاریــخ »۰۲.۰۲.۰۲«، گفــت: از آنجایــی که در 
ســزارین های تقویمی، زایمان به صورت غیرطبیعی 
انجام شده و مساله ای است که ســلامتی نوزاد و حتی 
گاهی سلامتی مادر را هم به خطر می اندازد و می تواند 
به سلامت مادر و کودک آسیب بزند و از طرفی فرصت 
کافی برای بلوغ کامل جنیــن را نمی دهد، اقدامی غیر 

اخلاقی و غیــر قانونی اســت. از طرفی هم 
برای انجام ایــن زایمان ها عمدتا ســزارین 
انجام می شــود که این اقدام هــم بر خلاف 
برنامه هــای بهداشــتی و درمانــی وزارت 
بهداشت است و چندین خلاف در این زمینه 

انجام می شود.
وی افزود: بر همین اســاس وزارت بهداشت 

به صورت مکرر نســبت به این موضوع هشــدار داده و 
بخشــنامه ای را به معاونت های درمان دانشــگاه های 
علوم پزشکی کشــور، ابلاغ کرده است تا حتما از انجام 
این اقدام جلوگیری کنند. در نظارت ها هم این موضوع 
مورد بررســی قرار می گیرد و اگر مشــاهده کنیم که 
مرکزی در تاریخ خاصی خــارج از حد نرمال زایمان به 

صورت سزارین انجام داده، حتما تذکر داده 
می شــود و در صورت تکرار، حتما در درجه 
اعتباربخشــی این مراکز تجدید نظر شده و 
کاهش درجه اعتباربخشــی خواهند داشت. 
معمولا یک درجــه از درجه اعتباربخشــی 
مراکز متخلف کم می شــود که بــا توجه به 
دخل و خرج میلیاردی بیمارستان ها، همین 
کاهش یک درجه ای ممکن اســت در ماه یا سال، ضرر 
چند میلیاردی را برای یک مرکز بسته به میزان دخل و 

خرجی که دارد، به دنبال داشته باشد.  
حیدری با بیــان اینکــه وزارت بهداشــت نظارت بر 
موضوع تولدهای تقویمــی را به صورت جدی پیگیری 
می کند، گفت: بعد از گذشــتن تاریخ تقویمی خاصی 

که پیش می آید، مانند ۱4۰۲.۰۲.۰۲، حتما به صورت 
اعلام نشــده از مراکز درمانی مختلف نظارت به عمل 
می آوریم تا بتوانیم اعمال قانــون لازم را انجام دهیم. 
در عین حال برخورد با پزشکان خاطی در حیطه نظام 
پزشکی تعریف شده، معمولا ما پزشکان متخلف در این 
زمینه را هم به ســازمان نظام پزشکی ارجاع می دهیم 
تا در کمیســیون انتظامی نظام پزشکی، برخورد لازم 
صورت گیرد.مدیرکل مرکز نظارت و اعتباربخشی امور 
درمان وزارت بهداشت با بیان اینکه در سال گذشته نیز 
به دلیل تخلف تولد تقویمی بــه چندین مرکز درمانی 
تذکر دادیم، درباره عــوارض احتمالی انجام تولدهای 
مناسبتی، گفت: باید توجه کرد که مهمترین دستگاه 

حیاتی یک فرد دستگاه تنفسی اش است. 

سرطان

تولد

خریدار   رئیس شــورای شــهر تهران از 
تلاش شــهرداری تهران برای خرید ۱۰۰۰ 
دســتگاه اتوبوس برقی خبر داد و گفت: به 
زودی قرارداد این ۱۰۰۰ دســتگاه اتوبوس 

برقی منعقد خواهد شد.
 مهــدی چمــران پیــش از آغاز جلســه 
امروز شــورای اســلامی شــهر تهران در 
جمع خبرنــگاران گفت: در جلســه امروز 
سه شــنبه موضوع حسابرســی ها با توجه 
به عقب ماندگی که پیدا کردند در دســتور 
کار قرار گرفته و بیشــتر وقت جلسه امروز 
به موضوع حسابرســی ها اختصــاص پیدا 
خواهد کرد.وی اضافه کرد: حسابرســی ها 
مربوط به قبل از ســال ۱۳۹۹ است که باید 
بررســی می شــده اما این کار انجام نشده و 
برای این که زودتر به اتمام برســد امروز در 

دستور کار قرار گرفته است.
چمران ادامــه داد: یک طــرح یک فوریتی 
در خصوص اصلاح قانون حفظ و گســترش 
فضای سبز نیز در دســتور کار قرار گرفته و 
با توجه به این که در هــر منطقه برابر قانون 
یکی از اعضای شــورا باید در کمیســیون 
ماده هفت شــرکت می کــرد و اکثر اعضاء 
در نامه ای اعــلام کرده بودند کــه این کار 
امــکان پذیــر نیســت و در حقیقــت کار 
اجرایی محســوب می شــود، نیاز است که 
همانند روال ســابق یک نماینده از شورا در 

کمیسیون حضور پیدا کند.
به گفته وی، موضوع برگشــت به قانون در 
این مورد قبلی امــروز مورد بررســی قرار 
می گیرد تا پس از اصــلاح برای تایید نهایی 

به شورای عالی استان ها ارسال شود.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران با اشاره 
به تزریق 4۰ دســتگاه اتوبــوس جدید به 
ناوگان عمومی شــهر تهران اظهار کرد: این 
4۰ دستگاه همان اتوبوس هایی هستند که 
در پایان ســال گذشــته یکی از کارخانه ها 
تماس گرفته بود و اعلام کــرده بود که این 
4۰ دستگاه را می تواند تا پیش از پایان سال 
تحویل دهد. در حقیقت این 4۰ دســتگاه 
اتوبوس فراتر از ۶5۰ دستگاه اتوبوسی است 
که مقرر شده وزارت کشور تحویل دهد که 

البته تاکنون تنها ۱۷۶ دســتگاه را تحویل 
داده است.وی تاکید کرد: برای سال جاری 
حرکت خوبی را شروع کرده ایم و با توجه به 
بودجه خاصی که برای حــوزه حمل و نقل 
عمومی در نظر گرفته ایم هرچه کارخانه ها 
بتواننــد اتوبــوس بســازند مــا تحویــل 
می گیریم. ظاهرا قــرارداد ۲۰۰۰ اتوبوس 
بسته شــده که باید انتظار تحویل آن را در 
شش ماه آینده داشته باشــیم و امیدواریم 
تا پایان ســال وعده 5۰۰۰ دستگاه اتوبوس 
محقق شــود که نقطه ایده آل است.چمران 

در ادامــه اظهار کرد: البته قــرارداد ۱۰۰۰ 
دســتگاه اتوبوس برقی بــه زودی منعقد 
می شــود و ۲۰۰۰ دســتگاه اتوبــوس نیز 
وزارت کشــور قرارداد منعقد کــرده که با 
چانه زنی هــا مقرر شــده ۱۰۰۰ دســتگاه 
را به تهــران بدهد. در حــال حاضر ما پیش 
پرداخت ۶۰۰ دســتگاه اتوبــوس را واریز 
کرده ایم ولی هنوز این اتوبوس ها ســاخته و 

تحویل شهر تهران نشده است.
چمــران ادامــه داد: بی تردیــد از بودجه 
استفاده می کنیم تا اتوبوس های بیشتری را 

خریداری کنیم. از سوی دیگر در حوزه مترو 
نیز متاسفانه هنوز پیش پرداخت به ساخت 

۶۳۰ دستگاه واگن پرداخت نشده است.
رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران در 
پاســخ به ســوالی در خصــوص خریداری 
اتوبوس های دســت دوم گفــت: در حوزه 
خریــد این اتوبوس هــا آنقــدر انقلت وارد 
کردند کــه ما شــرایط خرید را از دســت 
دادیم اتوبوس هایی که بــرای جام جهانی 
به قطر آورده شــده بــود، تقریبا نــو بودند 
و استفاده کمی از آنها شــده بود و علاوه بر 
این اســتانداردهای بســیار بالایی دارند. 
مقرر بود ۱۰۰۰ دستگاه را خریداری کنیم 
ولی اظهارنظرهایی مبنی بر این که کســر 
شــأن ماســت که اتوبوس های دست دوم 
خریداری کنیم منتشــر شــد و ما شرایط 

خرید را از دست دادیم.
وی تاکید کرد: در هنگامی که ما واکســن 
مقابله با کرونا را نداشتیم رئیس جمهورمان 
این واکســن ها را از چین خریــداری کرد و 
توانســتیم به کمک این واکســن ها جلوی 
روزانه ۸۰۰ کشته را بگیریم. در حال حاضر 
نیز در شــرایطی که اتوبوس نداریم و مردم 
زیر آفتاب و باران می ماننــد این اتوبوس ها 
با اســتانداردهای بالایــی می تواند کمک 
بســزایی باشــد، اما محقق نشــد.رئیس 
شورای شهر تهران در خصوص افزایش نرخ 
کرایه های حمل و نقــل عمومی نیز تصریح 
کرد: افزایــش میانگیــن 45 درصد برای 
تاکســی ها و 4۰ درصد بــرای اتوبوس ها از 

ابتدای اردیبهشت ماه اجرایی خواهد شد.

خریدار  مشــاور اجرائی دبیر شــورای 
آمــوزش پزشــکی و تخصصی با تشــریح 
مصوبات شــورای آموزش پزشــکی درباره 
وضعیت کشیک دســتیاران پزشکی گفت: 
کشیک پشت سرهم دستیاران پزشکی در 

مراکز آموزشی ممنوع شد.
دکتر محسن عباسی مشــاور اجرایی دبیر 
شورای آموزش پزشــکی و تخصصی افزود: 
شــورای آموزش پزشــکی و تخصصی در 
آخرین نشســت خود موضوع ســاماندهی 
کشــیک ها را برای دســتیاران پزشــکی 

مصوب کرد.
وی افزود: موضوع ایجاد شــرایط بهتر برای 
دستیاران پزشــکی از موضوعاتی است که 
چندین ســال اســت در دبیرخانه شورای 
آموزش پزشکی تخصصی پیگیری می شود 
و ســعی شــده در بندهای متعدد در شورا 

مطرح و مصوب شود.
عباسی خاطرنشــان کرد: در همین زمینه 
مصوب شــد که دســتیاران پزشــکی دو 
شیفت پشــت ســر هم نمی توانند داشته 
باشــند. حداکثر تعــداد کشــیک ها نیز 

مشخص شده اســت و میزان ساعاتی که 
بعــد از روز کشــیک باید در بیمارســتان 
حضور داشــته باشــند. ایــن مصوبات به 

دانشگاه ها ابلاغ شده است.
وی یادآور شــد: ضمــن اینکه بــا توجه به 
جدول افزایش حــق الزحمه دســتیاران 
پزشــکی که برای ســال ۱4۰۲ ارائه شده، 
سعی شــده اســت که شــرایط معیشتی 

دستیاران بهبود پیدا کند.
مشاور اجرایی دبیر شورای آموزش پزشکی 
و تخصصی تاکید کــرد: مجموعه قوانینی 
درباره ارتقای وضعیت رفاهی دســتیاران 
پزشکی موجود است که هیچ گاه به صورت 
یک جا بــه امضا وزیر نرســیده اســت و از 
همین رو به صورت بخش بندی شــده در 
شورای تخصصی به تصویب می رسد و پس 
از آن به دانشــگاه های علوم پزشکی ابلاغ 

می شود.
وی خاطرنشــان کرد: نکته دیگر این است 
که برخی از رشته ها دارای سختی متفاوتی 
هســتند و برای این موضوع باید راهکاری 
اندیشیده شــود. از ســویی نمی توان بین 

رشــته ها تفاوت قائل شــد و یــا آموزش 
رشته ای که ســخت تر اســت را با کشیک 
کمتر ادامه داد، بنابرایــن نیاز به یک برنامه 

ریزی برای حل این مسئله داریم.
موضوع تنظیم حداکثر کشــیک دستیاران 
پزشــکی از ســوی وزارت بهداشــت بــه 
دانشــگاه های علوم پزشکی دارنده آموزش 
دوره دســتیاری تخصصی و فوق تخصصی 

پزشکی بالینی ابلاغ شد.
در این ابلاغیه آمده اســت: »با توجه به مفاد 
موضوع ۱5 و اصــلاح تبصــره ۲ بند ۳-۳ 
منــدرج در ضوابط مصوبات نــود و یکمین 
نشست شورای آموزش پزشکی و تخصصی، 
حداکثر کشیک دســتیاران در رشته های 

تخصصی، ۱۲ شب در ماه تعیین می شود.
ضمن اینکه تنظیم برنامه دستیاران توسط 
مدیران گروه و یا رئیس بخش های مربوطه 
با رعایت ســقف تعداد کشــیک موظف به 

شرح مندرج در این مصوبه است.
ضمناً با توجــه به مفاد مــاده ۳5 مصوبات 
چهل و هفتمین نشست شــورای آموزش 
پزشــکی و تخصصــی حضــور اجبــاری 

دســتیاران در روزهای پس از کشــیک تا 
ســاعت ۱۶:۳۰ در بخش آموزشی مربوطه 
اســت. حضور دســتیاران کشــیک بعد از 
ساعت ۱۶:۳۰ روز بعد در بیمارستان به هر 

دلیلی غیرقانونی است.
طبق مفاد تبصــره 4 موضوع ۶ مصوبات نود 
و هفتمین نشست شورای آموزش پزشکی 

و تخصصی برنامه کشــیک دســتیاران به 
نحوی تنظیم شــود که توالی دو کشــیک 

پشت سر هم نباشد.«
در ایــن ابلاغیه تاکید شــده اســت که در 
صــورت مشــاهده هرگونه تخلــف در این 
خصــوص، مجــوز تأیید آموزشــی بخش 

مربوطه لغو خواهد شد.

وس های میلیون ها سال قبل به مبارزه با سرطان کمک می کنند ویر

هشدار وزارت بهداشت درباره سزارین های تقویمی »۰۲.۰۲.۰۲«
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 میزبانی خانه هنرمندان ایران 
از ۶ نمایشگاه تجسمی

 ۶ نمایشگاه تجسمی، روز جمعه اول اردیبهشت ۱4۰۲، در گالری های 
خانه هنرمندان ایران افتتاح می شوند.

به گزارش خانه هنرمندان ایران، نمایشگاه نقاشی های آناهید پیمان با 
عنوان »گسست« در گالری استاد ممیز افتتاح می شود.

در توضیح این نمایشــگاه آمده اســت: »مجموعه ی آثار آناهید پیمان 
گسست طبیعت را تداعی می کند. انتزاعی تلخ با پوسته ای رنگارنگ که 
پرسپکتیو زیســت محیطی را در قالب تراژدی حقیقی سرنوشت آن به 
تصویر می کشد. اختلالات ویرانگری که آگاهانه و ناآگاهانه اکوسیستم 

زیستی گونه ها را در معرض خطر قرار می دهد.«
گالری زمستان نیز میزبان نمایشــگاه فتوکلاژهای الناز راسخ با عنوان 

»آدمی بی زمان و زمان بی آدمی« است.
در توضیح این نمایشــگاه آمده است: »بدون انســان هیچ زمانی وجود 
ندارد. ولی این »نه بدونِ آدمی« چه معنایی دارد؟ آدمی دهنده ی زمان 
است یا گیرنده ی آن؟ آیا آدمی ابتدا آدمی است و سپس به طور اتفاقی، 
یعنی در زمانی یا در زمانی دیگر، زمان را دریافت می کند و خود را به آن 
پیوند می دهد؟ زمان راستین نزدیک بودگیِ حضور یافت از دل حاضر، 

گذشته و آینده است.«
نمایشگاه عکس های حامد غلامی با عنوان »تلواسه هامون« در گالری 

پاییز برگزار می شود.
در توضیــح این نمایشــگاه آمــده اســت: »»دشــمن«، »دروغ« و 
»خشکســالی«، کهن ترین جادوهای سه گانه ی بدســگال اهریمنی 
هســتند، که تا بود؛ با ســه گانه ی نیکوسگالِ »دوســتی«، »راستی« 
و »آبادانیِ« ایران زمین در کشــمکش و ســتیزه بودند. در هر روزگار، 
خردمند پهلوانان و توانمند دانایانِ پیشــین، با کمندِ خرد و دانایی، سرِ 

جادوان را همیشه به بند می آورده اند.«
گالری استاد میرمیران نیز میزبان نمایشگاه عکس های زهرا خاوری با 
عنوان »نگاه« است.این نمایشگاه عکس هایی از چهره دختران و مادران 
مهاجر است که بر اساس روایت هایشان در قاب پرتره عکاسی شده اند. 
هر کدام از آنان روایتی شیرین و عمدتاً تلخ از مهاجرت اجباری داشتند.

همچنین نمایشگاه مجسمه های ســنگی سید رحیم حسینی با عنوان 
»تلاطم« در گالری تابستان افتتاح می شود.

در توضیح این نمایشگاه آمده است: »احساسات درونم مدام در تلاطم 
هســتند. آنها گاهی خود را در تصویر می نمایند و گاهی در کلام و اینک 
در مجســمه. چه زیبا، سنگ های ســخت این روزها در تنهایی هایم به 

کمک آمده اند تا احساساتم را به نمایش بگذارند.«

گالری بهار نیز میزبان نمایشگاه گروهی خوشنویسی با عنوان »دریای 
عشق« است.شش نمایشگاه تجسمی جمعه اول اردیبشهت ماه ساعت 
۱۷ در خانه هنرمندان ایران افتتاح می شوند و تا یازدهم اردیبهشت ماه 

میزبان علاقه مندان هستند.
خانه هنرمندان ایــران روزهای شــنبه تعطیل اســت و علاقه مندان 
برای بازدید می توانند روزهای یکشــنبه تا جمعه از ساعت ۱5 تا ۲۰ به 

گالری های این مجموعه مراجعه کنند.

وع نیم میلیاردی سومین جنگ جهانی شر
 ششمین ساخته هومن ســیدی موفق شــد با اکران در ۳ روز نخست 

هفته جاری، به گیشه 5۰۰ میلیون تومانی دست یابد.
جنگ جهانی سوم که اکران خود را از روز شــنبه آغاز کرده بود، موفق 
شد طی ۳ روز نخســت نمایش خود، ۸۶۰۰ مخاطب داشته باشد. این 
تعداد مخاطب، با نمایش فیلم در ۳۲4 سانس تعریف شد تا گیشه فیلم 

به رقم 5۰۰ میلیون تومان برسد.
این میزان اســتقبال در شــرایطی برای جنگ جهانی سوم مطلوب به 
نظر می رســد که افتتاحیه فیلم در روزهای ابتدایــی هفته که عموما 
جزو خلوت ترین روزهای سینمایی اســت، محقق شد و ثانیا، تبلیغات 
چندانی برای فیلم منظور نشد و بسیاری از دوستداران این گونه، اطلاع 

چندانی از اکران فیلم نداشتند.

جنگ جهانی ســوم موفق شــد تا طی ۳ روز ابتدایی هفته، به دومین 
فیلم پراقبال سینماها تبدیل شود و پس از فسیل، آمار بیشترین میزان 

استقبال و داغ ترین گیشه را به خود اختصاص دهد
ضمن اینکه اکران شهرســتان این فیلم نیز هنوز آغاز نشده و این آمار، 
تنها مختص به ســینماهای پایتخت اســت. البته باید به این مورد نیز 
اشــاره کرد که طی ۲ روز ابتدایی اکران این فیلم، کمتر از ۲۰ سینمای 
تهران اقدام به نمایش فیلم کردند که این تعداد برای روز ســوم، به ۲۱ 

سینما افزایش پیدا کرد.
با این مختصات، افتتاحیه ای که برای جنگ جهانی ســوم رقم خورد، 
قابل قبول اســت و طبیعتــا در ادامه، بــا توجه به تعدد ســینماهای 
نمایش دهنده و البته آگاهی بیشتر دوستداران این فیلم از نمایش آن، 

قطعا بر میزان استقبال افزوده خواهد شد.
با همین سروشکل، جنگ جهانی ســوم موفق شد تا طی ۳ روز ابتدایی 
هفته، به دومین فیلم پراقبال سینماها تبدیل شود و پس از فسیل، آمار 

بیشترین میزان استقبال و داغ ترین گیشه را به خود اختصاص دهد.
جنگ جهانی سوم تاکنون در جشــنواره های ونیز، توکیو، لس آنجلس، 
اســتکهلم، فلورانس، بلگــراد، لوکزامبــورگ و فرایبــورگ، موفق به 
افتخارآفرینی شــده است.داســتان این فیلم درمــورد کارگر روزمزد 
میانسالی به نام شکیب است که همسر و پسرش را سال ها پیش در یک 
زلزله از دست داده و تاکنون با این امر کنار نیامده است. او طی چند سال 
گذشته، با یک زن ناشــنوای جوان به نام لادن رابطه برقرار کرده  است. 
محل ساخت وســازی که او امروز در آن کار می کند، معلوم می شود که 
صحنه فیلمی درباره جنایات آدولــف هیتلر در طول جنگ جهانی دوم 
است. شــکیب به دلیل شــباهتش به هیتلر، به عنوان جایگزین بازیگر 
قبلی انتخاب می شود و خانه بزرگی به او داده می شود و لادن با متوجه 

شدن این موضوع، از او برای حل مشکلی کمک می خواهد.
در این فیلم محســن تنابنده، مهســا حجازی و ندا جبرائیلی به ایفای 

نقش پرداخته اند.

قاب

خریدار  »دســته دختران« با نگاهی آزاد 
و بر اساس روایت های واقعی از مقاومت ۳4 
روزه خرمشهر در دفاع مقدس ساخته شده 
اســت. در نگاهی کلی کارگردان این فیلم 
الگــوی زن منفعل و مــرد فعــال را که در 
ســینمایی دفاع مقدس موضوعیت دارد را 
به چالش می کشد. فیلم »دسته دختران« 
روایتگــر زنانی اســت که به انــدازه مردان 
زخم خورده اند، اما مــا کمتر چیزی از آن ها 

و خاطراتشان شنیده ایم.
 پوســتر رســمی فیلم ســینمایی »دسته 
دختــران« بــه کارگردانی منیــر قیدی و 
تهیه کنندگــی محمدرضــا منصــوری، با 

طرحی از محمد روح الامین رونمایی شد.
فیلم سینمایی »دســته دختران« از  امروز 
چهارشــنبه ۳۰ فروردین ماه اکران خود را 
با شــعار »این رزم را با زن سرودن عاشقانه 
اســت« در سینماهای سراســر کشور آغاز 
خواهد کرد. به همیــن بهانه در این گزارش 
تلاش خواهیــم کرد بــه معرفــی این اثر 

بپردازیم.

»دسته دختران«روایتی زنانه از جنگ 
»دســته دختران« با نگاهی آزاد و بر اساس 
روایت هــای واقعــی از مقاومــت ۳4 روزه 
خرمشــهر در دفاع مقدس ساخته شــده 
اســت. در نگاهی کلی کارگردان این فیلم 
الگــوی زن منفعل و مــرد فعــال را که در 
ســینمایی دفاع مقدس موضوعیت دارد را 
به چالش می کشد. فیلم »دسته دختران« 
روایتگــر زنانی اســت که به انــدازه مردان 
زخم خورده اند، اما ما  کمتر چیزی از آن ها و 

خاطراتشان شنیده ایم. 
 در چهلمیــن دوره از جشــنواره فیلم فجر 
خانم قیــدی تنها زن حاضر در جشــنواره 
است. منیر قیدی پیش ازاین فیلم سینمایی 
»ویلایی هــا« را بــا قصــه خانواده هــای 
فرمانده هــان جنــگ در پشــت جبهــه 

کارگردانی کرده بود.  
فیلم مجموعه ای از خــرده روایت ها را کنار 
و در امتــداد هم ارائه کرده اســت. شــاید 
بزرگ ترین نقد بــه فیلم ضعــف فیلمنانه 
و غیاب نخ تســبیحی اســت که به شــکل 
انسجام بخشــی توانسته باشــد مهره های 

روایت )خرده روایت ها( را به هم وصل کند.
اما نکته کلیــدی فیلم »دســته دختران« 
بازنمایــی روایتــی زنانه از جنگ اســت، 
کارگردان این اثر هنری بــر بخش هایی از 
جنگ ۸ ســاله نور افکنده که طی همه این 
ســال ها کمتر بدان پرداخته شده است. این 

فیلم روایت مقاومت و ایثار زنان در روزهای 
پرتلاطم ابتدایی جنگ اســت و با بازسازی 
تصاویر زنده و مســتند از نبرد خانه به خانه 
خرمشهر، اولین تصاویر ســینمایی با نگاه 

زنانه از آن مقاومت را خلق کرده است.
 وقتی می گوییم نــگاه زنانه لزومــاً منظور 
حضور زنان به عنــوان قهرمانان اصلی فیلم 
نیست. بل آن چیزی که دراین بین اهمیت 
دارد اثری سینمایی اســت که تلاش کرده 

است در شیوه بیان نیز زنانه باشد.
جلوه های ویــژه، قاب بندی، تدوین، گریم، 
تصویربرداری، نور، صــدا، صحنه پردازی 
و... در کنار محتــوا و مفاهیمی چون  امید، 
عشــق )در همه ابعــادش(، عواطف عمیقاً 
حســی و انســانی، مقاومــت، صبــوری، 
وفاداری، تلاش، رشــادت، مهــر مادری، 
دیگر خواهی، ازخودگذشــتگی، ایثار و...

ده ها فضیلت دیگر که در این فیلم به نمایش 
گذاشته شده اســت در پیوند با شیوه بیان 
شــاعرانه همه در شــکل دادن به این نگاه 

زنانه سهیم هستند.
درواقع فیلم دســته دختران هم در موضوع 
و محتوا متمرکز بر بازنمایی زنان اســت هم 
در شــیوه  بیان و فرم کار تلاش کرده است 
زنانه باشــد. فرم های معناداری که کمتر در 

سینمای این سال ها رد آن را می توان یافت.

»دسته دختران« وام دار ادبیات 
داستانی دفاع مقدس

خوب می دانیــم که نقش زنــان در جنگ 

تحمیلی نادیده گرفته شــده و ما هم  کمتر 
از نقش زنــان در دفاع مقدس شــنیده ایم، 
در ســال های جنگ و حتی بعدازآن مردان 
دست به کار نوشتن جنگ شــدند و روایتی 
مردانه از جنگ را پیش کشــیدند. در دهه 
اخیر امــا روایت های زنانــه از جنگ مجال 
بروز پیداکرده اند، ادبیات داستانی پیش از 
هر رســانه ای محل ظهور این رویکرد نو به 

جنگ بوده است.
کتاب هایی چــون »دا«، »دختر شــینا«، 
»دختران اُ. پی.دی«، »دختری کنار شط«، 
»یکشــنبه آخر«، »حنانه«، »من زنده ام«، 
»لیلا«، »نامه های فهیمــه«، »ننه علی«، 
»گلستان یازدهم« و »دوره درهای بسته«، 
با نگاهی زنانه به جنگ نگارش شــده است 
و حالا »دســته دختران« یک جمع بندی 
بصری از ایــن خرده روایت هــای ناگفته از 
جنگ را به زبان سینما بازنمایی کرده است.

کلیشه زدایی از نقش زنان در جنگ
در فیلم هایــی که درباره جنــگ تحمیلی 
ساخته شده اند عموماً با زنانی مواجه هستیم 
که به گونــه ای کلیشــه یا در حــال بدرقه 
همســران و فرزندانشــان بوده اند یا پشت 
جبهه مشغول آماده کردن تجهیزات. دسته 
دختران اما روایتگر زنانی است که پا به پای 
مردان جنگیده اند. روایتگر آن هایی اســت 
که در روزهای محاصره و حمله در خرمشهر 
ماندند و پا پس نکشیدند. روایتگر زنانی که 

در دل جنگ حضورداشته اند.

با شــروع جنگ تحمیلی در ۳۱ شــهریور 
۱۳5۹ زنان به عنــوان بخش قابل توجهی از 
جمعیت کشــور، وظیفه خود را برای حفظ 
میهــن از تجاوز دشــمن به نحــو مطلوب 
انجام دادند و با توجه به شــرایط موجود به 
ایفای نقش خود پرداختند. اینان ســربازان 
گمنامی بودنــد که بار ســنگین تدارکات 
جبهه جنگ و برخــی وظایف دیگــر را بر 
دوش می کشــیدند. هجوم یک باره دشمن 
به مناطق مرزی و همچنیــن بمباران های 
هوایی به شــهرها ایجاب می نمود که زنان 
به صورت مستقیم در مناطق جنگی حضور 

پیدا کنند.
بر اساس آمار تهیه شده از فهرست شهدای 
جنگ تحمیلی زنــان قهرمان ایــران بین 
سال های ۱۳5۹ تا ۱۳۶۷، ۶ هزار و 4۲۸ نفر 
زن، شهید شدند که بیشتر آن ها در بمباران 
و موشک باران شــهرها جان باختند. طبق 
آماری به نقل از نشریه داخلی بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، 5۰۰ نفر از این افراد رزمنده 
بودند، بیشتر این زنان مجرد و ۲5۰۰ نفر از 

آنان در سن ۱۰ تا ۳۰ سال بودند. 
همچنین بر اســاس آمار بنیــاد جانبازان 
و امور ایثارگران که در شــهریور ۱۳۸۱ به 
تفکیک جنســیت و گروه هــای جانبازی 
منتشر شــد، تعداد کل جانبازان زن 5 هزار 
و ۷۳5 نفر است که از این تعداد ۳ هزار و ۷5 
نفر بالای ۲5 درصــد جانبازی دارند. درباره 
تعداد اســرای زن جنگ تحمیلی، ۲۳ زن 
اسیر اعلام شده اســت، همچنین ۲۲ هزار و 

۸۰۸ امدادگر و ۲ هزار و ۲۷۶ پزشک زن به 
جبهه ها اعزام شدند.

بر اساس پژوهشــی با عنوان »تجربه زنانه 
از جنگ« )غلامرضا جمشــیدی ها و نفیسه 
حمیدی، ۱۳۸۶( تجربیــات زنان از جنگ 
در ۶ مفهوم شــامل تجربــه ازجاکندگی، 
انفجــار در ســاختار خانــواده،  تغییــر در 
خویشــتن زنانه، تجربه بدن زنانه، تعلیق و 
تجربه و بازجای گیــری در زندگی روزمره 

دسته بندی شده است.
به نظــر می رســد کارگردان فیلم دســته 
دختران مطالعــات دقیقی از این دســت 
پژوهش ها داشته اســت چراکه رد ادبیات 
داستانی دفاع مقدس و مطالعاتی که در این 
باره صورت گرفته است در اثر کاملا مشهود 

است. 

از دریچه دوربین عکاسان دفاع مقدس
از دیگر هنرهایی که فیلم ســاز بدان توجه 
ویژه داشــته اســت هنر عکاســی است. 
عکس های دفاع مقدس منبع بســیاری از 
قاب بندی ها و فضاســازی های فیلم دسته 

دختران بوده است.
به طورکلی می توان نوشت طی چهار دهه 
گذشته سینمای ایران روایت های زنانه از 
جنگ را در اولویت قرار نداده اســت. اکثر 
فیلم نامه ها را مردها نوشــته اند و بیشــتر 
فیلم ها را مردان ســاخته اند، این شده که 
روایت هــای زنانه در تاریخ  گم شــده اند. 
حتــی وقتــی عکس های دفــاع مقدس 
را می بینیــم، زنــان را در نقش کســانی 
می بینیم که دارند مردهایشــان را بدرقه 
می کنند، کمتر دیده ایــم )حتی می توان 
نوشت اصلًا ندیده ایم( زنانی را که اسلحه 
در دســت داشــته و دوشــادوش مردان 

بجنگند.
 چهره زنان در جنگ که معمولاً در واســطه 
با روی مردانه جنگ، یعنی همســر یا مادر 
شهید به تصویر کشیده شده است در دسته 
دختــران وضعیتی تازه به خــود می گیرد. 
روایتی که زنان فعالانه و پابه پای مردان آن 
را پیش برده اند. زنان این فیلم نقش آفرین و 

اثرگذار نمایش داده شده اند.
در تحلیــل نهایی فیلم ســاز تلاش می کند 
به دوربینش نگاهی زنانه ببخشــد و تصاویر 
مرتبط با برنامه مردسالارانه صنعت سینما 
را واســازی کند. متعاقب آن، چرخشــی 
صورت گرفته تا اندیشــه های زنانگی پیش 
کشیده شــود و تجربه های فراموش شده یا 

کمتر گفته شده زنان بازسازی گردد.

تهیه کننده ســریال »نون خ« گفت: ما در این فصل و 
فصل های قبل به مسائل سیاسی، اقتصادی و اجتماعی 
روز کشــور هم پرداخته ایــم؛ چرا که همین مســائل 
سریال را پویا و شــاداب نگه می دارد. در این فصل هم 
موضوع مشاغل کاذب و دلالی، بحث نوکیسه ها، قیمت 
دلار، ســامانه فروش خودرو و مهاجرت جوانان در دل 

داستان تعبیه شده اند.
مهدی فرجی تهیه کننده »نــون خ« ، درباره پرداختن 
به موضوعاتی از قبیل مهاجــرت، فرزندآوری و پیری 
جمعیــت در فصــل چهارم این ســریال گفــت: ما از 
همان فصل اول »نون خ« برخــی موارد راهبردی مثل 
کارآفرینی در مناطق روســتایی، مشکلات اقتصادی، 
توجه به آیین ها و صنایع دســتی، مدیریت بحران در 

زمان بلایــای طبیعــی و ... را بــه اقتضای 
داستان هر فصل موردتوجه قرار داده بودیم.

وی افزود: در این فصل این ایده توسط آقای 
وفایی و آقاخانی مطرح شد که ده بالا و پایین 
داشته باشــیم. اهالی این دو روستا با وجود 
قرابت های فــراوان، با هم رقابــت هم دارند. 
در ده بالا، موضوعاتی مثــل ازدواج جوانان، 

فرزندآوری و کارآفرینی اهمیت زیادی دارد، اما اهالی 
ده پایین در این موارد بی توجه بوده اند و حالا چوب آن 

را می خورند.
مدیر ســابق شــبکه یک بیان کرد: به هــر حال بحث 
فرزندآوری و پیری جمعیت از معضلات مهم کشــور 
است و نمی توان از آن به ســادگی گذشت. این موضوع 

به ویژه در روستاها پیامدهای منفی بیشتری 
به همــراه دارد. اگــر مهاجــرت جوانان به 
شــهرها و عدم تمایل آنها به ازدواج را نیز به 
این کاهــش زاد و ولد اضافــه کنیم خواهیم 
دید کــه بحران های اجتماعــی و اقتصادی 
زیادی روستاها و شهرســتان های کوچک 
مــا را تهدید می کنــد که در این ســریال با 
زبان طنز به آن ها پرداخته شــد.تهیه کننده مجموعه 
تلویزیونی »نون خ« اظهار کرد: قسمت های مربوط به 
مســابقه فوتبال  بین دو روســتا و بی توجهی ده پایین 
به حضور جوانــان در میدان مســابقه، تغییر کاربری 
گلخانه و بی اســتفاده ماندن زمین های کشاورزی در 
ده پایین نیز در همین زمینه قابل توجه اســت.فرجی 

تصریح کرد: به این ترتیب اهالی ده پایین برای بسیاری 
از نیازهای خودشــان به ده بالا وابســته شــده اند که 
برایشان مشــکلاتی را به همراه دارد. از سوی دیگر ما 
در این فصل و در فصل های قبل به مســائل سیاســی، 
اقتصادی و اجتماعی روز کشــور هم پرداخته ایم چرا 
که همین مسائل ســریال را پویا و شاداب نگه می دارد. 
در این قســمت هم موضوع مشــاغل کاذب و دلالی، 
بحث نوکیسه ها، قیمت دلار، ســامانه فروش خودرو، 

مهاجرت جوانان و... در دل داستان تعبیه شده اند.
»نــون خ 4« در نظر ســنجی اخیر مرکــز تحقیقات 
صداوســیما عنــوان پربیننده ترین ســریال نوروزی 
تلویزیــون را با ۸۳.5 درصــد بیننــده و ۷۸.۶ درصد 

رضایت در میان مخاطبان از آن خود کرده است.

نون خ

چرا فرزندآوری و مهاجرت سوژه »نون خ 4« شد؟

نگاهیرسانهایبهماجرایمرگپوراحمد

آبی که هفته گذشته بر زمین ریخت و به این راحتی جمع نمی شود!

خریدار  هفتۀ گذشــته، مرگ دلخراش و 
ناگهانی »کیومــرث پوراحمد«، کارگردان  
باسابقه سینما در فضای رســانه ای کشور 
و شــبکه های اجتماعی بسیار خبرساز شد. 
در این میان، برخی رسانه ها، در واکنش به 
این واقعۀ دردناک، رویکردهای متفاوتی از 
خود نشان دادند؛ واکنش هایی با رنگ وبوی 
حسرت و تلخ کامیِ ســوگواری برای خالقِ 
لحظه های خــوب کودکی تا بعضاً انتشــارِ 
غیرحرفــه ای آخرین تصویرِ ثبت شــده از 

پیکرِ بی جــانِ او که به  عمد یــا غیرعمد در 
برخی رسانه ها منتشر شد.

یکــی از واضح تریــن و بدیهی ترین حقوق 
فردی که از دنیا مــی رود، صیانت از حریم 
شــخصی و فضای خصوصی اوست؛ حتی 
اگر متوفی، فردی معروف و شناخته شــده 
باشد، دست به دست کردنِ تصاویر لحظات 
پایانیِ زندگی ِ او، دســت کم بــرای رعایت 
حالِ بازماندگان، رفتارِ شایســته ای نیست. 
تصاویری که علی القاعده باید برای تکمیل 

یافته های پزشــکی، فقــط در اختیار تیم 
تحقیقاتی پلیس باشد اما در فضای مجازی 
منتشــر می شــود و این اتفاق مستلزم آن 
اســت که از ســوی حوزۀ انتظامــی مورد 

کنکاش و نقدِ جدی قرار بگیرد.
همچنین در شــرایطی که در چند ســال 
اخیر و بعــد از ماجرای درگذشــت »آزاده 
نامداری« و »زهره فکــور صبور«، می توان 
غروب »کیومرث پوراحمــد« را چندمین 
مرگ اینچنین از ســوی هنرمندان ایرانی 
برشــمرد، پرســش اینجاســت که ضمن 
ضــرورت حفــظ حریــم شــخصی افراد، 
مراقبت هــای روانی و رســانه ای پرداختن 
به موضوعاتی از این دســت، چگونه شکل 
می گیــرد؟ در همین راســتا امیرمحمود 
حریرچی ـ جامعه شناس ـ دربارۀ وحشتی 
که بعد از چنیــن وقایعی بر جامعه ســایه 
می انــدازد، گفــت: بعــد از وقــوع چنین 
اتفاقاتی، مردم بســیار شــوکه می شوند و 
بســیاری از اذهان به این ســو می رود که 
چرا این فرد چنین تصمیمی گرفته اســت. 
اما نکتۀ حائز اهمیت این اســت که انتشار 
آخرین تصاویر دل خراشِ برداشته شــده از 

او، به نوعی حرمت این فرد را از بین می برد.
او افزود: همان طــور که بســیاری از افراد 

با فیلم هــای کیومرث پوراحمــد خصوصاً 
»قصّه هــای مجید« و »خواهــران غریب« 
خاطره  ســاخته اند، به همان میــزان هم از 
خبر درگذشت او تحت تأثیر قرار گرفته اند. 
کما این که جامعه به قدری متأثر شد که در 

تردید واقعیتِ این خبر قرار گرفت.
این جامعه شــناس در توصیف شــخصیت 
هنری این کارگردان فقیــد، چنین گفت: 
از آن جایی کــه پوراحمد خــود در تألیف و 
نوشتن دستی بر آتش داشت، در »قصّه های 
مجید« توانسته بود اثرِ مرادی کرمانی را به 

کمال برساند.
حریرچی همچنیــن در نقد عملکرد برخی 
رســانه ها برای پوشــش خبری این اتفاق 
و گرم شــدن تنور اخبار جعلی، اضافه کرد: 
کمبود اطلاع رســانی درســت، باعث شد 
تا بازار شــایعات دربارۀ زندگــی کیومرث 
پوراحمد داغ شــود؛ چنان که حتی شایعۀ 
ابتلای ایــن هنرمند به »آلزایمــر« نیز در 
شــبکه های اجتماعی مطرح شــده بود که 

به طور جدی از سوی نزدیکان او رد شد.
ایــن جامعه شــناس و مــددکار اجتماعی 
ضمن اشاره به سرگذشــت »رابین ویلیامز« 
و حــالات روحــیِ نامســاعد او، بزرگ ترین 
پرســش مــردم را در ماجــرای پوراحمد، 

»چراییِ وقوعِ این اتفاق برای او« برشــمرد 
و گفــت: نمی توان تمــام جنبه های مختلف 
زندگی هر هنرمند یا به طور کلی هر شــخص 
را شناخت و بر اســاس آن علّتِ انتخاب های 
او را جویا شــد. اما از روی شــواهد، قرائن و 
توضیحاتِ اطرافیــان، می توان تا حدودی به 

نگاه او پی برد. 
چنانچه نمی تــوان کارهای ایــن هنرمند را 
فراموش کرد و تنها به این بخــش از زندگیِ 
او پرداخــت و همه چیــز را در ایــن انتخاب 
خلاصه کرد.امیرمحمود حریرچی همچنین 
گفت: همان طور که رســانه ها حــق ندارند 
برای پوشــش اخبار مربوط به خودکشی از 
عکس های واقعی یا تزئینی اســتفاده کنند، 
کاربــران نیز نباید ایــن کار را انجــام دهند 
و در صــورت انجام، هــر دو گــروه مرتکب 
بی اخلاقی هستند. همچنین رسانه ها باید از 
درج مطالبی که دربارۀ »مــکان« یا »روش« 
خودکشی توضیحات دقیقی ارائه داده است، 
خصوصاً در تیتر، بپرهیزنــد.او در پایان بیان 
کرد: تمام این اقدامات بــرای بهبود عملکرد 
رسانه ها و رعایت بهداشت اطلاع رسانی لازم 
و ضروری است و تخطی از آن مرزهای اخلاق، 
مســئولیت و کیفیــت را در اخبــار کاهش 

می دهد.



استقلال-پرسپولیس،جذابتروحساسترازهمیشه

وزی دربی، جنگ جنگ تا پیر

ورزش
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 6
شماره1299 30فروردین1402 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه

میدان

سرمربی تیم فوتبال پرســپولیس در چهار راه انتخاب 
یک نفر برای حضور در خط حمله این تیم در دربی قرار 

گرفته است.
 تمرینــات تیم فوتبــال پرســپولیس بــرای دربی 
یکصدمین دربــی پایتخت مقابل اســتقلال در حالی 
پیگیری می شود که دو تیم در آخرین دیدار خود تعداد 

گل های قابل قبولی داشتند.
پرســپولیس با حضور مهدی عبدی به عنوان مهاجم 
تخصصی توانست سه گل به مس کرمان بزند. با وجود 
اینکه عبدی نقشــی در گلزنی های تیمش نداشت اما 

عملکردش در محوطــه جریمه حریف باعث 
رضایت خاطر کادر فنی سرخپوشــان شده 

است.
اســتقلال نیز با مهــدی قایدی بــه عنوان 
تنها مهاجم تخصصــی و دو هافبک نفوذی 
پرگل ترین برد فصل جــاری را با نتیجه ۶ بر 
یک مقابل هوادار کســب کرد تا تفکرات دو 

مربی نشــان از علاقه به اســتفاده از تنها یک مهاجم 
داشته باشــد.یحیی گل محمدی در حالی استفاده از 
یک بازیکن به عنــوان مهاجم را در دســتور کار دربی 

صدم گذاشته است که چهار نفر نامزد حضور 
در این پست هستند.

مهدی عبدی و عیســی آل کثیر با ســابقه 
گلزنی مقابل استقلال به همراه شیخ دیاباته 
مهاجم پیشــین آبی پوشــان دنبال فرصت 
خودنمایی در این دیدار ســنتی هســتند. 
همچنیــن لئانــدرو پریــرا مهاجــم گران 
قیمت پرســپولیس نیز فرصت دوباره ای برای گلزنی 
می خواهد اما بعید است یحیی قصدی برای استفاده از 

مهاجمان خارجی اش در بازی با استقلال داشته باشد.

گل محمــدی قطعا از یــک بازیکن در خــط حمله به 
عنوان مهاجم اســتفاده خواهد کرد امــا دو هافبک با 
خصوصیات تهاجمی به او کمک خواهند کرد تا بتوانند 

دروازه استقلال را باز کنند.
عبدی شانس بیشتری همچون ســه بازی قبلی برای 
بازی در ترکیب ســرخ ها دارد اما آل کثیر با انگیزه ای 
متفاوت نســبت به چند ماه اخیر جای او را در ترکیب 
تیمش خواهــد گرفت.دربی صدم پایتخت ســاعت 
۱۷:۳۰ یکشنبه سوم اردیبهشــت بین پرسپولیس و 

استقلال در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

پرسپولیس

ایمان گودرزی  دربی تهران حالا حساس 
تر از همیشه برگزار خواهد شد.

 تکلیف هفته بیســت و ششــم رقابت های 
لیگ برتــر با برگــزاری دیدارهای شــنبه 
شب مشــخص شــد و تیم های بالانشین 
جدول پیروزی های فوق العاده ارزشمندی 
به دســت آوردند تا جنگ بــرای قهرمانی 
همچنان ادامه داشته باشــد. البته نبردی 
که شــرایط کاملًا متفاوت برای اســتقلال 
و پرســپولیس در قیاس با ســپاهان دارد. 
زردپوشان ســرزمین نصف جهان حداقل 
با توجه به پیروزی مقابل مس رفســنجان 
و حریفانــی که طی چهار هفتــه باقیمانده 
لیگ برتر باید با آنها مصاف بدهند، شــانس 
بیشتری به لحاظ تئوری برای قهرمانی این 
فصل دارند. وضعیت استقلال و پرسپولیس 
کاملًا متفاوت با سپاهان و به نوعی شبیه به 
یکدیگر است. آنها یکشنبه هفته آینده باید 
دربی پایتخت را برگزار کنند. مســابقه ای 
که به خودی خود همواره حساسیت بسیار 
بالایی دارد و متأســفانه گاهی اوقات همین 
مســأله روی جذابیت کار تأثیر فوق العاده 
منفی می گذارد اما داســتان مســابقه آتی 
اســتقلال و پرســپولیس کامــلًا متفاوت 
است چون مســاوی تنها به درد هیچ کدام 
از آنها نمی خورد بلکه موجب خواهد شــد 
تا سپاهان یک قدم بســیار موثر به قهرمانی 
نزدیک تر شود بنابراین آبی و قرمز پایتخت 
از همان ابتــدای کار برای پیروزی به میدان 
می آینــد و تــا آخرین لحظــه می جنگند 
چون پیروز شــدن در این مسابقه می تواند 
امیدهای شان برای قهرمانی در فصل جاری 

را زنده نگه دارد و به این مسأله دل ببندند که 
سپاهان امتیاز از دست می دهد.

آرایش جنگی با همه نفرات
اگر بازیکنان اســتقلال و پرســپولیس در 
هفته پیــش رو مصــدوم نشــوند، از بابت 
محرومیت مشــکلی برای حضور در دربی 
ندارند و سرمربیان هر دو تیم می توانند تمام 
بازیکنان خود را برای این مسابقه در اختیار 

داشته باشند. 
شاخصی بسیار مطلوب که می تواند کیفیت 
مســابقه را بالاتر ببرد چــون همانطور که 

گفتیم احتیاط دیگر در این مسابقه معنایی 
نداشــته و تســاوی هیچ تفاوتی با ناکامی 
ندارد بنابراین هــر دو تیم حتماً با شــیوه 

تهاجمی وارد زمین می شوند.

کشتن برای زنده ماندن
مساوی در این بازی حکم هدیه ارزشمندی 
برای سپاهان را دارد تا با اتکا بر آن یک قدم 
بســیار مؤثر برای قهرمانی بر دارد بنابراین 
قاعده جــدول اینگونه حکــم می کند که 
استقلال و پرســپولیس احتیاط همیشگی 
را کنــار بگذارنــد و بــه میــدان بیایند تا 

پیروز شــوند. این مســابقه در زمره معدود 
دربی های چند ســال اخیــر خواهد بود که 
کادر فنی دو تیم بیشــتر از اینکه در اندیشه 
نباختن باشــند به بردن فکر می کنند. این 
مســأله را هم نباید فرامــوش کنیم که تیم 
پیروز دربی شــانس قهرمانی خود را به طرز 
قابل ملاحظه ای افزایش می دهد و حداقل 
این اســت که می تواند امیدوار باقی بماند 
که در پایان فصــل حتی اگــر قهرمان هم 
نشد عنوان نایب قهرمانی اش تا حد زیادی 
مســجل می شــود و بالاتر از حریف سنتی 

خود قرار خواهد گرفت.

نمایش در اوج
اســتقلال و پرســپولیس در بهتریــن فرم 
تاکتیکی این فصل خــود به مصاف یکدیگر 
می روند. شرایط فنی استقلال که اصلًا نیاز 
به تعریف ندارد. شاگردان ریکاردو ساپینتو 
به هیچ تیمــی رحم نمی کننــد و از ابتدای 
نیم فصــل دوم تاکنون فقط یک شکســت 
داشته اند. البته پرســپولیس هم وضعیت 
بســیار خوبی دارد و زدن سه گل در کرمان 
نشــان داد که ایــن تیم حرف های بســیار 
زیادی برای گفتن دارد. قطعاً یکشنبه هفته 
آینده جــدال عناصر تهاجمــی فوق العاده 
توانمند اســتقلال در تقابل بــا خط دفاعی 
و البته دروازه بــان آماده پرســپولیس نیز 

صحنه های زیبایی را خلق خواهد کرد.

تماشا کردن و حسرت خوردن
در کنار همه مواردی که جزو مزایای دربی به 
حساب می آید و می تواند باعث زیباتر شدن 
این مسابقه همیشه حساس شود، دیدن این 
بازی از یــک جهت ما را حســرت به دل هم 
خواهد کرد. دربــی تهران یعنی یک ویترین 
تمام عیار از فوتبال باشــگاهی ایران. یعنی 
تقابل دو تیمی که بارها در آسیا برای فوتبال 
ما آبــرو خریده انــد اما متأســفانه به خاطر 
مشکلات مالی و مدیریتی حالا مدت هاست 
این دو تیم را در لیــگ قهرمانان نمی بینیم. 
آنها فصل گذشــته از حضور در مســابقات 
مذکور محروم شــدند و در ایــن فصل هم 
استقلال به احتمال بســیار زیاد متأسفانه 
همچنان محروم خواهد شــد و سرنوشــت 

پرسپولیس نیز در هاله ای از ابهام قرار دارد.

چهار مدعی برای یک پست در پرسپولیس

نگران»فاجعه«بزرگباشید

وز کوچک تر می شود  ورزشگاه آزادی هر ر
رضا خسروي  کوچک شــدن ورزشگاه 
آزادی برای دربی مهم و حســاس پایتخت 
این ســوال را مهمتــر و پررنگ تــر از قبل 
مطرح می کند که در این شــرایط چرا نباید 
پرســپولیس از لیگ قهرمانان آسیا حذف 
شود؟ورزشــگاه آزادی کــه روزگاری بــه 
عنوان »ورزشگاه یکصد هزار نفری« در بین 
اهالی فوتبال شهرت داشت، بعد از گذشت 
حدود 5۰ ســال از عمرش به جایی رسیده 
که تنها ۱5 هزار نفــر را برای دربی تهران در 

خود جای می دهد!
علاقمندان قدیمی استقلال و پرسپولیس 
دربی هایی را بــه یاد دارند کــه حتی روی 
دیوارهــای طبقــه دوم ورزشــگاه و روی 
دکل های نور ورزشگاه تماشاگر می نشست 

تا یکی از جذابترین بازی های فوتبال ایران 
را تماشــا کند.حالا و در آســتانه برگزاری 
یکصدمین دربی تهران از سوی نایب رئیس 
فدراسیون فوتبال اعلام شده است که فقط 
۱5 هزار نفر می توانند به ورزشــگاه آزادی 
بیایند و یکی از حساس ترین و جذاب ترین 

بازی های استقلال و پرسپولیس را ببینند.
منصور قنبرزاده در مــورد دلیل اختصاص 
کم تعداد تماشــاگران بــرای دربی گفته 
است: »با توجه به شرایط بازسازی ورزشگاه 
آزادی، بر اســاس تصمیم اتخاذ شده مجوز 

حضور ۱5 هزار تماشاگر صادر شده است.«
طبق گزارشــی که پیــش از این بــا عنوان 
)آزادی در خطــر( در گــروه ورزشــی 
خبرگــزاری مهر منتشــر شــد، وضعیت 

سازه ها و سکوهای ورزشگاه آزادی به ویژه 
در طبقه دوم خطرناک و نگران کننده است. 
به همین خاطر براساس تأکیدی که مقامات 
و دستگاه های مختلف داشته اند، استفاده از 
طبقه دوم ممنوع اســت و هیچ تماشاگری 

حق ندارد در این طبقه حضور پیدا کند.
از سوی دیگر بخشی از طبقه اول هم به دلیل 
عملیات تخریب و بازســازی بدون استفاده 
مانده و با وجود گذشــت ماه ها از آغاز به کار 
عمرانی چند سکو، هنوز اقدام مفیدی برای 

آماده شدن این بخش صورت نگرفته است.
با این شــرایط اگر کنفدراســیون فوتبال 
آسیا تصمیم به حذف پرســپولیس از لیگ 
قهرمانان آسیا بگیرد زیاد نباید تعجب کرد 
چرا که ورزشگاه آزادی از سوی سرخپوشان 

به عنوان ورزشگاه محل میزبانی این تیم از 
رقیبان آسیایی معرفی شده است.

پرســش اصلی این اســت؛ ورزشــگاهی 
که بــرای مهمترین بــازی تهــران و یکی 
از حســاس ترین دیدارهــای لیــگ برتر 

در هفته هــای پایانــی، ظرفیــت ۱5 هزار 
نفری از ۱۰۰ هزار نفــر را دارد، آیا می تواند 
اســتانداردهای لازم از سوی کنفدراسیون 
آسیا را داشته باشد که به پرسپولیس اجازه 

شرکت در لیگ قهرمانان آسیا را بدهد؟

سرمربی اسبق پرســپولیس گفت: در دربی 
یکصدم هر تیمی شــجاع تر بازی کند برنده 

خواهد شد.
حمید درخشان در مورد دربی صدم پایتخت 
اظهار داشت: به نظرم یکی از دربی های خوب 
خواهد شد هر دو تیم شرایط مناسبی دارند و 
تقریباً در نتیجه گیری مساوی بوده اند. بازی 

قبل از دربــی را هم هر دو تیم برده انــد. به نظرم این 
بازی با همه بازی های دیگر متفاوت است و تیمی که 
تمرکز بهتری داشته باشد و شجاع تر بازی کند برنده 

دربی خواهد شد.
وی در مورد اینکه به نظر او در این مســابقه استقلال 
شجاع تر است یا پرسپولیس گفت: این مسئله به روز 
و ساعت مســابقه برمی گردد که ببینیم کدام تیم از 
نظر روحی و روانی در شرایط بهتری در میدان حاضر 

می شود.
درخشــان در مورد اینکه گفته می شود برنده دربی 
قهرمان لیگ خواهد شــد، عنوان کرد: این مســئله 
درست نیست. شانس قهرمانی هر سه تیم استقلال، 
پرسپولیس و سپاهان تقریباً برابر است. ممکن است  
تیمی دربی را برنده شود و مقابل یک تیم ته جدولی 

پیروز نشود. 
بازیکن اســبق پرســپولیس در مــورد خاطراتش 
از دربی هایی که در آن حضور داشــته اســت، گفت: 
من در 5 یا ۶ دربی ســرمربی پرســپولیس بوده ام و 

در چندین دربی هم بــه عنوان بازیکن 
در این مســابقه حضور داشــته ام. هم 
به عنوان بازیکن و هم بــه عنوان مربی 

استقلال را ۳ بر صفر برده ام.
 در زمانی که مربی بودم تیم اســتقلال 
ناصر حجازی خدابیامــرز را ۳ بر صفر 
شکســت دادم.  همچنیــن در یــک 
دربی استقلال با ســرمربیگری امیر قلعه نویی را ۲ 
بر یک بردم البته من با قلعه نویی دوســتی و رفاقت  
دیرینــه دارم و رفاقت مان به زمــان حضور در قطر 

برمی گردد. 
درخشــان در مورد پیروزی مقابل تیم ناصر حجازی 
گفــت: در آن بازی مهدوی کیا یکــی از گل ها را زد و 
بهنام طاهرزاده هم بلافاصله بعــد از آنکه به میدان 
فرســتادمش گلزنی کرد و لقــب جوان ترین گلزن 

دربی را به خود  اختصاص داد.
 گل ســوم را یادم نیســت کریم باقــری زد یا بهزاد 
داداش زاده. بــه هر حال من خدمــت ناصر حجازی 

خدا بیامرز ارادت زیادی داشتم. 
وی افزود: در مســابقه ای هم که تیم اســتقلال 
را با قلعه نویی شکســت دادیم همــه می گفتند 
پرســپولیس ۳-4 گل در آن دربــی می خورد 
چون چند بازیکــن مصدوم و محروم داشــتیم 
و شــرایط تیم اصلًا خوب نبود اما مــا ۲ بر یک 

پیروز شدیم.

کارشناس و پیشکســوت فوتسال گفت: اگر 
می خواهیــم تیم ملی قوی داشــته باشــیم 
شمسایی باید سبک جدید ی در ایران داشته 

باشد.
ناصر صالــح، درمورد آخریــن وضعیت تیم 
ملی فوتسال کشورمان، اظهار داشت: با تمام 
کمبودهایی که در ورزش کشــورمان وجود 

دارد، مســئولان تلاش می کنند به بهترین شــکل 
بازی های تیم ملی را برگزار کنند اما فوتســال ایران 
و تیم های ما نیاز به داشــتن منابع مالی دارند. بیشتر 
تیم ها از لحاظ مالی دز مضیقه هستند و همین باعث 

افت کیفیت تمرینات می شود.
وی افزود: اگر یک تیم از لحاظ مالی تامین نباشــد، 
بازیکنانش با جان و دل تمریــن نمی کنند. پس نیاز 
اســت فدراســیون فوتبال  اگر می خواهد یک تیم 
ملی قوی داشــته باشــد، با تمام وجود برای تامین 
اسپانسر برای باشــگاه ها برنامه ریزی کند. تیم ملی 
قوی با داشتن باشــگاه های خوب و عالی امکان پذیر 
می شــود. شــاکله هر تیم ملی بازیکنان باشگاهی 

هستند. 
کارشــناس فوتســال تاکید کرد: وحید شمسایی و 
همکارانش می خواهنــد برای جــام جهانی آینده 
جوان گرایی کنند. این ایده و هــدف خیلی باارزش 
است و هدف کادرفنی رســاندن تیم به جام جهانی 
با نفرات جوان اســت. بــه همین دلیــل می خواهد 

پشتوانه ســازی کند اما مهم این است او 
باید به عنوان یک مربی سبک جدیدی 
برای فوتســال ایران داشــته باشــد. 
خودش باید صاحب ایده و ســبک باشد 
و با همان یک تیم ملی قوی درست کند. 
صالح افزود: هر بازی تدارکاتی باید برای 
شمسایی و همکارانش یک فرصت برای 
اجرای اهداف تاکتیکی باشــد تا بازیکنان را محک 
بزنند و با بالا بردن تجربه شــان، آن ها را به هماهنگی 
برسانند و بتوانند تاکتیک های موردنیاز مربی را اجرا 
کنند. اگر هدف شــان اجرای تاکتیک ها باشد، نباید 
به برد و باخت در بازی های دوســتانه کاری داشــته 
باشــند. به همین دلیل شمســایی بایــد بازی های 
تدارکاتی را یک فرصــت تمرینی برای تاکتیک های 
از قبل طراحی شده اش بداند اما اگر قرار باشد بدون 
برنامه باشــیم، هیچ وقت در مسابقات رسمی نتیجه 

نمی گیریم و موفق نخواهیم بود.
وی درخصوص اینکه آیا شب گذشــته برای ورود به 
سالن در جریان بازی ایران و ازبکستان دچار مشکل 
شد، گفت: صدا و سیما مرا به عنوان کارشناس دعوت 
کرده بود ک با نهایت احترام وارد ســالن شــدم. چه 
قدر خوب بــود همانگونــه که فدراســیون فوتبال 
برای جشــن هایش پیام می دهد امثال من تشریف 
بیاورند، برای این بازی هم ۱۰ پیشکســوت دعوت 

کرده و پیام می داد.

فوتسالفوتبال

 صالح: شمسایی دنبال سبک جدیدی برای فوتسال باشد درخشان: تیم شجاع تر برنده دربی می شود

 مجوز حضور ۱۵ هزار تماشاگر برای داربی
 صادر شد

نایب رئیس فدراسیون فوتبال می گوید مجوز حضور ۱5 هزار تماشاگر 
برای داربی پیش رو صادر شده است.

منصور قنبرزاده درباره آخرین وضعیت حضور تماشــاگران در داربی 
۱۰۰ اظهار کرد: با توجه به شــرایط بازسازی ورزشگاه آزادی، بر اساس 

تصمیم اتخاذ شده مجوز حضور ۱5 هزار تماشاگر صادر شده است.
تیم فوتبال  پرسپولیس در هفته بیســت وهفتم لیگ برتر فوتبال ایران، 
یکشنبه ۳ اردیبهشت از ســاعت ۱۷:۳۰ در وررشــگاه آزادی میزبان 

استقلال است.

پنجمیهانگژوازرویاتاواقعیت
آبرفت طلاهای ایران در بازی های آسیایی!

با توجه به پیش بینی کمیته ملی المپیک از تعــداد طلاهای احتمالی 
ایران در بازی های آسیایی، از الان باید نگران نتایج در هانگژو بود.

 بازی های آســیایی هانگژو پس از تعویق یک ســاله مهر سال جاری 
برگزار می شود و کاروان ایران نیز قرار اســت به صورت کیفی در این 
بازیها شرکت کند.مدال آوری شــرط اصلی اعزام رشته ها برای حضور 
در هانگژو اســت؛ چراکه جایگاهی که در این بازی ها کسب می شود 
نشان دهنده قدرت ورزشی کشورهای آســیایی است؛ بنابراین برای 
ایران بسیار مهم اســت که بتواند جزو پنج - ششم کشور اول بازی ها 

باشد.
 ایران در حال حاضر ششم اســت و هدف گذاری برای این بازی ها چه 
در زمان ریاســت صالحی امیری در کمیته ملی المپیک و چه اکنون که 
محمود خسروی وفا برسرکار اســت، حفظ جایگاه ششم و تلاش برای 
رفتن به رده پنجم بازی ها بوده اســت؛ بنابراین کسب مدال طلا نقش 

تعیین کننده ای را در رسیدن به این جایگاه دارد.
نکته مهم در این میان این اســت که صحبت های دبیرکل کمیته ملی 
المپیک که سرپرســت کاروان ایران در بازی های آســیایی نیز است، 
نگران کننده به نظر می رســد؛ به گونه ای که حتی جایگاه ششم ایران 
هم در خطر است.مناف هاشمی اعلام کرده که پس از برگزاری جلسات 
فنی با فدراسیون ها و آنالیز رشــته ها، پیش بینی می شود تعداد مدال 
طلای ایران زیر ۲۰ طلا باشــد. اگــر پیش بینی کمیتــه ملی المپیک 

درست از آب درآید به منزله افت ورزش ایران است.
ایــران در بازی هــای آســیایی ۲۰۱۸ جاکارتا ۲۰ مــدال طلا گرفت 
و طبیعی اســت که  پس از گذشــت چهار ســال انتظار براین باشد که 
تعداد شانس های مدال طلا بیشتر شــود نه اینکه تنزل پیدا کند. این 
مسئله نشان می دهد ورزش ایران در چهار ســاله گذشته نتوانسته در 
جهت پیشــرفت قدم های محکمی بردارد که حتی به سختی می تواند 
طلاهای دوره قبل بازی ها را تکرار کند.البته این اتفاق تا حدودی قابل 
پیش بینــی بود، چون کار حتی برای همان رشــته هایی که همیشــه  
مدال آور بوده اند نیز به آســانی دوره های قبل نیست و همچنین رشته 
جدیدی به جمــع مدعیان در ورزش ایران اضافه نشــده که ره آوردش 
مدال طلا باشد. بحث توجه به رشــته های پایه و پرمدال که می توانند 
نقش بسزایی در مدال آوری کاروان داشته باشند هم هر چهار سال یک 
بار در حد شعار مطرح و سپس به فراموشــی سپرده می شود. در مقابل، 
کشورهای دیگر دارند با برنامه ریزی خوب جلو می روند و نتایج حاصل 
آن در رقابت های آسیایی و جهانی رشــته های مختلف قابل مشاهده 

است.   
در این شرایط بهتر است که فدراســیون ها با واقعیت جلو بروند و برای 
حضور در بازیهای آســیایی مدال های خیالی رو نکنند. این موضوع را 
دوره قبل بازی های آسیایی داشتیم که یک فدراسیون قول پنج مدال 
داد و ۱4 ورزشکار آن هم به بازی ها رفتند اما حتی یک برنز هم نگرفتند. 
برای این دوره حداقل کاری که فدراســیون ها می توانند انجام دهند، 
این اســت که در نشســت های تخصصی و فنی، صادقانه عنوان کنند 
که چقدر شانس کســب مدال دارند تا از الان ورزش ایران آماده نتایج 

احتمالی باشد.

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

شناسه آگهی:1473314
برابر آراء هیاتهــای موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
منطقــه یک شهرســتان اردبیل تصرفــات مالکانــه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گردیده اســت. لذا مشخصات متقاضیان و املاک 
مورد تقاضا به شــرح ذیل به منظور اطلاع عمــوم در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین نوبت آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت اســناد و املاک منطقه یک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 

قضایی تقدیم نمایند: 
بخش سه

ردیف های:
1-آقــای محمدرضا اشــرفی به شناســنامه 1451081286 به 
شناسه ملی 1451081286فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
ساختمان خدماتی تجاری به پلاک 598 فرعی  از پلاک 128 اصلی 
واقع در بخش ســه اردبیل به مساحت 2077 متر مربع خریداری 

از مالکیت رسمی خود متقاضی
2- آقــای شــاپور عزیزپور به شناســنامه 19 به شناســه ملی 
1451081286 فرزند هدایت در قســمتی از ششدانگ قطعه 
زمین مزروعی به پلاک 495 فرعی از پلاک 4 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مســاحت 648/70 متر مربع خریداری از مالکیت 

رسمی خود متقاضی
3-خانم ربتا فیروزی فولادی به شناســنامه 660 به شناسه ملی 
1466013508 فرزند همایون در قســمتی از ششدانگ قطعه 
زمین مزروعی به پلاک 355 فرعی از پلاک 8 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مساحت 31494/04 متر مربع خریداری از مالکیت 

رسمی اعظم فیروزی فولادی 
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/01/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/01/30

رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک شهرستان اردبیل
رضا احمدیان

آگهی مفقودی
بــرگ ســبز وســند کمپانــی ســواری هیونــدای تیــپ اکســل مــدل 
412793وشاســی  موتــور  شــماره  بــه  روغنــی  ســفید  1992رنــگ 
نام  54_763م28به  ایــران  KMHVF10JPNV593214وشــهربانی 

فاطمه حسنا رضایی بنستانی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
برگ ســبز و ســند کمپانــی  ســواری ســایپا 131SEمــدل 1395رنگ 
موتورM135656961وشاســی شــماره  بــه  روغنــی  ســفید 
NAS411100G1266534وشــهربانی ایــران 64_379ج36بــه نــام 

اسماعیل رضایی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



اهواز - محمد مجــدم  محمدرضا 
کرمی نــژاد  اظهار کرد: پــروژه فاضلاب 
اهواز از ســال 71 آغاز شــد و تا ســال 
1400 نیز اقداماتی بــا میزان 31 درصد 
پیشــرفت انجام شده بود که این اقدامات 
به نســبت زمان، پیشــرفت نداشــته و 
برخی کارها نیمه مانده یا متصل نشــده 
بود که مشــکلاتی را برای مــردم منطقه 

بوجود آورده بود.
وی بــا بیان اینکــه مشــکلات فاضلاب 
خوزســتان تبدیل به یــک موضوع ملی 
شــده اســت، تصریح کرد: تاکید رئیس 
جمهــور بر ایــن بود کــه مســئله آب و 
فاضلاب خوزســتان مخصوصــا اهواز را 

حل نمایند وبا این دیدگاه آغاز شد.
به گفتــه وی؛ از اوایل دولت ســیزدهم 
اقداماتی خوبی صورت گرفت، شــرکت 
آب و فاضلاب و قرارگاه خاتم الانبیاء)ع( 
هرکدام تعهداتی را برعهــده گرفته و به 

این ترتیب قرارگاه وارد پروژه شد.
فاضــلاب  و  آب  مدیرعامــل شــرکت 
خوزســتان گفــت: در این بــازه زمانی 
پیشــرفت پروژه از 31 درصــد به 54.5 
درصد رســید که میــزان آن قابل توجه 
بوده و سبب شــد مشــکل 85 درصد از 
نقاط بحرانــی اهواز برطــرف گردد؛ در 
بارش های اخیر نســبت به سال گذشته 
این اقــدام محســوس بــوده و البته کار 
هنوز تمام نشــده و باید تــا مرتفع کردن 

صددرصد نقاط بحرانی ادامه پیدا کند.
کرمی نــژاد با اشــاره به اینکه تــا امروز 
تمام خیابان های اهــواز به جز 9 خیابان 
آسفالت شــده اند بیان کرد: حدود 700 
خیابان و میــزان 400 کیلومتر خط کار 
کرده ایم که مجموعه اینها ســبب شــده 
مشــکلاتی را برطــرف کنیــم و خیابان 
هــای باقی مانــده انشــالله تــا پیش از 

عیدفطر آسفالت خواهند شد.
وی افــزود: بــرای اینکه ایســتگاه های 
پمپاژ را کم کنیم ناچار به عمق بخشــی 
خطوط اصلی شــدیم زیرا هر ایســتگاه 
پمپاژ با مشــکلات عدیده ای مواجه بود و 
این کار تنها با میکروتونل انجام می شد.

مدیرعامــل آب و فاضــلاب خوزســتان 
با بیان اینکــه پیش از شــروع کار 186 
ایســتگاه پمپاژ داشــته ایم اظهار کرد: 
تا امروز موفق شــده ایم 11 ایســتگاه را 
حذف کنیم و مابقی حذف خواهند شــد 
تــا در نهایت حــدود 60 ایســتگاه باقی 

ند. بما
کرمــی نــژاد گفــت: از مجمــوع کار 
میکروتونل کــه در دو طــرف رودخانه 
اجرا می شود حدود 11 کیلومتر خطوط 
اصلی اســت که حدود 6 کیلومتر و برابر 

با 58 درصد آن انجام شده است.
وی اضافه کرد: اگر از ایســتگاه چهارشیر 
حدود 700 متر به ایســتگاه پمپاژ که در 
حال ســاخت است وصل شــود، 6 نقطه 

از فاضــلاب هایــی کــه وارد رودخانه 
می شــوند درجــا حذف خواهند شــد و 
امیدواریم ایــن برنامه تــا تیرماه محقق 
گردد؛ این مســئله تا پایان شهریور ماه به 

10 نقطه از 24 نقطه خواهد رسید.
به گفته وی؛ با توجه بــه اینکه در غرب و 
شــرق کارون اتصال می دهیم تلاشمان 
بر این اســت تا پایان ســال، 24 ورودی 

فاضلاب به رودخانه کارون حذف شود.
مدیرعامــل آب و فاضــلاب خوزســتان 
با بیــان اینکه عــلاوه بر اهــواز در نقاط 
دیگــری کار در حال انجام اســت عنوان 
کرد: عین دو، ملاشــیه، کوی ســیاحی، 
اسلام آباد و … از جمله این مناطق هستند 
که بخش عمده ای از کارشــان انجام شده 
که تقریبا رفع بحران شــده اند و در بارش 
های اخیر نسبت به ســالهای گذشته آب 

گرفتگی کمتری را شاهد بودیم.
کرمی نژاد گفت: از دیــروز کار در منطقه 
کوی عامــری آغاز شــده، تعــدادی از 
خیابان هــای کیانپارس نیــز اجرا و در 

دست اجرا می باشد.
وی اظهار کرد: طبق آخرین آمار از تمام 
نقاط بحرانی اهواز 9 نقطه باقی مانده که 
آن ها نیز به طور جدی انجام می شــوند و 
معضل فاضــلاب در تمام این نقاط مرتفع 

خواهد شد.
مدیرعامــل آب و فاضلاب خوزســتان با 
اشــاره به اینکه برنامه ریزی ما 3 ساله بوده 

اســت بیان کرد: از توســعه کارحدود 45 
درصد باقی مانده کــه تلاش داریم نهایتا تا 

سال 1403 این میزان محقق گردد.
کرمی نژاد با بیان اینکه در ســفر نخست 
رئیس جمهــور اعتبارات بســیار خوبی 
دیده شــد تصریح کرد: در این سفر مبلغ 
6 هــزار میلیــارد تومان بــرای فاضلاب 
اهواز و 9 هــزار 250 میلیارد تومان برای 
فاضلاب خوزســتان در نظر گرفته شد و 
مجموعا 16 هزار میلیــارد تومان اعتبار 
برای کار دیده شــد که در ســفر دوم نیز 
این اعتبارات پایدار شــد؛ علاوه بر اینها 
اعتبارات دیگری برای مشــکلات و موانع 
در نظر گرفتیم که فعلا در حد پیشــنهاد 

هستند و هنوز مصوب نشده اند.
بــه گفته وی؛ در شــهرهای خرمشــهر، 
آبــادان، ماهشــهر، بندرامام و دشــت 
آزادگان شــرایط مشــابه اهواز است که 

مشغول به کار هستیم و تاکنون اقدامات 
خوبی صورت گرفته کــه امیدواریم طبق 
قــول داده شــده بتوانیم مســئله آب و 
فاضلاب اهواز و اســتان را بــه حد قابل 

قبولی برسانیم.
مدیرعامــل آب و فاضلاب خوزســتان با 
بیــان اینکه اکنــون در وضعیــت خوبی 
قرار داریــم عنوان کرد: تنها دســتگاهی 
هســتیم کــه از مصوبــات ســفر رئیس 
جمهور 23 درصد را جــذب کرده ایم در 
حالی که هیچ کدام از دستگاه های دیگر 
این میزان جــذب را نداشــته اند، از این 
رو ما پیشــتاز اجرای پروژه ها هســتیم. 
وی در پاســخ به خبرنگاران درخصوص 
فاضلاب کــوت عبــدالله اظهارکرد: در 
این منطقه همزمان بــا اهواز کار در حال 
انجام اســت که بــا 6 ایســتگاه پمپاژ به 

میزان 47 درصد پیشرفت داشته است.

مدیرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای  ایلام -حســن بیگی 
ایلام از نصب بیش از 23 کیلومتر نیوجرســی در محورهای مواصلاتی 

استان طی سال 1401 خبر داد.
سیدزاهدین چشــمه خاور اظهار داشــت: با هدف ارتقای سطح ایمنی 
و کاهش حوادث جاده ای طی یکســال گذشــته بیش از 23 کیلومتر 

نیوجرسی در راه های مواصلاتی استان نصب شد.
وی گفت: علاوه  بــر نصب و اجرای نیوجرســی، نزدیک بــه 35 کیلومتر 

روشنایی راه و تونل در سطح جاده های ارتباطی استان اجرا شده است.
چشــمه خاور عنوان کرد: در این بازه زمانی)ســال 1401( بیش از 6 
کیلومتر گاردریل نیز طی این مدت در راســتای ارتقــای ایمنی تردد 

جاده های استان، تعمیر و یا نصب شده است.
وی با اشــاره به دیگــر اقدامات این اداره کل در ســال جــاری یادآور 
شــد: نصب 32 هزار و 300 عدد تابلو و علائم ایمنــی و 5 هزار و 300 

کیلومتر-خط عملیات خط کشــی جاده ها از جمله این اقدامات است.
همچنیــن درادامهمدیرکل راهــداری و حمل ونقل جــاده ای ایلام 
گفت: در سال گذشــته عملیات آســفالت بیش از  213 کیلومتر از راه 

های اصلی،فرعی و روستایی این استان انجام شده است.
چشــمه خاور مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان ایلام 
اظهار کرد: در 12 ماهه ســال گذشــته 59 کیلومتــر از راه های اصلی 
و روستایی استان آســفالت حفاظتی)فوگســیل- میکروسرفیسینگ( 

انجام شده است.
وی افــزود: اجرای 813 کیلومتر شــانه ســازی، 322 کیلومتر ریزش 
بــرداری و اصلاح شــیب شــیروانی 860 کیلومتر در ســطح راه های 
اســتان از دیگر اقدمات اداره کل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 

استان ایلام درسال گذشته بوده است.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان ایلام یادآور شــد: 
در سال گذشته و در راستای شناســایی، تعمیر پل و ســایر ابنیه فنی 
آســیب دیده در محورهای مواصلاتی استان 50 دســتگاه پل تعمیر و 

مرمت شده است.

البرز-مظفری   مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان 
البرز بــا بیان اینکــه تاکنــون یک هــزار و 300 
کیلومتر شــبکه فاضلاب در این استان احداث شده 
است، اعلام کرد: پیشــرفت فیزیکی و توسعه شبکه 
فاضلاب البرز نســبت به موقعیــت جغرافیایی آن 

مناسب نیست.
حمیدرضا نامــداری  با بیــان اینکه اســتان البرز 
گفت: طرح احداث شــبکه فاضلاب شهری از سال 
1374 در این استان آغاز شده اما به تناسب زمانی 
و مکانی کار زیــادی در این بخش صــورت نگرفته 

است.
وی بیان کــرد: امســال احداث 49 شــبکه جدید 
فاضلاب در این اســتان هدفگذاری شــده است که 
با توجه به اهمیت زیســت محیطی شبکه فاضلاب، 
می بایســت پروژه هــای بیشــتری در این بخش 

تعریف شود.

نامــداری ادامــه داد: از یک هــزارو300 کیلومتر 
شبکه فاضلاب اســتان یک هزار و 284 کیلومتر آن 

در کلانشهر کرج احداث شده است .
مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان البرز به مانع کاری 
تکمیل بخــش دوم تصفیه خانه فاضــلاب کرج به 
ظرفیت 58 هزار مترمکعب اشــاره کــرد و گفت: با 
پیگیری های مستمر طی ســه ماه گذشته این مانع 

برطرف شده است.
نامــداری ادامــه داد: عملیات ســاخت بخش دوم 
تصفیه خانــه فاضلاب کرج با 87 درصد پیشــرفت 
فیزیکی به عنوان بزرگترین طرح زیســت محیطی 
این شهرستان از ســال 1389 آغاز شــد که تعلل 
و تاخیر پیمانــکار در انجام تعهدات ســبب کندی 

پیشرفت پروژه شد .
وی افزود: بخش های ابنیه و ســازه های پروژه اجرا 
شده ضمن اینکه بیشــتر تجهیزات و دستگاه های 

لازم ایــن تصفیه خانــه خریداری و بخشــی از آن 
نصب شده است .

نامداری گفــت : بخش دوم تصفیــه خانه فاضلاب 
کرج مناطق ، باغســتان ، شــاهین ویــلا و بخش 
های غربــی بلوار ارم مهرشــهر این کلانشــهر را با 
جمعیتی حــدود 280 هزار نفر تحت پوشــش قرار 
می دهد. طبــق پیش بینی بخــش دوم این تصفیه 

خانه تابستان امسال بهره برداری می شود.
مدیرعامل شــرکت آبفا البرز بیان کــرد: عملیات 

ســاخت بخش نخســت تصفیه خانه فاضلاب کرج 
ســال 1381 آغاز و در ســال 1386 بهره برداری 
شــد؛ ظرفیت بخش نخســت این تصفیه خانه 21 
میلیون متر مکعب در ســال است که 390 هزار نفر 

تحت پوشش دارد.
وی با اشاره به مشکل زیســت محیطی روستاهای 
حاشــیه 2 رودخانه کرج و طالقان اظهــار کرد: به 
همین دلیــل تعدادی از روســتاهای اطراف این 2 

رودخانه به شبکه فاضلاب مجهز شده است.

ایلام
طی سال گذشته انجام شد؛

نصب بیش از ۲۳ کیلومتر نیوجرسی در جاده های ایلام 

 مدیرعامل شرکت آبفا استان:

وند توسعه شبکه فاضلاب شهری البرز مناسب نیست ر

گرگان-مهنازمحمدزمانی سید جواد موسوی 
رئیــس اداره گازمنطقــه یک گــرگان درگفتگوبا 
پایگاه اطلاع رســانی شرکت گاز اســتان گلستان 
این رابطه گفت:شهرســتان گرگان  به عنوان مرکز 
و پرجمعیت ترین شهر استان گلستان  با دو منطقه  
گازرســانی ، نزدیک بــه 100 درصــد خانوار آن 

ازنعمت گاز بهره مند می باشند.
 در ســال گذشــته  توســط اداره گاز منطقه یک 
شهرســتان گرگان  افزون بــر 20  کیلومتر لوله 
گذاری از نوع فــولادی و پلی اتیلن انجام شــده 
اســت که در ناحیه یک گرگان بالغ بر 8033 متر 
، ســرخنکلاته 7920 متر و جلین نیز 4500 متر 

شبکه اجرا شده است.
موســوی در ادامه گفت : درهمیــن رابطه تعداد 
انشــعاب نصب شــده توســط اداره گاز منطقه 
یک مرکز استان  در ســال 1401 بیش از 1185 
مورد بوده  که ســهم گرگان 425 مورد علمک و 
شهرهای ســرخنکلاته و جلین نیز به ترتیب 120 

و 640 مورد علمک می باشند.
وی  با بیان اینکه در ســالی که گذشت نیز تعداد 
اشــتراک پذیری انجام شــده در این منطقه  بالغ 
بر 4240  مورد بوده اســت افزود:در همین رابطه 
در منطقــه یک گــرگان تعداد مشــترک 3390 
مورد  ،  جلیــن نیز 580 مورد و ســرخنکلاته نیز 

270 مورد مشترک جذب این اداره شده اند.

اهواز-محمــد مجدم  ســردار ســید محمد 
صالحی فرمانده نیــروی انتظامی خوزســتان  در 
نشســت مشــترک با مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی خوزســتان از مجموعه فرهنگ و ارشاد 
اســلامی خوزســتان بابت ارتباطــات، تعاملات و 
همکاری بســیار خوب با فراجا تقدیر و اظهار کرد: 
معاونت اجتماعی پلیــس، پلیس اطلاعات و پلیس 
فتا ســه معاونتی هســتند که با مجموعه فرهنگ و 
ارشاد اســلامی ارتباط نزدیک و تنگاتنگی دارند و 
باتوجه به کمبودهایی کــه در حوزه آموزش فضای 
سایبری با آن مواجه هســتیم این ارتباط می تواند 

در کاهش جرائم مفید و موثر باشد.
وی بیان کرد: طبق گفته پلیــس فتا جرائم رایانه 
ای افزایش پیدا کــرده اند و متأســفانه از حدود 
4هزار نفر از هم اســتانی های مــا کلاهبرداری 
شده است. علت آن ضعف های آموزشی است که 
در جامعه وجــود دارد لذا تقاضا ما این اســت که 
از ظرفیت رســانه ای خوزستان برای ارتقاء سطح 

آگاهی و آگاهی بخشــی به جامعــه در خصوص 
جرائم فضای حقیقی و سایبر استفاده گردد.

فرمانده انتظامی خوزســتان همچنین اساســی 
تریــن مشــکل جامعه امــروز را هنجارشــکنی 
اجتماعی عنوان و خاطرنشــان کــرد: در برخورد 
با ناهنجــاری های اجتماعی به واســطه تعاملات 
اصحاب رســانه بــا مجموعــه پلیــس اطلاعات 

اقدامات خوبی صورت گرفته است.

گلستان خوزستان
رئیس اداره گازمنطقه یک گرگان:

نزدیک به 100 درصد خانوارهای  شهرستان گرگان
 ازنعمت گاز بهره مند هستند

فرمانده نیروی انتظامی خوزستان عنوان کرد؛
رفع ناهنجاری های اجتماعی با  تعامل

وی انتظامی و رسانه ها  نیر

مدیرعامل آب و فاضلاب خوزستان؛
وژه ها 54 درصد پیشرفت داشته ایم در اجرای پر

مشاور امور بانوان مدیرکل
 آموزش و پرورش استان:

غ  بلو دوران  آموزش های 
شد آغاز  اصفهان  مدارس  در 

اصفهان-مریم مومنی  مشــاور امور بانوان مدیــرکل آموزش 
و پرورش اســتان اصفهان از ارائه آموزش ســلامت در دوران بلوغ به 

دانش آموزان دختر مدارس عشایری و شبانه روزی اصفهان خبر داد.
مرجان پناهی  با اشاره به تهیه بســته های بلوغ برای دانش آموزان 
دختر مدارس عشــایری و شــبانه روزی، اظهار کرد: تاکنون 240 
بســته بلوغ به ارزش 240 میلیون ریال تهیه شــده که اولویت در 
اهدای این بســته ها با مدارس مناطق محروم اســتان است که در 
کنار اهدای این بســته ها، ارائه آموزش ســلامت در دوران بلوغ به 

دانش آموزان و اولیا انجام خواهد شد.
وی افزود: برای اجرای طرح آموزش سلامت در دوران بلوغ، همکاری 
دانشگاه علوم پزشــکی را جلب کرده ایم و مقرر شد متخصصان زنان 
و زایمان و کارشناســانی که در زمینــه بلوغ کار کرده انــد، به همراه 
گروهی از آمــوزش و پرورش به مدارس مناطق محروم اســتان اعزام 
شــوند تا ارائه آموزش هــای خودمراقبتی مربوط بــه دوران بلوغ به 

دانش آموزان و اولیا توسط متخصصان انجام شود.
پناهی با اشــاره بــه ارائــه آمــوزش ســلامت در دوران بلوغ به 
دانش آموزان دختــر مدارس عشــایری و شــبانه روزی اصفهان، 
گفت: طرح آموزش ســلامت در دوران بلوغ از مدارس شبانه روزی 
آغاز شــده و هدف گذاری بیش از 1500 دانش آمــوز در مدارس 
عشــایری مدنظر اســت و این طرح تا پوشــش کامل جامعه هدف 

ادامه خواهد یافت.
وی دربــاره اهمیت آگاهی بخشــی به دانش آمــوزان درباره بلوغ، 
خاطرنشــان کرد: بعضی دختران با موضوع بلوغ آشــنا نیستند که 
در صورت آگاهی بخشــی، آســیب های آن کاهش یافته و ســبب 

تحکیم خانواده و کاهش آمار ناباروری خواهد شد.

بازدید مدیران راه و شهرسازی استان اصفهان
وژه های شهر جدید بهارستان  از پر

مدیران ارشــد عضو شــورای  اصفهان-مریــم مومنــی 
هماهنگی راه و شهرســازی اســتان اصفهان از پروژه های شهر 

جدید بهارستان بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت عمران بهارستان،  در حاشیه 
جلســه شــورای هماهنگی راه و شهرســازی اســتان اصفهان، 
مدیران ادارات و نهادهای زیرمجموعه راه و شهرســازی استان 
از پروژه متروی اصفهان-بهارســتان و پروژه هــای نهضت ملی 

مسکن شــهر جدید بهارستان بازدید کردند.
در این بازدید که بــا حضور دکتر طباطبایی مدیرعامل شــرکت 
عمران بهارســتان و اعضای هیات مدیره و مدیران این شــرکت 
برگزار شــد، پیشــرفت احداث پــروژه بزرگ متــروی اصفهان 
بهارســتان و پــروژه هــای نهضــت ملی مســکن شــهر جدید 

بهارستان مورد بازدید و بررسی قرار گرفت.

  افزایش ۴۸ درصدی »کرایه تاکسی«
 در کرمانشاه

کرمانشاه-حسنا فخارزاده رئیس ســازمان مدیریت حمل و 
نقل مسافر شهرداری کرمانشــاه از افزایش 48 درصدی نرخ کرایه 

تاکسی در کرمانشاه به طور میانگین خبر داد.
محمدمهدی احمدی  با اشــاره به تصویب نرخ هــای جدید کرایه 
ناوگان حمل و نقل درون شهری کرمانشــاه گفت: بر اساس مصوبه 
شــورای شــهر نرخ های جدید اعلام شــده بصورت میانگین 48 

درصد افزایش داشته است.
وی از اعمال نرخ های جدید کرایه از26 فروردین خبرداد و افزود: 
در نرخ هــای جدید کمتریــن کرایه مربوط به مســیرهای کوتاه و 
مســتقیم با چهار هزارتومان و بیشــترین کرایه مربوط به مســیر 

میدان آزادی تا انتهای شهرک پردیس با 9000 تومان است.
احمدی بــا بیان اینکه هر ســاله بحث پول خُرد بــه یکی از چالش 
های میان راننده و مسافر تبدیل می شــد، گفت: امسال عمده نرخ 

های اعلام شده رُند است تا مشکل نداشتن پول خرد ایجاد نشود.
رئیس ســازمان مدیریت حمل و نقل مسافر شــهرداری کرمانشاه 
با بیان اینکه برگه های کپی شــده نرخ هــای جدید در حال توزیع 
میان رانندگان اســت، گفت: به محض آماده شــدن برچســب ها 
راننــدگان باید برچســب قیمت ها را روی شیشــه خــودرو و در 

معرض دید مسافر نصب کنند.
احمدی همچنین از مردم خواســت هرگونه تخلف در بحث نرخ های 
جدید را به شماره 38246565-083 و یا سامانه 133 گزارش کنند.

در حــال حاضر 9000 تاکســی، اتوبــوس و خودروهــای آژانس 
تلفنی در سطح شهر کرمانشاه فعالیت دارند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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معاونفناوریاطلاعاتوشبکهارتباطاتبانکملیایرانخبرداد
 »قلک« فرصت ارزنده بانک ملی ایران برای 

سرمایه گذاری های خرد مشتریان
عضو هیات عامل و معاون فناوری اطلاعات و شبکه ارتباطات بانک ملی 
ایران از فرصت ارزنده این بانک برای سرمایه گذاری های خرد مشتریان 
خبر داد و گفت: خدمت »قلک« در ســامانه بام بانــک ملی ایران، این 
امکان را فراهم کرده تا مشــتریان با پول های خرد و حداقل ســرمایه 

بتوانند سرمایه گذاری ساده، سریع و تضمین شده داشته باشند.
علیرضا ماهیار در گفت و گو با روابط عمومی بانــک ملی ایران با تاکید 
بر اینکه قلک، یکــی از قابلیت های جدید بام بــرای کاربران اندروید و 
مفهومی از بانکداری خرد یا Retail banking )ارایه مستقیم خدمات 
مالی از سوی بانک به افراد( اســت، افزود: عموما افراد علاقه ای به راکد 
ماندن پول خود هر چند کم و اندک ندارند و شاید ترجیح اغلب شان به 
سرمایه گذاری و کسب ســود حتی برای اندک سرمایه خود باشد اما در 
این میان موانعی همچون ریسک ســرمایه گذاری، پایین بودن میزان 
سرمایه و... وجود دارد. ســرمایه گذاری در بورس هم که نیازمند دانش 
کافی و آگاهی لازم از بازار سرمایه اســت و به همین علت، عموم مردم 

برای ورود به این بازار دچار نگرانی هستند. 
وی با بیان اینکه قلک برای توانمندســازی مالــی آنهایی که در معامله 
بازارهای مالی حرفه ای نیستند، ســاخته شده است، تصریح کرد: افراد 
با سرمایه اندک می توانند با این شیوه ســرمایه گذاری، پول های خرد 
خود را برای آینده سرمایه گذاری کرده و ســود کنند. به عبارتی، سود 
ماهیانه به حساب ســرمایه گذار واریز می شــود و فرد هر زمان هم که 
خواســت می تواند پول قلک را در کم تر از ۲4 ســاعت به حساب خود 

بازگرداند.
Wealth man� )ماهیار قلک را شیوه ای برای مدیریت دارایی و ثروت 

agement( نیز عنوان کرد و ادامه داد: ســرمایه گذاری در قلک آسان و 
امن است و درواقع با قلک، این شما هســتید که مشخص می کنید چه 

زمانی و چه مبلغی را می خواهید سرمایه گذاری کنید.
معاون فناوری اطلاعات و شبکه ارتباطات بانک ملی ایران با بیان اینکه 
برای بهره مندی از این خدمت کاربران اندروید باید آخرین نسخه بام را 
به روز رسانی کنند، اظهار کرد: سرمایه گذار با قلک می تواند به صورت 
آنی یا دوره ای در هر زمان پول های خرد که نیاز فوری به آن ندارد را در 
صندوق های درآمد ثابت سرمایه گذاری کرده و سود قطعی و روز شمار 

دریافت کند.
به گفته وی، در قلک اطلاعات کامل تراکنش ها با امکان جست و جوی 
پیشرفته قابل دسترسی اســت و از این طریق، سرمایه گذار هیچ یک از 
جزییات سرمایه گذاری و برداشــت ها را از دست نمی دهد. همچنین 
قلک گزارش هــای گویای نمــوداری از موجودی، واریز و ســودهای 
دریافتی را در اختیار فرد گذاشته و بر این اساس می توان تصمیم های 

بهتری برای سرمایه گذاری اتخاذ کرد.

خ حق الوکاله بانك صنعت و معدن تعیین شد نر
بر اساس مصوبه هیات مدیره بانک صنعت و معدن نرخ حق الوکاله این 
بانک براي سال ۱4۰۲ ســه درصد تعیین شد.به گزارش روابط عمومی 
بانک صنعت و معدن، حداکثر نرخ حق الوکاله به کارگیري سپرده هاي 
ســرمایه گذاري در فعالیت هاي اقتصادي بر اســاس بخشنامه بانک 

مرکزي جمهوري اسلامي ایران ۳ درصد تعیین شده است.
مطابق ماده ۳ از بسته سیاستي نظارتي بانک مرکزی، بانک هاي کشور 
مکلفند نرخ حق الوکاله خود را در ابتداي هر ســال مالی تعیین و اعلام 

نمایند.

تقدیر سازمان زندان ها از بانک سپه به جهت 
آزادسازی زندانیان جرائم غیرعمد

سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با اهداء لوح سپاس 
از بانک ســپه به جهت حمایــت از خانواده های زندانیــان و همچنین 

آزادسازی زندانیان جرائم غیرعمد تقدیر کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، ســازمان زندان ها و اقدامات 
تامینی و تربیتی کشــور به پاس قدردانی از خدمات این بانک در حوزه 
حمایت از خانواده های زندانیان و آزادســازی زندانیــان با اهداء لوح 
سپاس تقدیر کرد. در بخشی از این لوح ســپاس خطاب به مدیرعامل 
بانک سپه آمده اســت:این لوح سپاس را به شــکرانه سخاوت و مناعت 
جنابعالی در انجــام کار خیردر حوزه حمایت از خانواده ها، اشــتغال و 
آزادسازی زندانیان که قطعاً برای متولیان درس آموز و برای داوطلبان 
کار خیر و آحاد جامعه انگیزاننده و بــرای نیازمندان امیدآفرین خواهد 

بود پیشکش به محضر ارزشمندتان می نماییم.
لازم به ذکر است، بانک ســپه در ســال ۱4۰۱ با پرداخت بیش از ۷۰ 
میلیارد ریال در جهت آزادســازی زندانیان جرائم غیرعمد اقدام کرده 
اســت. همچنین این بانک با پرداخت ۲۰ میلیارد ریــال، تعداد 4 هزار 
بسته معیشتی بین خانواده های زندانیان سراســر کشور توزیع کرده 

است.

500 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه 
تعاون برای تامین نیازهای بخش تولید و تعاونی ها

مدیر عامل بانک توســعه تعاون از برنامه پرداخــت 5۰۰ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات بانک برای تامین ســرمایه در گردش و راه اندازی طرح 
های نیمه تمام ، توسعه ای و جدید تعاونی و بنگاه های تولیدی کوچک 

و متوسط در سال جاری خبر داد.
محمد شــیخ حســینی مدیر عامل بانک توســعه تعاون در نشســت 
تخصصی برنامه های تحولی و عملیاتی وزارتخانه در ســال ۱4۰۲ در 
حضور سید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و همچنین 
نمایندگان کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
نقش نظام بانکی در هدایت نقدینگی به سمت تولید و جلوگیری از تورم 
سازنده می باشد.وی افزود: تســهیلات هدفمند نظام بانکی می تواند 
موجب ایجاد ارزش در بخش های واقعی اقتصاد شــود و به کنترل تورم 
کمک کند و چنانچه تسهیلات هدفمند نباشــد، می تواند آثار مخرب 

تورمی در بر داشته باشد.
شیخ حسینی تاکید کرد: بانک توسعه تعاون در راستای کمک به تحقق 
شعار راهبردی ابلاغی مقام معظم رهبری برنامه ها و تدابیر متنوعی در 
نظر دارد و رفع نیازهای تعاونی ها و بنگاه های تولیدی از اولویت برنامه 
های سالجاری می باشد.مدیر عامل بانک توســعه تعاون تصریح کرد: 
پرداخت 5۰۰ هزار میلیارد ریال تســهیلات در سال جدید هدفگذاری 
شده است که مبلغ ۱۷۰ هزار میلیارد ریال آن برای پرداخت تسهیلات 
ســرمایه در گردش و تامین نیاز نقدینگی کوتاه مدت بنگاه ها و تعاونی 

های تولیدی در نظر گرفته شده است.
وی خاطر نشان کرد: بر این باور هستیم که برنامه های تحولی می تواند 
مناســب ترین راهکارها را برای ایفای نقش بهینه بانک در بخش تعاون 
ارائه دهد و از این رو بانک با راهبردهای مشــخص و با جدیت به دنبال 
اقدامات مهم و اثربخش است.شیخ حسینی ادامه داد: تمرکز بر هدایت 
منابع بانک به ســمت تعاونی های تولیدی و sme ها و افزایش ســهم 
بخش های واقعی و تولیدی در پرتفوی تسهیلات بانک، رعایت انضباط 
مالی و اعتباری در عملیات اصلی بانک ، تسهیل گری و توسعه سایر ابزار 
های تامین مالی می تواند نقش آفرینی بانک را در تحقق شــعار ســال 
و پیشبرد راهبردهای اقتصادی و تعاونی کشــور به نحو مناسبی جلوه 
گر سازد و در این مسیر سهم تســهیلات خاج از بخش تولید و تعاون به 

حداقل می رسد.

وزیردرمراسمافتتاحنیروگاهبیوگازخبرداد
 آب و برق  مشترکان تحت پوشش کمیته امداد 

و بهزیستی رایگان شد
وزیر نیرو از رایگان شــدن قبوض آب و برق مشــترکان تحت پوشش 

کمیته امداد و بهزیستی در صورت رعایت الگوی مصرف خبر داد.
در حاشــیه این مراســم وزیر نیرو گفت: برای رفع ناترازی برق کشور 
برنامه های متعددی انجام شــده و برنامه های توسعه ای به خوبی پیش 
می رود؛ در بخش تجدید پذیر ضرورت دارد با توجه به محدودیت منابع 

در این زمینه تلاش بیشتری کنیم.
وی ادامه داد: یکی از نیروگاه های مورد توجه، نیرو گاه بی و گاز است که 
با استفاده از گاز اتان برق تولید می شــود در کشور ما چند طرح به بهره 
برداری رسیده که امروز یک طرح با ظرفیت ۲ و4 دهم مگا وات به بهره 

برداری رسیده که پاسخ گوی یک شهر ۲۰ هزار نفره است.
به گفته وزیر نیرو بالاترین نــرخ خرید در نیروگاه هــا در نیروگاه های 

بیوگاز است.
وی ادامه داد: ســال گذشــته برای اولین بار برای تجدید پذیر ها منابع 
خوبی تخصیص گرفت به طوری که مصوبه خوبی داشــتیم به منظور 
ســرمایه گذاری 4۰۰۰ مگاوات برای احداث نیروگاه های خورشیدی 

که در شورای اقتصاد به تصویب رسید.
وی اضافه کرد: نیروگاه های ۱۰ مگاواتی و 5۰ مگاواتی به زودی افتتاح 

می شود.
وزیر نیرو خاطر نشــان کرد: بــرای مدیریت بهینه مصــرف برق و آب 
تابستان ۱4۰۲ از مهر ماه ســال گذشــته برنامه ریزی صورت گرفته 

است.
وزیر نیرو با اشــاره به اینکه تمام توان خود را به کار گرفته تا در تابستان 
خاموشی نداشته باشیم، خاطر نشان کرد: برای تابستان ۱4۰۲ از مهر 
ماه سال گذشــته برنامه ریزی صورت گرفته که ۱4۰ برنامه در دستور 

کار قرار دارد.
وی خاطر نشان کرد تعرفه های آب و برق در سال ۱4۰۲ طی حکم آئین 
نامه ها تقدیم دولت شده اســت که همان آئین نامه سال گذشته است 
با تفاوت اینکه افراد تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستی در صورت 
رعایت الگوی مصرف از آب رایگان برخوردار می شــوند در حالیکه سال 
گذشــته چنانچه الگوی کم مصرف را رعایت می کردند قبض آب آنها 

رایگان در نظر گرفته شده است.
به گفته وزیر نیرو بر اساس آئین نامه ۱4۰۱ از مشترکان پر مصرف آب 

تعرفه ها به صورت پلکانی دریافت می شود.
محرابیان با اشــاره به اینکه حق آبه هیرمند حق طبیعی کشور ما است، 
توضیح داد: به هیچ وجه از حق خود کوتاه نمی آییم ضمن انکه افغان ها 
گفتند ما این مساله را به رسمیت می شناسیم و امیدواریم به این گفته 

عمل کنند.

وی اضافه کرد: مهمترین برنامــه ای که برای توســعه تجدیدپذیر ها 
داریم این اســت که برق آنها با نرخ های اقتصادی و رقابتی قابل عرضه 
باشد. مصوبه ای ابلاغ شــد به بورس که تابلو تجدیدپذیر ها راه اندازی 
شود که به زودی شاهد راه اندازی آن خواهیم بود و تولیدکنندگان برق 
تجدیدپذیر می توانند از طریق تابلوی بورس به شکل رقابتی برق خود 

را عرضه کنند.
این عضو کابینه دولت سیزدهم تصریح کرد: خریدار این برق هم مطابق 
قوانین و قانــون مانع زدایی از توســعه صنعت برق یــک درصد از برق 
مصرفی صنایع باید از این بخش تأمین شــود که این موضوع تقاضای 

قابل توجهی را ایجاد می کند.
وی خاطر نشان کرد: در بخش های اداری از گذشته تکلیف داشتیم که 

حوزه اداری ما از این نوع برق باید استفاده کند.

اوجیدرجلسهعلنیمجلس:
با کمبود بنزین مواجه نشدیم

وزیر نفت گفــت: در ایام پایانی ســال و علیرغم اینکــه مصرف بنزین 
افزایش یافت، هیچ جایگاه سوختی با کمبود بنزین مواجه نشد.

 جواد اوجی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
گزارش کمیسیون انرژی مبنی بر بررسی عملکرد وزارت نفت در تعرفه 
گذاری گاز مشــترکان خانگی اظهار داشــت: علی رغم عدم ســرمایه 
گذاری کافی در چند ســال گذشــته برای توســعه صنعت نفت و گاز 
توانســتیم ناترازی بین تولید و مصرف گاز را با توکل بر خدا در زمستان 
ســرد و طولانی ســال ۱4۰۱ بدون قطعی گاز خانگــی و بدون اعمال 

خاموشی برق با تأمین سوخت نیروگاه ها پشت سر بگذاریم.

وی بیان کرد: به دلیل افزایش قابل توجه مصرف بنزین در حوزه بنزین 
نیز با ناترازی مواجه شده اما توانســتیم بنزین مورد نیاز مردم را در ایام 
پایانی سال گذشته با وجود افزایش بی سابقه مسافرت های غیرشهری 
در ایام نوروز پاسخ دهیم. در شــرایطی که مصرف بنزین به روزانه بیش 
از ۱4۰ میلیون لیتر در روز رســید، اما هیچیک از جایگاه های سوخت 

کشور با کمبود بنزین مواجه نشد.
وزیر نفت تصریح کرد: دشمن و عوامل اســتکبار آن ها برنامه ریزی 
کرده بودند با جنگ ترکیبی و ایجاد چالــش در تأمین بنزین و گاز، 
زمینه نارضایتی عمومی را فراهم کنند که این ترفند دشــمن خنثی 

شد.
اوجی ادامه داد: در یکی از بندهای تبصره یک بودجه سال ۱4۰۱ دولت 
مکلف به اصلاح الگوی مصرف گاز شــد که دولت نیز در این مسیر گام 
برداشــت. همچنین دولت مکلف شــد تا تعرفه بخش خانگی را اصلاح 
کند. در اردیبهشت ســال ۱4۰۱ پیش نویس آئین نامه اجرایی این دو 

بند مذکور آماده و به دفتر هیئت دولت ارسال شد.
اوجی متذکر شــد: دولت هم موضوع را در کمیســیون های تخصصی 
بررســی و در نهایت با در نظر گرفتن مصلحت هــای اقتصادی در ۱۶ 
آذر ۱4۰۱ آئین نامه را تصویب و ابلاغ کرد. بر اســاس آئین نامه ابلاغی، 
تعرفه بخش خانگی در ۱۲ پله مصرف و در پنج اقلیم آب و هوایی تعیین 
شد و شرکت ملی گاز اطلاع رســانی پیامکی را به مشترکان پرمصرف 

آغاز کرد.
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نمی خواهند یا نمی توانند؟

ســمیرا ربیع  عقب افتادگی کشــور در بحث 
تولید مسکن نیاز به تســهیلات بانکی را بیش از 
پیش ضروری ساخته اســت، اما بانک ها با وجود 
تکلیف قانونــی توجهی به پرداخت تســهیلات 

مسکن ندارند.
 بانک ها یکی از نهادهای مهم خلق پول هســتند 
که با قدرتی کــه حاکمیت به آن هــا اعطا کرده 
می توانند نقدینگی را در کشــور افزایش دهند و 
با حکمرانی پول به جهت دهی در جامعه بپردازند. 
البته تورم بــه عنوان یکــی از متغیرهای اقتصاد 
کلان نیــز از میــزان نقدینگــی در جامعه متأثر 
اســت. در صورت افزایش بی رویه ی نقدینگی در 
جامعه و وارد شــدن آن به بخش های غیرمولد و 
ســفته بازی های رایــج در بازارها، میــزان تورم 
افزایش پیــدا می کنــد و عموم مــردم متضرر 
می شــوند.حال آنکه ورود پول بــه بخش تولید و 
تبدیل آن به سرمایه و ابزار تولید، رشد اقتصادی 
واقعی و افزایش کیک اقتصادی جامعه را به دنبال 
خواهد داشت و در این صورت رفاه جامعه افزایش 

پیدا می کند.

مسکن، موتور محرک تولید
بدین ترتیــب بانک ها از دو طریــق، یعنی جذب 
ســپرده های مردم و خلق پول، هم می توانند به 
افزایش تورم دامن بزنند و هم می توانند به کاهش 
آن کمــک کنند. مســئله مهم این اســت که آیا 
بانک ها به وظایف خود در رشــد و توسعه کشور و 
نیز سود رســاندن به عموم جامعه عمل می کنند 
یا اینکه با انحراف منابع به سمت فعالیت های غیر 
مولد یا ارائه تســهیلات به افراد خــاص، به عموم 
مردم ضرر می رسانند.در حال حاضر، تولید پاشنه 
آشیل اقتصاد کشــور اســت و بی توجهی به آن 
مشــکلات اقتصادی و اجتماعی جامعه را تشدید 
می کند. بــه همین دلیل ســرمایه بانک ها بدون 

چون و چرا باید به سمت تولید سرازیر شود.
مســکن یکی از بخش هایی اســت که به شدت 
تشنه تسهیلات بانکی است. تولید مسکن منجر 
به فعال شدن تعداد زیادی از بخش های تولیدی 
از جمله آهــن آلات، فولاد، مصالح ســاختمانی، 
رنگ، چوب، درب و پنجره ســازی و سایر می شود 
که خود این رونق، زمینه ســاز ایجاد اشتغال برای 

بسیاری از افراد خواهد شد.
از آنجایی که ایجاد یک میلیون شــغل در سال از 
وعده های دولت ســیزدهم بوده است، با افزایش 
ساخت وسازها و اجرای طرح نهضت ملی مسکن، 

این وعده رئیس جمهور نیز تحقق پیدا می کند.
علاوه بر ایــن با خارج شــدن صنایــع مرتبط با 
ساختمان سازی از رکود و افزایش تولید و فروش 
آن ها، نیازشــان به تســهیلات بانکــی و کمک 
بانک ها کاهش می یابد و فرصتی ایجاد می شــود 

تا منابع بانکی به ســایر بخش های تولیدی مورد 
نیاز وارد شود.

برداشتن فشار مسکن از روی دوش مردم
 با تسهیلات بانکی

با توجه به اینکه ساخت مســکن امری سرمایه بر 
است و در حال حاضر اکثریت افراد جامعه به دلیل 
مشــکلات اقتصادی توان بالایی ندارند، بانک ها 
وظیفه دارند منابع لازم را به بخش مسکن تزریق 
کنند.در ســال های اخیر قیمت مسکن به میزان 
قابل توجهی رشد داشته و بخش زیادی از درآمد 
خانواده ها صرف تأمین مســکن و اجاره بها شده 
اســت. همچنین در برخی دهک ها افزایش سهم 
مسکن در ســبد مصرفی خانوار منجر به کاهش 

سایر اقلام و کاهش رفاه خانوار شده است.
بــه گفتــه بابــک نگاهــداری، رئیــس مرکز 
پژوهش های مجلــس، هزینه های مســکن در 
سبد خانوارهای شهری ایران بین ۶۰ تا ۷۰ درصد 
است، در حالی که میانگین این شاخص در جهان 
۱۸ درصد اســت.این اعداد و ارقــام خود گویای 
فشار زیادی ست که از ناحیه مسکن به خانواده ها 
وارد می شود و نشــان می دهد که وعده ی دولت 
ســیزدهم مبنی بر ســاخت یک میلیون مسکن 
در ســال، نیازی واقعی اســت که به طور جد باید 

پیگیری و عملیاتی شود.

تکلیف قانونی بانک ها در ارائه تسهیلات به 
بخش مسکن

مجلس برای ارائه تسهیلات از ســوی بانک ها به 
بخش مســکن، آن ها را موظف کرد تا حداقل ۲۰ 
درصد از تسهیلات پرداختی نظام بانکی به بخش 

مسکن اختصاص پیدا کند.
این موضوع در ماده 4 قانون جهش تولید مسکن 
مطرح شــده اســت و نماینــدگان مجلس برای 
اطمینان از اختصــاص حداقل منابــع به بخش 
مسکن، کف میزان را در ســال اول اجرای قانون 
۳۶۰ هزار میلیــارد تومان تعییــن کردند. یعنی 
اگر ۲۰ درصد تسهیلات نظام بانکی کمتر از ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومان شد، سهم مسکن از تسهیلات 
پرداختی نباید کمتر از این رقم باشــد.این ماده از 
قانون تکلیف تسهیلات پرداختی در سال های بعد 
را هم مشخص کرده است و می گوید حداقل منابع 
تسهیلاتی این بخش در سال های بعد باید مطابق 

با نرخ تورم سالانه افزایش پیدا کند.

بانک ها به تکلیف خود عمل نکردند
بانک مرکزی در ســال اول اجرای این قانون سهم 
نظام بانکی را همان حداقل بیان شــده در قانون 
یعنی ۳۶۰ هــزار میلیارد تومان اعــلام کرد، در 
صورتی که در این مدت تسهیلات پرداخت شده 

در نظام بانکی کشــور ۳,۷۶۰ هزار میلیارد تومان 
بوده اســت و ۲۰ درصدی که قانون تکلیف کرده، 

معادل ۷5۲ هزار میلیارد تومان می شود.
بنابراین بانک مرکزی با نادیده گرفتن قانون، تنها 
نیمی از تکلیف قانونــی را به بانک ها ابلاغ کرد؛ اما 
بانک ها به همان میزان هم راضی نشدند و تقریباً 
اکثر آن ها ســهم خود را پرداخت نکردند. آمارها 
نشان می دهد کل تســهیلات طرح نهضت ملی 
مسکن که با نظام بانکی در سال اول اجرای قانون 
منعقد شده، )شش ماهه دوم سال ۱4۰۰ و شش 
ماهه اول ســال ۱4۰۱( تنها ۶5 هــزار میلیارد 
تومان بوده اســت که بخش عمده آن یعنی 5۱.5 
هزار میلیارد تومان را نیز بانک مســکن پرداخت 
کرده است.این میزان تسهیلات پرداختی تقریباً 
۱۸ درصد رقم تعیین شــده توسط بانک مرکزی 
است. طبق آمارها از ۲۷ بانک و مؤسسه اعتباری 
که سهم مشخصی از پرداخت تسهیلات به بخش 
مسکن را بر عهده داشتند، ۱۹ بانک زیر 5 درصد 
تعهدات خود را انجام داده و از بین آن ها عملکرد ۹ 

بانک صفر بوده است.

اولویت بانک ها، مردم یا نزدیکان؟
همچنین بانک مرکزی ســهمیه تخصیصی سال 
دوم اجرای قانــون را 45۸ هزار میلیــارد تومان 
اعلام کرده اســت. هرچند هنوز مشخص نیست 
که بانک ها در شــش ماهه ابتدایی ســال ۱4۰۲ 
چه میزان تســهیلات پرداخت خواهند کرد؛ اما 
مشخص اســت اگر به همان میزان سال اول نیز 
تسهیلات پرداخت شود، سهم تسهیلات مسکن 
بــدون در نظر گرفتن تــورم بیــش از ۷5۰ هزار 

میلیارد تومان خواهد بود.
با این وجود بانک هــا از زیر بار مســئولیت اعطا 
وام به مردم بــرای اصلی ترین نیاز آن ها، شــانه 
خالی می کنند و حاضر نیســتند بخش اندکی از 
منابع و قدرتی که خود مردم و حاکمیت به آن ها 
بخشیده اند را در جهت رفع نیاز مشکلات مردم به 
کار بگیرند.نگاهی به مانده تســهیلات و تعهدات 
اشــخاص مرتبط بــا بانک ها نشــان می دهد که 
بانک ها به نزدیکان خود بیشــتر از بخش مسکن 
وام داده اند، چنانکه طبق گــزارش بانک مرکزی 
در پایان شهریور ســال ۱4۰۱، مانده تسهیلات 
و تعهدات اشــخاص مرتبط بانک هــا ۲۰۰ هزار 
میلیــارد تومان بوده اســت که این رقــم ۳ برابر 
تسهیلاتی اســت که به بخش مســکن پرداخت 
شــده اســت.بنابراین اظهاراتی که درباره عدم 
توانایی بانک ها در پرداخت تســهیلات مســکن 
مطرح می شود، بهانه هایی است که به هیچ عنوان 
با اعداد و ارقام گفته شده همخوانی ندارد و صرفاً 
برای دور کردن اذهان از عملکرد ضعیف بانک ها 

در بخش مسکن است.
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